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روزنامه صبح ایران

وزیر کشور:

واقعیت شرایط اقتصادی 
باید به مردم گفته شود

وزیر کشور گفت که اگر واقعیت شرایط اقتصادی را به 
مردم بگوئیم و مشارکت جدی آنها را بطلبیم، حتما موفق 
خواهیم شد.عبدالرضا رحمانی فضلی پس از پایان سومین 
جلسه ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور در 

وزارت کشور به خبرنگاران افزود: سومین جلسه اصلی 
ستاد را امشب تشکیل دادیم. به لطف خدا حضور همه 
دوستان به صورت جدی و با انگیزه و علاقه بود.تکالیفی 

که جلسه قبل داده بودیم...

چرا اصلاح طلبان از این تصمیم حمایت می کنند؟

پشت پرده استعفای محمد رضا عارف

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی:

 اختلافات جناحی، منافع ملی را هدف گرفته است

تکذیب »شنود« در شهرداری تهران

توصیه لاریجانی به بخش های نظارتی

به دنبال 
مچ گیری نباشید

شهادت امام حسن مجتبی )ع( را تسلیت می گوئیم
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درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت 

عرض نموده و از درگاه خداوند متعال برای 

بازماندگان صبر و شکیبایی و برای آن مرحوم 

رحمت و مغفرت الهی مسئلت می نماییم.

جناب آقای مهدی کارگر آزاد 

اردشیر سعد محمدی - حیدر ضیغمی - حسین عبداللهی 

پیام تسلیت

ظهور احمدی نژاد 
جدید بعید نیست

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با دفاع از 
مدیریت لاریجانی در مجلس و حرفه ای و تحسین برانگیز خواندن آن 
درباره احتمال حمایت اصلاح طلبان از لاریجانی در انتخابات ریاست 
در  اصلاح طلبان  که  نمی کنم  رد  را  احتمال  این  گفت:  جمهوری 
انتخابات 1400 ناگزیر به حمایت از فردی با ویژگی های آقای لاریجانی 
شوند.محمود صادقی همچنین عملکرد فراکسیون امید را قابل دفاع 

اما مطلوب ندانست و حتی با انتقاد از نحوه هماهنگی ها ...

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( قم گفت: در نیمه نخست امسال، مردم این استان 220 میلیارد ریال 
به نیازمندان کمک کردند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 31 درصد افزایش داشته است.اکبر میرشکار 
افزود: در این مدت، کمک های مردمی در قالب طرح اکرام ایتام، جمع آوری صدقه، اطعام افطاری، جشن عاطفه 
ها و کمک به مسکن و ازدواج مددجویان جمع آوری شده است.وی با اشاره به این که قم یکی از بالاترین استان 
ها در سرانه دریافتی ایتام در کشور است، اضافه کرد: خیران و حامیان ایتام در نیمه نخست امسال 47 میلیارد 
و 300 میلیون ریال در طرح اکرام ایتام کمک کرده اند که نسبت به مدت مشابه پارسال 13 درصد رشد داشته 
است.جمع آوری صدقه نیز در قم بالاتر از سایر استان هاست و امسال با 55 میلیارد و 100 میلیون ریال، نسبت به 
سال گذشته 12 درصد رشد یافته است.خیران 14 میلیارد ریال در طرح اطعام افطاری به نیازمندان کمک نمودند 

و در همین راستا 17 میلیارد و 700 میلیون ریال نیز برای اطعام در ماه رمضان به حساب مددجویان واریز شد.

در کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم بر لزوم بازنگری در استفاده از ظروف پلاستیکی یکبار 
مصرف تاکید شد.کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم امروز با حضور معاون استاندار و رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم و جمعی از مدیران دستگاه های اجرایی برگزار شد.یکی از دستور جلسات این کارگروه طرح 
ممنوعیت ظروف یکبار مصرف در ادارات دولتی بود که مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.موسوی مدیرکل 
محیط زیست استان قم در این خصوص گفت: استفاده از پلاستیک و ظروف پلاستیکی یکبار مصرف جزو 
مسائل روز شده و با شدت در حال گسترش است که این موضوع متاسفانه مشکلات زیست محیطی بسیاری 
را به بار می آورد.وی بیان داشت: در این زمینه مسائل جهانی نیز شکل گرفته و ما در استان قم نیز مکاتبات 
گسترده ای را انجام و تلاش کرده ایم تا در حد امکان با فرهنگسازی از گسترش مصرف پلاستیک و ظروف 

پلاستیکی یکبار مصرف جلوگیری کنیم...

سـفیران جدید آفریقای جنوبـی، بلژیک، بوسـنی و هرزگوین، 
سـنگال، قطـر، هلنـد و ژاپـن امـروز بـه طـور جداگانه بـا رئیس 
جمهـور دیدار و اسـتوارنامه خود را تقدیـم کردند.رییس  جمهوری 
« روز سه شـنبه پـس از دریافـت اسـتوارنامه »ژاک لویـی ورنـر« 
سـفیر جدید هلند در تهران با اسـتقبال از مواضع سیاسـی هلند 
و اتحادیـه اروپـا در زمینه برجـام گفت: همه باید تـلاش کنیم تا از 

ایـن توافق بسـیار مهـم و بین المللی بـه خوبی حفاظـت و...

 محمود صادقی مطرح کرد

احتمال حمایت 
اصلاح طلبان از لاریجانی 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم :

کمک 220 میلیارد ریالی 
مردم قم به نیازمندان 

در کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم تاکید شد

لزوم بازنگری در استفاده از 
ظروف یکبار مصرف

روحانی دیدار سفیران جدید هفت کشور :

همه باید تلاش کنیم تا از 
برجام به خوبی صیانت شود
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مصطفی هاشمی طبا:
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 دلسوزی بی جا ممنوع!
این روزها گفت وگوی روزنامه شهروند با» مسلم نجفی« 
دانشجوی دکترای عمران که در شهرداری کرمانشاه کار 
می کند حسابی سروصدا کرده است. رضا رشیدپور هم در 

برنامه حالا خورشید با او گفت وگو کرد.
نجفی در مورد کارش می گوید:» من بسیار تلاش کردم 

اما هیچ شغلی متناسب با رشته ام پیدا نکردم. من از سال 90 با حقوق یک میلیون و 
450هزارتومان در شهرداری مشغول به کار هستم و در کنار آن به صورت حق التدریس 
در مقطع کاردانی عمرانِ دانشگاه آزاد کرمانشاه تدریس می کنم. حقوق من در دانشگاه 
آزاد هر ترم 350هزارتومان است.«مسلم نجفی در مورد نوع کارش در شهرداری نیز 
می گوید:» من کمک راننده ماشین رفتگری ام. اگر زباله ای، سنگی، چیزی باشد که 
ماشین نتواند جمع کند من باید آن را جمع کنم. یعنی شغل من رفتگری است.«در ابتدا 
باید بگویم کار کردن عیب نیست و باید به نجفی یک تبریک گفت که با مدرک بالای 
دانشگاهی حاضر شده است برای تامین خرج زندگی اش کار کند. اما این باعث نمی شود 
برای او دل بسوزانیم. شغل ها باهم متفاوت هستند اما شغل شغل است. هم اکنون که 
او از کارش می نالد چند میلیون نفر بیکارند.کسی که توانسته است به این مدارج عالی 
تحصیلی برسد یعنی در زندگی اش یک هدف دارد؛ گرفتن مدرک تحصیلی و استفاده از 
آن. حالا چرا نتوانسته از آن استفاده کند؟ مگر قرار است هر کسی مدرک گرفت، دولت به 
او کار بدهد؟ کسی که در حال گرفتن مدرک دکتراست یعنی نمی تواند در حوزه کاری 
خود شغل مناسبی پیدا کند؟نجفی که به گفته خودش در حال حاضر در دانشگاه هم 
تدریس و حقوق ترمی 350 هزارتومان دریافت می کند) که واقعا در شان یک مدرس 
دانشگاه نیست( چگونه دانشجویان خود را ترغیب به تحصیل در رشته ای می کند که 
خودش با بالاترین مدرک آن در شهرداری کار می کند.به نظر می رسد او هر چقدر در 
درس خواندن موفق بوده است در کار پیدا کردن نبوده است. آیا واقعا همه کسانی که 
الان مشغول کار هستند، پارتی دارند؟ یا آنهایی که کارآفرینی کرده اند در اداره ای آشنا 
و یا فامیلی داشتند؟ یا همه در رشته های مرتبط کار کنند؟نجفی 35 مقاله علمی دارد، 
آیا او نمی توانسته یکی از این مقالات خود را در کار اجرایی کند؟ در کرمانشاه برای رشته 
عمران کار نبوده آیا در شهرهای اطراف برای او کار نبود؟ آیا در هیچ جای ایران او نتوانسته 
کاری مرتبط پیدا کند قطعا مشاغل مرتبط وجود دارد اما او نتوانسته پیدا کند و در این 
زمینه بخشی از تقصیر برعهده جستجوگر کار است؟ آیا نجفی نمی توانست به شهرهای 
زلزله زده برود و در آنجا از دانش خود استفاده کند؛ هم پول در بیاورد و هم به مردم 
کمک کند.خیلی از ما فکر می کنیم چون مثلا یک رشته دانشگاهی را خوانده ایم باید 
همه دست به سینه جلوی ما بنشینند وبگویند چه کاری دوست دارید قربان؟با خواندن 
خاطرات آدم های موفق می بینیم که آنها هم در طول عمر خود کارهای بسیاری انجام 
دادند از کار در رستوران تا کشاورزی اما در آن خط نماندند و مسیر موفقیت را پیش 
گرفتند. نباید تصور کنیم که نجفی همیشه در این خط می ماند.هیچ کجای دنیا، نان را به 
راحتی در دهن آدمی نمی گذارند. کار کردن یک دانشجوی دکتری در شهرداری عجیب 
است ولی از آن عجیب تر این است که او نتوانسته است در رشته اش خودش یا در حوزه 
کار علمی خود، شغلی برای خودش دست و پا کند.در حال حاضر همه از افراد کاربلد و 
متخصص استقبال می کنند. صرف دریافت مدرک دانشگاهی و نوشتن مقاله به معنی 
کاربلدی و توانایی انجام کار نیست همانطور که وقتی فردی صرفا گواهینامه رانندگی می 
گیرد نمی تواند لزوما راننده خوبی باشد و بتواند با تسلط کامل رانندگی کند.چه خوب 
می شد » مسلم نجفی« قصه ما سر کار خودش بود و امروز از مهندسان نامی کرمانشاه 
بود اما  با دلسوزی بی جا برای آدم ها، کم کاری آنها را توجیه نکنیم. نجفی ها می توانند از 
مدرک شان درست استفاده کنند اگر درست تصمیم بگیرند و همه امیدشان به سیستم 

فشل اداری کشور نباشد.

الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت
 و تنظیم رفتار نسل آینده

تدوین اسناد بالادستی و برنامه ریزی برای ۲0، 50 و 
۱00 سال آینده کشورها امری مسبوق به سابقه در دنیا 
بوده که بر همین اساس ایران هم در مقاطع مختلف با 
تنظیم برنامه ها و اسناد متعدد تلاش کرده مسیر روشنی 

را برای اداره کشور در دهه های آینده طراحی کند.از ثمرات تدوین چنین طرح هایی این 
است که افق آینده کشور و نظام برای دهه های آینده روشن می شود تا به این ترتیب هر 
مجموعه ای که در جایگاه تصمیم سازی و اجرا قرار می گیرد برنامه ریزی کشور را در ابعاد 
علمی، فرهنگی، عقیدتی و سیاسی پیش روی خود داشته باشد.رهبر معظم انقلاب نیز 
در همین راستا طی روزهای اخیر برای تکمیل و ارتقاء الگوی پایه اسلامی ایرانی پیشرفت 
فراخوان دادند تا در کنار برنامه های بودجه سالانه، برنامه های توسعه 5 ساله و سند 
چشم انداز ۲0 ساله، الگویی برای 50 سال آینده کشور تدوین، و مسیر حرکت کشور در 
بخش الگوی پایه اسلامی- ایرانی پیشرفت مشخص شود.تدوین چنین سندی علاوه بر 
این که چشم انداز کشور در 50 سال آینده را مشخص کرده و وظیفه دستگاه ها را به آنها 
گوشزد می کند زمینه ای را فراهم خواهد کرد تا نسل آینده نیز خود را بر اساس سیاست 
گذاریهای مندرج در این برنامه تنظیم کند.در این زمینه انتظار می رود همه دستگاه ها، 
نخبگان، فرهیختگان، مقامات حقیقی و حقوقی با اهتمام جدی اقدامات و سیاست گذاری 
های شایسته ای را در تدوین و در نهایت اجرای آن در دستور کار قرار دهند.اما نکته قابل 
تامل در اجرای چنین اسنادی این است که در مواردی به دلیل مشکلات موجود سر راه 
کشور ممکن است زمینه اجرایی شدن صددرصد آنها فراهم نشود که این البته به معنای 
خاک خوردن برنامه های تدوین شده نیست بلکه اجرایی نشدن بخشی از آن را می توان 
ناشی از تهدید ها، تحریم ها و فشارهایی دانست که در مقاطع مختلف بر کشور تحمیل 
شده است.وجود مشکلات در مسیر اداره کشور و اجرایی نشدن بخش هایی از اسناد و 
برنامه های طراحی شده نباید مانع از این شود که کشور اسنادی برای مشخص شدن 
افق آینده در بخش های مختلف را طراحی و تدوین نکند.اما آن چه باید همه مسئولان 
و دستگاه ها به صورت ویژه در انجام آن اهتمام ورزند این است که هر چه سریع تر 
با طراحی تشکیلاتی زمینه تدوین و طراحی کامل و جامع الگوی پایه اسلامی ایرانی 

پیشرفت را فراهم کرده تا در نهایت زمینه اجرای دقیق آن فراهم شود.
* عضو جامعه روحانیت مبارز

سخنگوی وزارت امور خارجه:

پاکستان اقدامات لازم را برای 
آزادی نیروهای مرزی ایران به کار گیرد

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: دولت پاکستان بی درنگ تمامی امکانات و 
اقدامات لازم را برای آزادسازی نیروهای مرزی جمهوری اسلامی ایران و دستگیری 

تروریست های شرور به کار گیرد.
بهرام قاسمی روز سه شنبه در پی ربایش تعدادی از نیروهای مرزی جمهوری اسلامی 
ایران مستقر در پاسگاه میل مرزی ۱03 از سوی یک گروهک تکفیری و تروریستی و 
انتقال آنها به داخل خاک پاکستان، ضمن ابراز انزجار از این اقدام تروریستی و شرارت 
آمیز، آن را محکوم کرد.وی با توجه به اقدامات صورت گرفته اظهار داشت: بعدازظهر 
امروز دستیار وزیر امور خارجه در غرب آسیا از سفیر پاکستان خواست دولت آن کشور 
در چارچوب روابط دو جانبه و اصل حسن همجواری و تعهدات ناشی از قراردادهای 
دوجانبه و مقررات حقوق بین الملل، بی درنگ تمامی امکانات و اقدامات لازم را برای 
آزادسازی نیروهای مرزی جمهوری اسلامی ایران و دستگیری تروریست های شرور به 
کار گیرد.سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: همچنین از سفیر پاکستان خواسته شد 
مراتب را هر چه سریعتر به دولت خود در اسلام آباد منعکس کرده و وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران را از نتایج اقدامات به عمل آمده مطلع نماید.قاسمی یادآور شد: 
سفیر پاکستان نیز با ابراز تاسف عمیق از این حادثه، تاکید کرد که موضوع را به اسلام آباد 
منعکس کرده و ضمن پیگیری، نتیجه اقدامات دولت پاکستان را در اسرع وقت گزارش 
نماید.سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین خاطرنشان کرد: سفیر کشورمان در اسلام 
آباد نیز ضمن ملاقات با مقامات محل، خواستار اقدام جدی دولت پاکستان برای آزادسازی 
مرزبانان جمهوری اسلامی و برخورد قاطع با اشرار و گروه های تکفیری و تروریستی شد 
که از خاک پاکستان به نقاط مرزی کشورمان تجاوز کرده و دست به اقدامات خرابکارانه، 

آدم ربایی، قتل و جنایت می زنند.

نجات الله ابراهیمیان:

آیت الله شاهرودی در جلسات 
شورای نگهبان حاضر نیستند

یکی از اعضای شورای نگهبان می گوید که آیت الله سیدمحمود هاشمی شاهرودی در 
جلسات این شورا شرکت نمی کند.

نجات الله ابراهیمیان، عضو شورای نگهبان در پاسخ به این سؤال خبرنگار ایرناپلاس 
مبنی بر اینکه آیا آیت الله هاشمی شاهرودی در جلسات شورای نگهبان حاضر می شود، 
اعلام می کند: خیر ایشان در جلسات حاضر نیستند.سید محمود هاشمی شاهرودی از 
دوره سوم شورای نگهبان به عضویت این شورا درآمد. او در دوره چهارم به دلیل انتصاب 
به عنوان رئیس قوه قضاییه در شورای نگهبان نبود، اما با اتمام ریاستش بر دستگاه قضا 

بار دیگر به شورای نگهبان بازگشت و همچنان یکی از شش فقیه عضو این شوراست.

نماینده تهران: 

 FATF شورای نگهبان در بررسی
تحت فشار سیاسی و روانی قرار نگیرد

یک عضو فراکسیون امید گفت: اصل تفکیک قوا ایجاب می کند که قانون گذاری در 
مجلس انجام شود که خوشبختانه آقای لاریجانی هم به عنوان رئیس مجلس که در آن 
جلسات شرکت می کند و طبق گزارشاتی که دادند به صورت کامل مراقبت دارند که این 

مرزهای تفکیک قوا به هم نریزد. 
علیرضا رحیمی  در پاسخ به این اظهارنظر که برخی معتقدند تصمیمات شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی فراقانونی است و نیاز به تصویب در مجلس دارد، گفت: آنچه که در 
جلسه مورد شورای هماهنگی اقتصادی برای ما مهم هست این است که این شورا علاوه 
بر انجام وظایف ذاتی خود که رهبری آن را تعیین کرده اند، در عین حال اصل تفکیک قوا 
را هم مخدوش نکند.این عضو هیات رئیسه مجلس درباره نقش علی لاریجانی در جلسات 
شورای هماهنگی اقتصادی، اظهار کرد: اصل تفکیک قوا ایجاب می کند که قانون گذاری 
در مجلس انجام شود که خوشبختانه آقای لاریجانی هم به عنوان رئیس مجلس که در 
آن جلسات شرکت می کند، طبق گزارشاتی که دادند به صورت کامل مراقبت دارند که 
مرزهای تفکیک قوا به هم نریزد و اگر قانونی نیاز به اصلاح، لغو یا نیاز به یک قانون وجود 
دارد حتما از مجرای مجلس عبور کند.این نماینده اصلاح طلب در بیان ارزیابی خود از 
عملکرد شورای هماهنگی اقتصادی تاکید کرد: شاید الان برای قضاوت درمورد عملکرد 
شورای هماهنگی اقتصادی زود باشد اما مسئولیت قیمت گذاری کالاها در ستاد تنظیم 
بازار  انجام می شود که هم از باب توزیع و هم از باب قیمت کالا، این مسئولیت را برعهده 
دارد. این ستاد یک مقدار در سطح بالاتری  برنامه ریزی می کند یعنی قیمت گذاری و 
انبارداری موضوعات مستقیم این ستاد نیست اما در برنامه ریزی های کلان ملی متولی 
است.نماینده مردم تهران درباره فشارهای روانی و سیاسی احتمالی که ممکن است در 
بحث بررسیFATF، همانند نمایندگان مجلس به اعضای شورای نگهبان هم اعمال 
شود، گفت: به هر حال شورای نگهان بر اساس دو ضابطه قانون اساسی و شرع بررسی 
می کند و نباید تحت فشار سیاسی و روانی قرار بگیرد برای نتیجه هم باید در روزهای 

آینده منتظر باشیم.

حشمت الله فلاحت پیشه :

تأسیس دفتر اتحادیه اروپا در ایران 
بستگی به بسته پیشنهادی دارد

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ایران گفت: بازگشایی دفتر 
اتحادیه اروپا در ایران بستگی به نوع اثر عملی و کارکردی بسته پیشنهادی اروپایی ها دارد 

که قرار است در چند روز آینده به ایران تحویل داده شود.
حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در مصاحبه با یورونیوز گفت: ملاحظات دیپلماتیک لازم باید رعایت شود و اگر ما به این 
نتیجه برسیم که در طرف اروپایی دیپلمات هایی با قصد مثبت در ایران می توانند مستقر 
شوند من موافق تاسیس دفتر اتحادیه اروپا هستم و امیدوارم که این موضوع شکل بگیرد. 
منتها معتقدم که نوع اثر عملی و کارکردی بسته پیشنهادی اروپایی ها که قرار است در 
چند روز آینده به ایران تحویل داده شود و کیفیت این بسته حتما اثر جدی خواهد 
داشت. اگر بسته عملی با کیفیتی به ایران تحویل داده شود حتما سریع تر می توان موضوع 
گشایش دفتر اروپایی در ایران را مطرح کرد.بحث تأسیس دفتر اتحادیه اروپا در ایران پس 
از نشست کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ایران با سفرا و نمایندگان ۲۶ 
کشور اروپایی مطرح شده است. رئیس این کمیسیون در مورد این نشست به یورونیوز 
گفت: »ما یک نشست مشترک بین کمیسیون امنیت ملی و سفرای ۲۶ کشور اروپایی 
داشتیم که اولین ابتکار از این نوع بود و در این نشست، درخواست های مشترک و متقابلی 
مطرح شد. ما از اتحادیه اروپا خواستیم روابط عملی و جدی در شرایط پسا خروج آمریکا از 
برجام داشته باشد و طرف های اروپایی هم درخواست هایی داشتند.به گفته فلاحت پیشه 
یکی از خواسته های اروپایی ها بازگشایی دفتر اتحادیه اروپا در تهران بود که در گذشته هم 

در ملاقات ها و مذاکرات مختلف مطرح شده بود.

قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه:

دولت پاکستان با تروریست های 
رباینده مرزبانان برخورد کند

قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه از دولت پاکستان خواست با تروریست هایی که در 
جوار مرزهای آنان لانه کرده و از سوی برخی کشورهای »تروریست پرور« حمایت می 
شوند برخورد و به سرعت مرزبانان ایرانی را آزاد کند البته عملیات تعقیب این اشرار در 

دستور کار نیروهای دفاعی ایران است.
به گزارش سپاه نیوز، روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی در این اطلاعیه ای از 
ربوده شدن تعدادی از بسیجیان بومی و مرزبانان در نقطه صفر مرزی در جنوب شرق 
کشور با خیانت عوامل نفوذی در این حادثه خبر داد.در این اطلاعیه آمده است: شامگاه 
گذشته )دوشنبه ۲3 مهر( تعدادی از بسیجیان بومی و نیروهای هنگ مرزی که در پایگاه 
مراقبتی در نقطه صفر مرزی )میرجاوه( استقرار داشتند، با خیانت و تبانی عامل یا عوامل 
نفوذی گروهک های ضد انقلاب ربوده شدند.این اطلاعیه در ادامه با اشاره به اینکه این 
پایگاه از استحکامات خوبی برخوردار بوده، خاطرنشان کرده است: عوامل گروهک های 
تروریستی که از سوی سرویس های بیگانه هدایت و پشتیبانی می شوند، با فریب و تطمیع 
عوامل نفوذی، این حادثه را در نقطه صفر مرزی و رو به روی یکی از پاسگاه های مرزی 
کشور پاکستان صورت داده اند .روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه افزود: 
عملیات تعقیب اشرار، تروریست ها و عوامل نفوذی دشمن و نیز اقدامات لازم برای آزاد 
سازی ربوده شدگان با جدیت در دستور کار نیروهای دفاعی و امنیتی مستقر در مناطق 
مرزی قرار گرفته است.اطلاعیه قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه اضافه کرد: از دولت 
پاکستان انتظار می رود با اشرار و تروریست هایی که در جوار مرزهای آنان لانه کرده و از 
سوی برخی کشورهای مرتجع شرور و تروریست پرور منطقه حمایت و بکارگیری می 
شوند، برخورد جدی داشته باشد و به سرعت نسبت به آزادی و تحویل مرزبانان اقدام کند.

پیش از این یک منبع آگاه به خبرنگار ایرنا در زاهدان گفته بود: افراد ربوده شده که گفته 
می شود ۱4 نفر بودند بین ساعت چهار تا پنج بامداد امروز در منطقه صفر مرزی لولکدان 
ربوده شده اند. منطقه صفر مرزی لولکدان مربوط به بخش ریگ ملک شهرستان میرجاوه 

است که در 50 کیلومتری شهر میرجاوه قرار دارد.

میرزایی نیکو: 

خروجی جلسات دولت با طیف های سیاسی 
باید مصوبه داشته باشد

یک عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی گفت: جلساتی که رئیس جمهور با 
جریان های مختلف سیاسی برگزار می کند باید دستور کار و مصوبه عملی در پایان داشته 

باشد. این که صرفا در این جلسات دردِ دل شود مشکلی حل نخواهد شد.
قاسم میرزایی نیکو در گفت وگو با ایسنا با اشاره به دیدار اخیر رئیس جمهور با طیفی 
از اصلاح طلبان و ضرورت گسترش این دیدارها بیان کرد: تعامل رئیس جمهور با جریانات 
سیاسی به خصوص دیدار با نمایندگان از فراکسیون های مختلف مجلس ارتباط بین قوا 

را آسان تر می سازد.
وی در ادامه گفت: در این جلسات از فراکسیون های مختلف حضور دارند و این امر 
باعث می شود مسائل و مطالب کشور به طور مستقیم مطرح شود و رئیس جمهور در 
جریان آنها قرار بگیرد. این جلسات باید دستور کار و مصوبه داشته باشند. این که صرفا 
در این جلسات دردِ دل شود مشکلی حل نخواهد شد.نماینده مردم دماوند در مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: تعامل دولت با جریانات سیاسی می تواند نقش موثری را در 
وحدت در جامعه ایفا کند. اگر این جلسات به یک جمع بندی و مصوبه نرسد ممکن 
است بازخورد بالعکس داشته باشد و از همگرایی و همبستگی برای برون رفت از مشکلات 

فاصله بگیرد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

نهادها و موسسات غیردولتی 
ملزم به ارائه صورت های مالی می شوند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: طرحی با عنوان شفافیت 
صورت های مالی در کمیسیون حمایت از تولید ملی تصویب شده که در صورت تایید 
در صحن علنی مجلس، نهادها و موسسات غیردولتی ملزم به ارائه صورت های مالی 

می شوند.
سید فرید موسوی روز سه شنبه در توییتی نوشت: طرحی که با عنوان »شفافیت 
صورت های مالی« ارائه کردم، به تصویب کمیسیون حمایت از تولید ملی مربوط رسید. 

وی اظهار داشت: براساس این طرح کلیه نهادها و موسسات عمومی غیردولتی از 
قبیل شرکت های تابعه شهرداری ها، بنیاد مستضعفان، بنیاد ۱5خرداد، تامین اجتماعی و 

نهادهای وقفی و نهادهای انقلاب اسلامی ملزم به ارائه صورتهای مالی شدند.
نماینده مردم تهران در مجلس اضافه کرد: بر اساس طرح فوق در صورت عدم ارائه 
صورت های مالی، اعضای هیات مدیره و مدیرعامل این شرکت ها و موسسات به پنج سال 
محرومیت از عضویت در هیات مدیره شرکت ها )اعم از دولتی، نیمه دولتی و خصوصی( 

محکوم خواهند شد.

سرمقـاله

یادداشت

اخبــار

جنوبـی،  آفریقـای  جدیـد  سـفیران 
بلژیک، بوسنی و هرزگوین، سنگال، قطر، 
هلنـد و ژاپـن امـروز بـه طـور جداگانـه با 
رئیس جمهـور دیدار و اسـتوارنامه خود را 

تقدیـم کردند.
رییس  جمهوری « روز سه شـنبه پس 
از دریافـت اسـتوارنامه »ژاک لویـی ورنر« 
سـفیر جدید هلنـد در تهران با اسـتقبال 
از مواضع سیاسـی هلند و اتحادیه اروپا در 
زمینـه برجام گفت: همه باید تلاش کنیم 
تا از این توافق بسـیار مهم و بین المللی به 
خوبـی حفاظت و صیانت شـود و امیدوارم 
حکـم موقـت دادگاه  بین المللـی لاهـه بر 
رفتار غیرقانونی دولـت آمریکا از جمله در 
موضوع تحریم های ضدانسـانی تأثیرگذار 
باشد. حجت الاسلام و المسلمین »حسن 
روحانـی ، روابـط ایـران و هلنـد را دیرینه، 
صمیمانـه و مثبـت توصیف کـرد و افزود: 
در روابـط دو کشـور علاقمنـد هسـتیم 
در تمامـی زمینه هـا بویـژه عرصه هـای 
اقتصـادی و بانکـی، تحـولات گسـترده و 
سـازنده ای در راسـتای منافع دو ملت رقم 
بخـورد.وی با بیان این که تحکیم روابط با 
آمسـتردام برای تهران بسیار حائز اهمیت 
اسـت، اظهـار داشـت: اطمینـان دارم بـا 
همکاری هـای دوجانبـه می تـوان روابـط 
دو کشـور را در عرصه هـای مختلف بویژه 
در زمینـه بانکـی و مالـی هـر چه بیشـتر 
ادامـه  در  جمهـوری  داد.رییـس  ارتقـاء 
مبـارزه همه جانبـه بـا تروریسـم را مورد 
تأکیـد قـرارداد و گفـت: امـروز تروریسـم 
نـه تنهـا معضـل و مشـکل بزرگـی برای 
منطقـه بلکه بـرای جهان تبدیل شـده و 
لـذا لازم اسـت همـگان بـا درک خطرات 
ایـن معضـل بزرگ نسـبت بـه مقابلـه با 
آن، اهتمـام جدی داشـته باشـند.روحانی 
بـا یـادآوری اقـدام تروریسـتی اخیـر در 
شـهر اهـواز کـه در آن تعـدادی بی گناه و 
از جملـه کـودک 4 سـاله ای بـه شـهادت 
متأسـفانه  کـرد:  خاطرنشـان  رسـیدند، 
برخـی از افرادی که مسـئولیت این حمله 
تروریسـتی را برعهـده گرفته انـد در اروپـا 
زندگی می کننـد و امیدواریم کشـورهای 
اروپایی در این زمینه اقدامات لازم را انجام 
دهنـد و بی تردید چنین اقدامی در اعتماد 
متقابـل و صمیمی تر شـدن روابط بسـیار 

تأثیرگذار اسـت.
* ایـران آماده تقویت همکاری های 

اقتصادی و سیاسـی با اتحادیه اروپا
رئیـس جمهـور  همچنیـن در دیـدار 
سـفیر جدید بلژیک در تهـران اعلام کرد 
کـه ایـران آمـاده اسـت همـکاری هـای 
تجـاری و اقتصـادی و سیاسـی خـود را با 
اتحادیه اروپا از جمله بلژیک بیش از پیش 
توسـعه دهد.روحانی گفت: روابـط ایران و 
بلژیک روابطی خوب و بسیار دیرینه است 

و هیـچ مانعی در مسـیر تقویت و توسـعه 
این روابط نیسـت.رئیس جمهـور، مواضع 
سیاسـی اتحادیـه اروپـا در قبال برجـام را 
مواضعی محکـم خوانـد و ابراز امیـدواری 
کـرد که در زمینه توسـعه همـکاری های 
اقتصـادی و در عمل نیـز ، گام های ارزنده 
و مناسـبی از جانب اتحادیه اروپا برداشـته 
شـود.آقای روحانـی در بخـش دیگـری از 
سخنان خود تاکید کرد: معتقدیم عده ای 
کـه مخالـف روابط عمیق ایـران و اتحادیه 
اروپا هسـتند، برنامه هایی را برای تخریب 
ایـن روابط خـوب، طراحـی کـرده اند که 
نبایـد بـه آنهـا اجـازه داده شـود کـه این 
برنامـه هـای خـود را پیـش ببرند.رئیس 
جمهـور ابـراز امیـدواری کـرد کـه روابط 
ایـران و کشـورهای عضو اتحادیـه اروپا در 
حـوزه هـای اقتصـادی و همـکاری بـرای 
تحکیم برجام و مسـائل منطقـه ای بیش 
از پیـش گسـترش یابد.توسـعه و تقویت 
روابط با کشـورهای قاره افریقا از سیاسـت 
هـای ایران اسـترئیس جمهور  همچنین 
"امدو سـو" سفیر جدید سنگال در تهران 
، توسـعه و تقویـت روابـط بـا کشـورهای 
قاره افریقا از جمله سـنگال را از سیاسـت 
های جمهـوری اسـلامی ایران دانسـت و 
تاکیـد کرد کـه تهران آمـاده اسـت روابط 
خـود را بـا داکار در همه حـوزه های مورد 
علاقه تعمیق بخشـد.گفت: تقویت روابط 
با سـنگال به عنوان یک کشـور دوسـت و 
مسـلمان همواره بـرای ایران حایز اهمیت 
بـوده اسـت و با اراده دولت های دو کشـور 
امیدواریم شـاهد یک تحـول دراین روابط 
دوسـتانه و برادرانـه باشـیم.رئیس جمهور 
همچنین با اسـتقبال از سیاست تسهیل 
صـدور روادیـد بـرای بازرگانـان ایرانـی در 
سـنگال ، اظهـار داشـت: شـرکت هـای 
ایرانـی آمـاده انـد فعالیـت هـای خـود را 
در حـوزه هـای عمرانـی ، خودروسـازی ، 
داروسـازی و خدمات بهداشتی در سنگال 
بیش از پیش توسـعه دهند.آقای روحانی 
بـه ضـرورت مبـارزه همگانی با تروریسـم 
در افریقـا و خاورمیانه اشـاره کـرد و گفت: 

ایـران آماده اسـت همـکاری های خـود را 
بـا سـنگال در زمینه مبـارزه با تروریسـم 

گسـترش دهد.
دوحـه  و  تهـران  قـوی  اراده   *
توسـعه همـه جانبـه روابط اسـت

رئیـس  جمهـور  همچنیـن »محمـد 
حمد سعد الفهید الهاجری« سفیر جدید 
قطـر بـا بیـان اینکـه اراده قـوی دو دولت 
ایـران و قطر بر توسـعه همه جانبـه روابط 
اسـتوار اسـت، اظهـار داشـت: جمهـوری 
اسـلامی ایـران همواره قطـر را بـه عنوان 
کشـوری دوسـت، برادر و همسـایه تلقی 
مـی کنـد و روابـط نزدیک تر دو کشـور را 
به نفع دو ملت و منطقه می دانیم.با اشـاره 
بـه اینکه در سـال های اخیر روابـط گرم  و 
صمیمانه تـری بین دو کشـور ایجاد شـده 
اسـت، گفت: امروز در مسـائل مختلف به 
ویژه مسـائل منطقه ای افکار و اندیشه های 
دو کشـور بیـش از گذشـته بـه یکدیگـر 
نزدیک  شـده اسـت و باید این رونـد را هر 
چه بیشـتر تقویت کنیم.رئیس جمهور با 
تأکیـد بر اینکه تهـران خواهـان امنیت و 
آرامـش کامـل در منطقه حسـاس و آبراه 
مهم خلیج فارس اسـت، خاطرنشان کرد: 
دخالـت سـایر کشـورها در امـور داخلـی 
کشـورهای همسـایه قابل قبول نیست و 
معتقدیم ملت قطر، ملتی رشـید و بزرگ 
اسـت و مسـئولان قطـر نیـز بـا حکمت، 
امـور کشـور خـود را اداره می کننـد و از 
نظر تهران کسـی حـق ندارد، بـرای مردم 
و حکومـت قطـر تصمیم گیـری کنـد.

روحانـی گفت: جمهوری اسـلامی ایران از 
برقـراری روابط نزدیک بین تهران و دوحه 
اسـتقبال می کنـد و امیدواریـم در دوران 
مسـئولیت شـما، شـاهد تحکیـم روابـط 
بسـیار مهـم ایـران و قطـر در زمینه های 
مختلف اقتصادی، سـرمایه گذاری، بانکی، 
گردشگری و همچنین مناسبات سیاسی 

و فرهنگی باشـیم.
* لزوم تلاش همه کشـورها برای 

حفظ و تـداوم برجام 
رئیـس جمهـور روز سه شـنبه هنگام 

دریافـت اسـتوارنامه »سـمیر ولاجیـچ« 
سـفیر جدیـد بوسـنی و هرزگویـن در 
تهران ، گفت: توسـعه روابط و همکاری ها 
و  بوسـنی  بـا  مختلـف  زمینه هـای  در 
حایـز  ایـران  بـرای  همـواره  هرزگویـن 
اهمیـت اسـت و تهـران آمـاده گسـترش 
روابـط و همکاری هـای خـود بـا سـارایوو 
در زمینه هـای مختلف سیاسـی، تجاری، 

اقتصـادی و فرهنگـی اسـت.
روحانـی  همچنیـن روز سـه شـنبه 
پـس از دریافـت اسـتوارنامه »ویـکا مازوی 
کومولـو« سـفیر جدیـد افریقـای جنوبی 
بـا بیـان اینکـه تهـران و پرتوریـا عـلاوه بر 
روابـط دوجانبـه در عرصه هـای بین المللی 
نیـز همکاری هـای نزدیـک و سـازنده ای با 
یکدیگـر دارند، گفت: دو کشـور در مقاطع 
مختلف همـواره در عرصه های بین المللی 
از لحـاظ سیاسـی و حقوقـی از یکدیگـر 
بتوانیـم  امیدواریـم  و  کرده انـد  حمایـت 
روابـط خـود را در زمینه هـای فرهنگـی، 
سیاسی و اقتصادی بیش از گذشته توسعه 
دهیـم. رئیـس جمهـور خاطر نشـان کرد: 
جمهوری اسـلامی ایران و افریقای جنوبی 
از ظرفیت های بسیار خوبی برخوردارند که 
آن را می توانیـم مکمل اقتصاد یکدیگر قرار 
دهیـم.  رییـس جمهوری همچنیـن  روز 
سه شـنبه هنگام دریافت استوارنامه سفیر 
جدیـد ژاپن در کشـورمان با اشـاره به لزوم 
تلاش همه کشـورها بـرای حفـظ و تداوم 
برجـام به عنوان توافقـی بین المللی، اظهار 
داشـت: هـر چه کشـورها از خواسـته های 
نابجـای دولتمـردان آمریکا، فاصله بگیرند، 
برجـام و دیپلماسـی مسـتحکم تر خواهد 
شـد. حسـن روحانی صـدور حکـم دیوان 
بین المللی لاهه به نفع ایران و دسـتور این 
دیـوان به آمریکا بـرای توقف محدودیت ها 
علیه ایران را حائز اهمیت دانسـت و گفت: 
جمهـوری اسـلامی ایـران بـه رغـم خروج 
غیرقانونـی آمریـکا از برجـام همچنـان به 
تعهـدات خود در این توافق پایبند اسـت و 
تـا زمانی که این توافـق در چارچوب منافع 
ملـی ما باشـد، بـه آن پایبند خواهیـم بود.

رئیس شورای اجرایی ایران در اتحادیه بین المجالس جهانی گفت: حاکمیت و 
یکپارچگی سرزمینی جمهوری اسلامی ایران بر جزایر ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و 
کوچک غیر قابل مذاکره است و ما ادعاها در مورد جزایر ایرانی را بی مبنا، واهی و فاقد 

ارزش می دانیم.
سیده فاطمه حسینی در پاسخ به ادعای هیات پارلمانی امارات متحده عربی، در 
مجمع عمومی اجلاس IPU با تاکید بر حاکمیت تام جمهوری اسلامی ایران بر جزایر 
ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک در خلیج فارس، اعلام کرد: هر ادعایی در 
این خصوص از سوی هر کشوری بی  مبناست.وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
اعلام می کند هر اقدامی که در خصوص جزایر سه گانه از سوی ایران اتخاذ شده، مبتنی 
بر اصول حاکمیت و یکپارچگی سرزمینی جمهوری اسلامی ایران است. نماینده مردم 
تهران در مجلس افزود: حاکمیت و یکپارچگی سرزمینی جمهوری اسلامی ایران بر جزایر 
غیر قابل مذاکره است. وی در پاسخ به اظهارات نماینده امارات متحده عربی جمهوری 
اسلامی ایران مبنی بر جعل نام خلیج فارس، اعلام کرد: تنها نام تاریخی درست و به 
رسمیت شناخته شده خلیج فارس است؛ موضوعی که تاریخ و اسناد تادیخی درستی آن 
را شهادت می دهند.حسینی تاکید کرد: از نظر ما هر گونه استفاده ساختگی یا ناقص از نام 

خلیج فارس مطلقا غیر قابل قبول و غیر قانونی و فاقد ارزش سیاسی است. 

وی اضافه کرد: جمهوری اسلامی ایران همواره سیاست احترام خود نسبت به 
همسایگان را نشان داده است. حسینی تاکید کرد: ما تکرار می کنیم که سیاست احترام 
متقابل و همسایگی خوب در میان اولویت های مهم سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
ایران است و مداخله کردن در امور داخلی کشورهای دیگر هرگز توسط جمهوری اسلامی 
ایران دنبال نمی شود.وی اضافه کرد: ایران توصیه می کند که امارات متحده عربی 
سیاست های دیکته شده نامفهومی را که علیه منافع کشورهای منطقه و جهان اسلام 
در پیش گرفته است، متوقف کند.وی به هیات پارلمانی امارات توصیه کرد که به جای 
اظهارات بی پایه و اساس تکراری علیه جمهوری اسلامی ایران، درباره ابتکارت و ایده های 
ایران بیندیشند که در پی ایجاد امنیت، ثبات و همکاری منطقه ای و نیز کاهش تنش و 
سوءتفاهمات در منطقه است.هیات اعزامی ایران ۲۱ مهرماه به ریاست فاطمه حسینی و 
با حضور پروانه مافی، علی اصغر یوسف نژاد، مصطفی ذوالقدر، محمدباسط درازهی، علی 

نجفی خوشرودی، اسفندیار اختیاری وکاظم جلالی راهی این اجلاس در ژنو شد.
نمایندگان اعزامی ایران علاوه بر شرکت در مجمع عمومی اجلاس شورای اجرایی 
اتحادیه بین المجالس جهانی در کمیته های دائمی 'صلح و امنیت بین الملل'، 'توسعه پایدار 
و تجارت'، دموکراسی و حقوق بشر'، 'امور سازمان ملل متحد' و ' اجلاسیه زنان و جوانان' 

و نشست' آسیا - پاسفیک' و پنل های تخصصی شرکت می کنند.

اخبــار

واقعیت  اگر  که  گفت  کشور  وزیر 
شرایط اقتصادی را به مردم بگوئیم و 
مشارکت جدی آنها را بطلبیم، حتما 

موفق خواهیم شد.
عبدالرضا رحمانی فضلی پس از پایان 
و  رسانی  اطلاع  ستاد  جلسه  سومین 
تبلیغات اقتصادی کشور در وزارت کشور 
به خبرنگاران افزود: سومین جلسه اصلی 
ستاد را امشب تشکیل دادیم. به لطف 
صورت  به  دوستان  همه  حضور  خدا 
جدی و با انگیزه و علاقه بود.تکالیفی که 
جلسه قبل داده بودیم، مجموعه ای از 
آئین نامه ها، دستور العمل ها و سیاست 
ها بود که دستگاه های مختلف انجام 
یادآورشد که مجموعه  بودند.وی  داده 

اینها بررسی و چهار کار گروه تشکیل 
شد، با پیشنهادی که اعضا داشتند یک 
اضافه شد.  کارگروه حقوقی و قضایی 
مسئولان کارگروه ها نیز مشخص و قرار 
شد که جلسات کارگروه ها هفته ای یک 
بار برگزار می شود.وزیر کشور گفت: در 
شناسایی جریان های خبری و اطلاع 
رسانی و شناسایی ابهام ها، شبهاتی در 
ذهن مردم هست که نیاز به اطلاعات 
و اخباری در حوزه اقتصادی برای مردم 

وجود دارد و اینها را باید احصا کنیم.
دستگاه  داد:  ادامه  فضلی  رحمانی 
های مختلف اجرایی مسئول شدند که 
حتما به این نیازها و مطالبات پاسخ دهند 
و مقرر شد هر دستگاه اجرایی ۲5 تن از 

کارشناسان از داخل و از بیرون دستگاه 
داشته باشند.وزیر کشور تاکید کرد: برای 
توضیح مسائل و مشکلاتی که در جامعه 
وجود دارد و مردم نیاز دارند، کارگروه ها 
با مردم در تماس باشند تا بتوانیم فضای 
رسانه ای داخلی را در حوزه ایجابی به 
گونه ای هدایت که نیازها را رفع کنیم 
و زمینه ابهام زایی شود و دروغ و شایعه 
که رسانه های خارجی به آن دامن می 
زنند، از بین برود. رحمانی فضلی افزود: 
با تشکیل کارگروه ها، ظرف سه هفته 
ساختارها مستقر و تکالیف دستگاه ها نیز 

مشخص می شوند.
وی تصریح کرد: با ارائه پیشنهادات 
راه حل و نظرات نو به خصوص از طرف 

رسانه ها امیدواریم که همه رسانه های 
تا  از کانال های رسانه ها  اعم  داخلی 
روزنامه، نشریات و به خصوص صدا و 
سیما و بقیه دستگاه هایی که امر اطلاع 
با  تریبونی  ارتباط  نوعی  به  یا  رسانی 
مجلس  نمایندگان  چه  دارند،  جامعه 
شورای اسلامی چه ائمه جمعه همه با 
هم در حوزه اقتصادی مردم را به آرامش 

دعوت کنند.
باید در  تاکید کرد که  وزیر کشور 
عین پویایی و فعالیت، واقعیت را به مردم 
بگوییم. اگر واقعیت شرایط اقتصادی به 
مردم گفته شود و مشارکت جدی آنها 
را بطلبیم، حتما موفق خواهیم شد و این 
قول را می دهیم این مسیر را طی کنیم.

وزیر کشور:

واقعیت شرایط اقتصادی باید به مردم گفته شود

روحانی دیدار سفیران جدید هفت کشور :

همه باید تلاش کنیم تا از برجام به خوبی صیانت شود

حسینی در پاسخ به ادعای هیات پارلمانی امارات متحده عربی:

ادعاها در مورد جزایر ایرانی، بی مبنا، واهی و فاقد ارزش است

رییس مجلس شورای اسلامی به بخش های نظارتی 
توصیه کرد که کارها را با دقت پیگیری کنند و در امور و 

کارهای خود بدنبال مچ گیری نباشند.
»علی لاریجانی« روز سه شنبه در مراسم بهره برداری 
از پروژه های فرودگاه بین المللی مهرآباد افزود: در شرایط 
کنونی به جای آن که فکر توسعه ای، عمیق پیگیری شود 
افکار و کشمکش های سیاسی زیاد شده است به طوری 
که افراد همدیگر را آزار می دهند و در مقابل هم صف 
بندی می کنند که این مسئله موجب می شود که از 

نیروها کمتر استفاده شود.
وی تصریح کرد: این در حالی است که تفکر و رویکرد 
اصلی باید بحث آبادانی و توسعه کشور باشد اما گاهی 
اوقات کارهای پر هزینه ای صورت گرفته و اهلیت افراد 
زیر سوال می رود و قطعا نتیجه این امور و کشمکش ها 
کند شدن توسعه کشور است بنابراین عقلای بخش های 

مختلف باید این رویکرد را اصلاح کنند.
رییس مجلس با بیان این که به بخش های نظارتی 
توصیه می کنم کارها را با دقت دنبال کنند، ادامه داد: اما 

در امور و کارهای خود دنبال مچ گیری نباشند.
لاریجانی اظهارداشت: اخیرا در جلسه ای با حضور 

سران قوا نیز این موضوع را مطرح کردم که همان مقداری 
که حریت برای نمایندگان مجلس کلیدی است، به همان 
مقدار شجاعت برای مدیران دارای اهمیت و برجستگی 
است و نباید این امور تضعیف شود بنابراین بخش های 
نظارتی باید از مدیران و فکرهای توسعه ای آنها حمایت 
کنند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با تقدیر از 
عملکرد مسئولان در حوزه توسعه صنعت فرودگاهی 
کشور، گفت: در این حوزه کارهای سنجیده ای صورت 
گرفته زیرا کشور در شرایط کنونی به صنعت هوایی مدرن 
نیاز داشت و خوشبختانه به خوبی از فرصت برای تحقق 
این امور استفاده شد.وی صنعت هوایی کشور را ممتاز 
توصیف کرد و افزود: قطعا این صنعت باید از ظرفیت های 
فناوری های روز دنیا برخوردار باشد و در این امور همه 
مقدمات آموزشی و استفاده از فناوری های مدرن مورد 
توجه قرار گیرد.رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
تلاش های خوبی در این عرصه صورت گرفته و از زمان 
برای به کارگیری تجهیزات به خوبی استفاده شد از این رو 
باید از روش های دیگر در شرایط کنونی برای حمایت از 

این صنعت بهره جست.
لاریجانی همچنین گفت: در شرایط کنونی توجه به 

فکر توسعه ای برای کشور بسیار مهم و حائز اهمیت است، 
در شرایط کنونی پروژه های بسیاری در کشور وجود دارد 

که باید پاسخ داد نتیجه آن ها چه بوده است.
وی یادآور شد: کشور امروز به یک نظام توسعه ای 
درست و برجسته نیازمند است، این نظام باید طراحی 
شود و قطعا در صورت استقرار دیگر با انبوه پروژه ها روبه 

رو نخواهیم شد.
رییس مجلس ادامه داد: امروز در بخش ساختاری و 
رفتاری دچار ضعف هستیم، در بحث ساختاری مسئله 
این است که اساس سازمان برنامه و بودجه، موضوع برنامه 
بود و بخش بودجه در وزارت اقتصاد قرار داشت اما در 
زمان هویدا پس از آن که درآمدهای نفتی افزایش یافت 
قسمت بودجه نیز به این سازمان افزوده شد و عملا بخش 
بودجه ریزی بر بخش توسعه غلبه کرد این در حالی است 
که این مسئله جز امور مشخص بوده و نباید سازمان را 
سرگرم آن کرد. در پایان این مراسم، عباس آخوندی وزیر 
راه و شهرسازی و رییس شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی از لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی به دلیل 
حمایت های مجلس از صنعت هوایی کشور با اهدای 

ماکت هواپیما قدردانی کردند.

توصیه لاریجانی به بخش های نظارتی

به دنبال مچ گیری نباشید

سید رضا اکرمی*

مصطفی داننده
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اقتصادی

وزیر نفت:

آمریکابرایکاهشقیمتنفت
تحریمهارابردارد

وزیر نفت با بیان این که ترامپ 
فکر می کند که با گردن کلفتی 
می تواند قیمت نفت را کاهش 
دهد، گفت: اگر آمریکا تحریم 
ها را بردارد، قیمت کاهش یافته 
و بازار از حالت بی تعادلی فعلی 

خارج می شود.
بیژن زنگنه روز سه شنبه در 
حاشیه چهارمین کنگره نفت و 
نیرو در جمع خبرنگاران افزود: 
توسط  نفت  بازار  ثباتی  »بی 
شده  تحمیل  بازار  بر  آمریکا 
است، آمریکا یک سوزن به خود 
زده، مشکل ایجاد کرده و آخ آخ 

می کند بعد می گوید بیایید مشکل من را حل کنید.«
وزیر نفت تاکید کرد: شرایط فعلی بازار نفت فعلا درست نمی شود؛ از نظر کارشناسان 

بازار دچار گرفتاری کمبود عرضه شده است.
وی اضافه کرد: کمبود عرضه با حرف درست نمی شود؛ هیچ کشوری توان تولید 
بیشتر را ندارد. عربستان نیز اکنون در حال برداشت از ذخایر نفتی خود است که معلوم 
نیست تا چه زمانی بتواند به آن ادامه دهد. البته به تازگی نیز با آمریکا بر سر موضوع 

»خاشقجی« اختلاف پیدا کرده و همدیگر را تهدید کرده اند.
به گزارش ایرنا، »جمال خاشقچی« روزنامه نگار ناراضی سعودی، از نویسندگان روزنامه 
آمریکایی واشنگتن پست بود که هفته گذشته پس از مراجعه به کنسولگری عربستان 
در استانبول برای انجام امور اداری ازدواجش، ناپدید شد؛ پرونده ربوده شدن و قتل 
احتمالی این روزنامه نگار به اختلاف نظر جدید میان واشنگتن و ریاض تبدیل شده 
است؛ دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا شنبه گذشته اعلام کرد که در صورت اثبات 

دخالت عربستان در ربوده شدن و قتل خاشقچی، ریاض به شدت تنبیه خواهد شد.
وزیر نفت با بیان اینکه کمبود عرضه با حرف، شعار و دعوا حل نخواهد شد، گفت: بازار 

اکنون به شدت نگران است و کشورهای تولیدکننده نفت در حال تحریم شدن هستند.
وی درباره مدیریت سوخت نیز گفت: مدیریت سوخت امر پیچیده ای است که یکی از 

روش های آن سهمیه بندی است؛ البته سهمیه بندی فواید و مشکلاتی دارد.
وزیر نفت ادامه داد: دولت در حال بررسی این مساله است که باید صبر کرد تا چه می 
شود. زنگنه درباره قاچاق بنزین نیز گفت: قاچاق بنزین تا زمانی که بین قیمت داخل 

کشور با نواحی مرزی اختلف وجود دارد ادامه می یابد.

رئیس اتاق ایران: 

در١٠سالاخیربهبخشکشاورزیجفاشدهاست
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: شواهد 10 سال اخیر 
نشان می دهد که برنامه ریزان و سیاست گذاران حوزه پول و اعتبار در بخش کشاورزی 

عملکرد چندان مناسبی نداشته اند و به این بخش اقتصاد جفا شده است.
»غلامحسین شافعی« صبح سه شنبه در جلسه صبحانه کاری هیات نمایندگان 
اتاق ایران که با حضور »محمود حجتی« وزیر جهادکشاورزی برگزار شد، افزود: وزیر 
جهادکشاورزی پیگیری های لازم را برای جذب منابع مالی به بخش کشاورزی از شورای 

پول و اعتبار دارد اما دولت توجه کافی به بخش کشاورزی نداشته است.
بخش  در  بانکی  تسهیلات  مانده  سهم  داشت:  اظهار  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس 
کشاورزی از سال 85 تا 95 به طور مرتب رو به کاهش است؛ این عدد در سال 85 برابر 
14.8 درصد بود بود که در سال 92 به 10.4 درصد و در سال 95 به 8.8 درصد کاهش 
یافته است. رئیس اتاق بازرگانی ایران از سیاست گذاران پولی و مالی خواست نسبت به 

بخش کشاورزی اینگونه رفتار نکنند.
وی با اشاره به اینکه بخش کشاورزی در هر کشوری یکی از حیاتی ترین بخش های 
اقتصاد است، گفت: اکنون در ایران به دلیل شرایط خاص اقتصادی، موضوع امنیت 

غذایی و مشکلات بخش کشاورزی اهمیت ویژه ای دارد.
شافعی آب را یکی از مشکلات اصلی بخش کشاورزی دانست و افزود: یکی از چالش 
های آینده مساله آب است که با وجود تلاش های متعدد در این زمینه انتظار می رود این 

مشکل برطرف شود. 
* تصمیم های آنی، تجارت بخش کشاورزی را متضرر کرد

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: تصمیم گیران تصور می کنند اگر به دلیل طولانی 
شدن روند بررسی کارشناسی، اندکی تصمیم های آنها با تاخیر اجرا شود، کشور نابود 

خواهد شد در حالی که همین تعجیل ها ما را نگران کرده است.
شافعی با اعلام اینکه بخش مهمی از صادرات غیرنفتی ایران مربوط به محصولات 
کشاورزی است، گفت: فعالان اقتصادی بویژه بخش کشاورزی از این تصمیم های آنی 
لطمه زیادی می بینند.  به گفته این مقام مسئول، در چند هفته اخیر ممنوعیت صادرات 

برخی محصولات کشاورزی سبب شد تا این محصولات دور ریخته شوند.
وی درباره پیمان سپاری ارزی برای بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور گفت: 
هیچکس منکر این نیست که باید ارز حاصل از صادرات به کشور برگردد اما روش هایی 
که اکنون اعمال می شود، صادرات را از دست صادرکنندگان حرفه ای خارج کرده و آن را 

به غیرحرفه ای ها سپرده است؛ نتیجه اینکه ارزی وارد کشور نمی شود.

سرپرست وزارت تعاون: 

بایداز»تعاونیهایبیرانت«حمایتکنیم
سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به گستردگی ماموریت های این وزارتخانه 

اشاره و تاکید کرد »باید از تعاونی هایی که از رانتی برخوردار نیستند حمایت کنیم.«
»انوشیروان محسنی بند« دیروزدر جشنواره شهید رجایی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، از تلاشگران عرصه خدمت در این وزارتخانه تجلیل کرد.وی در این مراسم 
ابعاد گوناگون تعریف کنیم بدون تردید برای  با  گفت: اگر توسعه را هدفی مطلوب 
برنامه ریزی، مدیریت مناسب و نظام اداری  باید  یافته،  هدفگذاری کشوری توسعه 

منسجم داشته باشیم.
و  نگری  آینده  جویی،  مشارکت  شهروندمداری،  شفافیت،  و  »پاسخگویی  بندپی، 
شایسته سالاری« را از ویژگی یک جامعه توسعه یافته برشمرد و افزود: در علم مدیریت اگر 

هر مدیریت بتواند مشارکت پذیری بدنه را با خود همراه کند می تواند به موفقیت برسد.
* افزایش آسیب های اجتماعی درنتیجه غفلت از سلامت اجتماعی

سرپرست وزارت تعاون به ضرورت افزایش مهارت اشاره و تصریح کرد: سالهاست از 
سلامت اجتماعی و معنوی غفلت کرده ایم به همین دلیل اکنون با رشد آسیب های 

اجتماعی مواجه ایم.
وی همچنین بر ضرورت توجه به معیشت کارگران، بازنشستگان، افراد تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی تاکید کرد و گفت: برای حفظ حقوق کارگران که نقش موثری در 

تولید دارند باید اقدامات جدی صورت گیرد.
وی یادآورشد: از 42 میلیون نفر بیمه شده، 1.6 میلیون خانوار روستایی هستند.

بند پی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با وجود ادغام وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، اما باید با بانوسازی و چابک سازی گامی موثر در ادغام ها انجام دهیم.

سرپرست وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: اقدامات بخش های مختلف 
وزارتخانه منجر به کسب امتیاز در جشنواره شهید رجایی شده است؛ در شاخص های 
اختصاصی توانسته ایم حداکثر امتیازات را کسب کنیم اما در شاخص های عمومی نیاز 

به اقدامات بیشتر و تخصصی تر داریم.

رییس اتاق تهران: 

نرخسوختآزادشود
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران پیشنهاد داد دولت به جای 

پرداخت یارانه بنزین به خودروها، به افراد یارانه بدهد و قیمت بنزین را آزاد کند.
»مسعود خوانساری« صبح روز سه شنبه در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران افزود: دهک نخست، 25 درصد بیش از دهک دهم بنزین مصرف می کند که 

عادلانه نیست.
وی به مصرف روزانه 90 میلیون لیتری بنزین در کشور اشاره کرد و گفت: اگر بنزین را 
با دلار 12 هزار تومانی محاسبه کنیم، قیمت هر لیتر بنزین هفت سنت می شود که در 

جهان فقط ونزوئلا با فروش بنزین سه سنتی قیمتی کمتر از ایران دارد.
رییس اتاق تهران خواستار جدا شدن بحث ارز از سایر مسایل اقتصادی کشور شد و 

ادامه داد: باید تصمیمی جدی برای جدا شدن ارز از سایر مسایل اقتصادی بگیریم.
وی اضافه کرد: پنج نرخ ارز دولتی، نیما، سنا، مسافرتی و آزاد در کشور وجود دارد که 

تصمیم گیری را برای کسب و کارها سخت کرده است.
خوانساری به شرایط ترکیه در سال گذشته اشاره کرد و اظهار داشت: پارسال 90 درصد 

ارزش لیر از بین رفت، اما ترکیه با مشکلاتی شبیه به ایران مواجه نشد.
به نفت دانست و گفت:  از وابستگی  وی تحریم ها را فرصتی برای خلاص شدن 
کشورهای همسایه ایران در مجموع 570 میلیارد دلار واردات دارند که سهم ما از این 
رقم تنها صادرات 18 میلیارد دلار است، در حالی که ظرفیت صادراتی ما بسیار بالاست.

خوانساری افزایش نرخ ارز را فرصتی برای جهش صادرات دانست و خواستار تسهیل 
در قوانین و مقررات صادراتی شد. خوانساری همچنین خواستار تعامل بیشتر اعضای 
اتاق بازرگانی با دولت شد و از اعضا خواست تا پیشنهادها و راهکارهای عملی خود را برای 

حل مشکلات اقتصادی ارائه دهند.

به گفته دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق، در شش ماهه اول سال 
جاری، صادرات ایران به عراق 45 درصد افزایش داشته و با حفظ روند موجود 

پیش بینی می شود این کشور به مقصد اول صادراتی ایران تبدیل شود.
کد خبرفاکتورهای مؤثر بر اقتصاد ملی، سبدی از زیرمجموعه های مختلف 
را در بر می گیرد که یکی از مهم ترین آن ها بحث روابط بازرگانی و تجاری با 
کشورهای همسایه است، زیرا علاوه بر آن که می تواند بر اقتصاد تأثیر مثبت 

بگذارد بر مواردی مانند امنیت ملی و منطقه ای نیز سایه می اندازد.
ایران نیز با توجه به اهداف تعیین شده در سند 1404، همواره تلاش کرده 
با همسایگان خود روابط تجاری برد-برد و گسترده ای ایجاد کند. در همین 
مورد، یکی از مهم ترین همسایگان ایران را می توان کشور عراق دانست. وسعت 
مرزهای مشترک با این کشور در کنار وجود فرهنگ های مشترک و بازارچه های 
مرزی اهمیت توجه به گسترش تجارت با عراق را نشان می دهد. با توجه به 
اهمیت این موضوع، ایران در سال های اخیر بحث صادرات گاز به عراق را در 
دستورکار قرار داد و اکنون روزانه حدود 45میلیون متر مکعب گاز از عسلویه 
به عراق صادر می شود. همچنین بحث گسترش بازارچه های مرزی و رونق 
تجارت بین دو کشور نیز پیشرفت مناسبی داشته که می تواند ایران و عراق را 

به عنوان شرکای تجاری مهم برای یکدیگر به دنیا معرفی کند.
*افزایش 45 درصدی صادرات به عراق

در همین زمینه سید حمید حسینی، دبیر کل اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و عراق، در گفت وگو با ایرناپلاس، با بیان اینکه پیش بینی می شود مشکل 
خاصی در روابط تجاری برای عراق نداشته باشیم، گفت: در حالی که سال 
گذشته عراق سومین مقصد صادراتی ایران بود، امسال به دومین مقصد 

صادراتی کشور تبدیل شده است.
وی ادامه داد: در 6 ماهه اول سال جاری بیش از 4.5 میلیارد دلار صادرات 
به عراق داشتیم و این در حالی است که صادرات ایران به چین که اولین مقصد 
صادراتی کشورمان است 4.6 میلیارد دلار بوده و حکایت از فاصله 100 
میلیون دلاری دارد. بنابراین می توانیم چین را پشت سرگذاریم تا عراق مقصد 

اول صادراتی شود.
حسینی با بیان اینکه ایران سومین واردکننده از عراق بوده، افزود: چین و 
ترکیه در رتبه های قبل از ایران قرار داشتند، اما روند نشان می  دهد که کشورمان 

می تواند جای ترکیه را در عراق بگیرد و در گام بعد حتی به رتبه اول برسد.
وی به افزایش 45 درصدی صادرات به عراق در سال جاری اشاره کرد و 
گفت: در حالی که مجموع صادرات کشور در 6 ماهه اول سال جاری حدود 
را تجربه  به عراق رشدی 45 درصدی  افزایش داشته، صادرات  14 درصد 

می کند و در6 ماهه اول امسال 9 میلیون تن کالا به عراق صادر کردیم.
*رونق محصولات ایرانی برای بازسازی عراق

عضو هیأت مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق تأکید کرد: این در حالی 
است که در چند ماهه اول سال، عراق واردات برخی اقلام را ممنوع کرده بود و 

پس از آن نیز ما بعضی کالاها را صادر نمی کردیم.
وی با اشاره به اینکه صادرات برخی اقلام محدود شده، ادامه داد: با این 
حال، با آغاز روند بازسازی، عراق به ویژه شهرهای شمالی و مناطق موصل 
ایران است،  و مواد غذایی  برای مصالح ساختمانی  بازار خوبی  و کرکوک، 
زیرا عراق 6 میلیون آواره داشته که با شکست داعش، 4 میلیون نفر آن ها 
بازگشته اند و بازار ایران برای تأمین نیاز این افراد می تواند بهترین گزینه باشد. 

اگرچه سهم ما در بازار موصل و کرکوک فعلًا کم است، اما باید تلاش شود این 
سهم افزایش پیدا کند.

تجار موصل  و  بازرگانی  اتاق  با  نیز نشست خوبی  دیروز  افزود:  حسینی 
داشتیم. این برای نخستین بار است که پس از 15 سال از استقلال عراق، 
و گرایش  ایران هستیم که نشان دهنده علایق  این تجار در  شاهد حضور 

عراقی ها به کالای ایرانی است.
*امکان دخالت در تجارت ایران و عراق وجود ندارد

وی با بیان اینکه کسی در دو کشور ذهن خود را درگیر بحث تحریم نخواهند 
کرد، گفت: تنها موردی که آمریکایی ها می توانند بر عراقی ها فشار بیاورند، 
سهام  از  درصد   45 زیرا  است،  دلاری  مبادلات  و  عراقی  بانک  های  بحث 
بزرگ ترین بانک عراق یعنی بانک تجارت این کشور، متعلق به بانک جی پی 
مورگان آمریکاست و از آنجا که بانک مرکزی عراق کار تجاری نکرده و این بانک 
عمده مبادلات خارجی عراق را انجام می  دهد، ممکن است در این خصوص 
با مشکلاتی روبه رو شویم، اما در بقیه زمینه ها نه نفوذ و نه امکان دخالت در 

تجارت ایران و عراق وجود ندارد.
به گفته وی تجارت ایران با عراق به جز بحث صادرات گاز و برق، تجارت 
مردمی است و این تجارت آن قدر برای مردم دو کشور اهمیت دارد که به طور 
می بندد،  را  مرزی  بازارچه های  و  گذرگاه ها  عراق  دولت  که  زمانی  مثال، 
نارضایتی اجتماعی ایجاد شده و با فشار مردم، مجبور به بازگشایی دوباره این 

گذرگاه ها می شوند.
حسینی ادامه داد: در مبادلات دو کشور هم می توان از دینار عراقی استفاده 
کرد وهم صراف ها امکان این را دارند تا ریال رد و بدل کنند. از همین رو، 
مشکلی در مبادلات بازرگانی با عراق در بحث پرداخت ها و مبادلات بانکی 

نداریم.
*احتمال توقف سوآپ نفت عراق از ایران

دبیر اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی ایران، با اشاره به اینکه عراق 
کشوری نفتی است، گفت: با این حال در مواردی مانند صادرات گاز یا سوآپ 
نفت منطقه کردستان، با این کشور همکاری داریم و از ظواهر امر برمی آید که 
گاز جزو تحریم ها نبوده و ترکیه و عراق در بحث واردات گاز از ایران تحت فشار 

نیستند.
وی با بیان اینکه آینده سوآپ نفت این کشور مشخص نیست، افزود: از 
زمان شروع سوآپ نفت عراق 600 تا 700 هزار تن به ایران منتقل شده و 
این رقم هنوز به یک میلیون تن نرسیده است. در مجموع، روزانه 50 تا 60 
هزار بشکه نفت عراق به ایران منتقل می شود. حسینی ادامه داد: واردات 
برخی فرآورده های نفتی مانند گازوئیل و ... از ایران همچنان ادامه دارد، زیرا 
جایگزین دیگری در این مورد برای عراق وجود ندارد. با این حال، ترانزیت از 
کردستان عراق به سمت جنوب کم شده و ممکن است کاهش پیدا کند، زیرا 
شرکت های دولتی ترانزیت را انجام می دادند. بنابراین ممکن است تحت تأثیر 
تحریم کارشان متوقف شود، اما نگران نیستیم که به دلیل تحریم نفتی روابط 

با عراق کاهش پیدا کند.

چرخش نگاه ایران از شرق به همسایه غربی؛

عراقمقصداولصادراتیایرانمیشود

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 139760330001012713 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430001000067 خانم زینب السادات حسینی 
فرزند سیدجواد در سه دانگ از  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 89/60 مترمربع پلاک شماره 6315  اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 640 صفحه 445 .)م الف 3477(  
2- رای شماره 139760330001012699 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430001000066 آقای حامد حیدری فرزند علی 
اکبر در سه دانگ از  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 89/60 مترمربع پلاک شماره 6315  اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 640 صفحه 445 .)م الف 3478(  
به پرونده کلاسه 1396114430001001038 آقای مهدی ندافیان فرزند  3- رای شماره 139760330001012751 مربوط 
حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 74 مترمربع پلاک شماره 414 فرعی از یک اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از یداله نجف زاده جمکرانی .)م الف 3479(  
4- رای شماره 139760330001004498 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001001892 خانم صدیقه رشت آبادی فرزند 
حسن در سه دانگ از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 75/26 مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از 11134 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی مهجور .)م الف 3480( 
5- رای شماره 139760330001011697 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001000749 آقای محرمعلی ذوالفقاری فرزند 
محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 55 مترمربع پلاک شماره 279 فرعی از 11285  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حبیب بیگدلی .)م الف 3481( 

6- رای شماره 139760330001000137 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001001919 خانم معصومه خلج زاده فرزند 
ابوالقاسم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 143/82 مترمربع پلاک شماره  10829/110 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی به شماره 168929 .)م الف 3482( 
7- رای شماره 139760330001009077 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430001000075 خانم اعظم اسدی شهری فرزند 
علی محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 72/25 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 10447  اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی در دفتر الکترونیکی 139620330001004509 .)م الف3483( 
8- رای شماره 139760330001009050 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430001000073 خانم اعظم اسدی شهری فرزند 
علی محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 86/25  مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 10447 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی 139620330001004509 .)م الف 

 ) 3484
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/07/25 تاریخ انتشار دوم: 1397/08/12
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002015123 شماره  رای   -1
1392114430002000694 آقای حیدرعلی حیدرزاده فرزند رمضانعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 69/73  مترمربع پلاک شماره  
7 فرعی از 2499 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

سند رسمی برابر صفحه 139 دفتر 384. )م الف 3507 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002016107 شماره  رای   -2

از  قسمتی  در  قادر  فرزند  پور  حسین  حسن  آقای   1391114430002008782
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140 مترمربع اپلاک شماره 
فرعی از 1949  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از محمدرضا شاکری  .)م الف 3508 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006080 شماره  رای   -3
از  قسمتی  در  عیسی  فرزند  ابهری  حمید  آقای   13975114430002000102
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 
285 فرعی از  2142 اصلی و  از پلاک اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید یعقوب صالحی . )م الف 3509  (

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/07/25 تاریخ انتشار دوم: 1397/08/12
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

قاچاق سوخت در سال های اخیر در بیشتر نواحی مرزی 
کشور روند رو به رشدی داشته است و بخش قابل توجهی 
از بنزین و گازوئیل با قیمتی بسیار نازل تر به خارج از مرزها 
فرستاده و چوب حراج بر سرمایه های ملی کشور زده می 

شود.
خودروهای سواری تک سرنشین یا کامیون های بدون بار 
که تنها طول جاده ها را می پیمایند تا محموله های خود 
را به مقصد برسانند، محموله هایی که در »دبه«، »پیت«، 
»مشک« و ... ریخته می شود و تا نزدیکی های مرز یا دریا 
می رسانند و از آنجا بر دوش مردم، به وسیله لنج و یا سوار 
بر اسب و قاطر به آن طرف مرزها حمل می شود. البته این 
پدیده به یک یا چند شهر محدود نمی شود و از تمام شهرهای 
مرزی به نوعی سوخت قاچاق می کنند. خودروهای سواری، 
اتوبوس و کامیون هایی که به هزار و یک ترفند از شهرهای 
دیگر سوخت گیری می کنند و آن را برای قاچاق به طرف 

مرزها می برند.
گزارش های رسمی از میزان قاچاق انواع سوخت در کشور 
آماری ارایه نمی دهند اما اطلاعات به دست آمده از نواحی 
مرزی از رونق قاچاق بنزین، گازوییل و انواع دیگر سوخت 
ها حکایت دارد. قاچاق هایی که گاهی به صورت کاروانی 
اتفاق می افتد و تعداد زیادی از خودروها هماهنگ شده و 
در تاریکی های شب حرکت می کنند به طوری که معمولًا 
چراغ نخستین خودروی جلویی و آخرین خودروی انتهایی 
کاروان روشن است بقیه خودروها در میان این 2 خودرو و 
پشت سر هم با چراغ خاموش حرکت می کنند. البته در سال 
های گذشته در بسیاری از تصادف های جاده ای و برخورد 
خودروها به منازل کنار جاده ها رد پای خودروهای حامل 

سوخت قاچاق به چشم می خورد.
با توجه به این مسایل قاچاق سوخت در کشور را نمی 
توان در یک عامل دید بلکه مجموعه ای از عوامل اجتماعی، 
اقتصادی و سیاسی دست به دست هم داده اند تا سرمایه ملی 
کشور را به قیمتی بسیار کمتر از قیمت واقعی آن به آن سوی 

مرزها هدایت کنند. 
قاچاق سوخت در استانی همچون هرمزگان در سال های 
گذشته به نحوی بوده است که حجت الاسلام میرزا حسین 
در 1392  ای  جلسه  در  میناب  جمعه  امام  فر  معتمدی 
خورشیدی مساله قاچاق سوخت را معضلی برای این استان 
دانست و گفت: »یکی از دغدغه ها و دل نگرانی های ما در 

سطح استان پدیده قاچاق سوخت است که توسط عده ای 
دلال، سود جو و قاچاقچی این سرمایه ملی از مرزهای خاکی 
عبور و از طریق مرز دریایی به کشورهای حوزه خلیج فارس 

قاچاق می شود«. 
البته در همان زمان جاسم جادری استاندار هرمزگان ضمن 
تشریح مسایل و مشکلات پدیده قاچاق سوخت در هرمزگان، 
عنوان کرد: »در مبارزه با قاچاق سوخت باید به مقوله های 
اجتماعی همانند مشکل بیکاری توجه ویژه ای داشته و برای 

رفع آن اهتمام و برنامه ریزی لازم را داشته باشیم«.
بنابراین یکی از عوامل تشدید قاچاق سوخت در سال های 
گذشته را باید فقر اقتصادی و اجتماعی در نواحی مرزی 
تا عده ای به سبب نداشتن شغل  دانست که باعث شده 
مناسب و البته سودآور بودن، به این پدیده شوم روی آورند. 
مساله ای که از آن زمان تا کنون همچنان حضوری پررنگ در 

این استان و دیگر استان های مرزی دارد.
تفاوت قیمت بنزین و گازوییل در ایران با برخی کشورهای 
همسایه نیز یکی دیگر از عوامل افزایش قاچاق سوخت شده 

است. هرچند در روزهای گذشته »محمود واعظی« رییس 
دفتر رییس جمهوری پس از پایان جلسه هیات دولت و در 
جمع خبرنگاران گفته است: »با توجه به تفاوت نرخ بنزین در 
ایران - که به ازای هر لیتر 1000 تومان است - با کشورهای 
همسایه که از 6 تا 9 هزار تومان است، بنزینی که در واقع 
متعلق به مردم است، روزانه به میزان زیادی قاچاق می شود. 
از طرف دیگر بحث محدودیت های واردات و بحث های 
زیست محیطی و وارونگی هوا هم وجود دارد که همه اینها 
را در کمیته ای بررسی می کنیم. از این رو نخستین اقدامی 
که برای نظارت بیشتر و مقابله با قاچاق مواد سوختی انجام 
می دهیم، احیای دوباره کارت سوخت است تا از این طریق 
بر خودروهایی که از بنزین استفاده می کنند، نظارت بیشتری 

داشته باشیم«.
همچنین »علی مؤیدی خرم آبادی« رییس ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در نشست خبری که در حاشیه 
»نشست دبیران کمیسیون های برنامه ریزی هماهنگی و 
نظارت بر مبارزه قاچاق کالا و ارز استان ها« برگزار شد در 

مورد نقش احیای کارت سوخت در میزان قاچاق سوخت 
گفت: »اگر می خواهیم از تاراج سرمایه سوخت جلوگیری 

شود، یکی از گام های اولیه احیای کارت سوخت است«.
بنابراین به نظر می آید که تصمیم بر احیای کارت سوخت 
شده تا از قاچاق سوخت جلوگیری شود اما در کنار این طرح 
نباید به آسیب های آن نیز بی تفاوت بود زیرا حافظه جمعی 
به یاد می آورد زمانی که دولت نهم اقدام به سهمیه بندی 
بنزین کرد، در عمل 2 نرخ در بازار به وجود آمد. امری که در 
این میان ناگفته پیدا بود اینکه هر زمان کالایی با 2 نرخ عرضه 
شود، موجبات فساد و سودجویی فراهم می کند. بنابراین با 
اینکه هدف از اجرای سهمیه بندی بنزین و واگذاری کارت های 
سوخت کاهش قاچاق و پایین آوردن مصرف سوخت بود اما 
این اتفاق خود عاملی برای افزایش قاچاق شد و در کنار آن به 

بازار سیاه بنزین هم دامن زد.
پرداخت یارانه برای سوخت و نوسان شدید نرخ ارز یکی 
دیگر از مهم ترین عوامل افزایش جذابیت برای قاچاقچیان 
است که سبب شده یک شکاف قیمتی میان سوخت توزیعی 
در کشور با همسایگان ایجاد شود؛ موضوعی که قاچاقچیان از 
آن استقبال می کنند زیرا باعث شده تا سوختی که آنها به 
خارج از مرزها قاچاق می کنند با بهایی بسیار بیشتر از داخل 
به فروش برسد. در این میان، نوسان شدید نرخ ارز نیز در 
ماهای گذشته فاصله قیمت سوخت در ایران با دیگر کشورها 
را بسیار زیاد کرده است که این اتفاق نیز خود باعث گسترش 
قاچاق آن می شود. مؤیدی خرم آبادی در نشست خبری 
خود، همین اختلاف قیمت را عامل اصلی قاچاق سوخت 
دانست. رییس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان 
این که تا این اختلاف قیمت وجود داشته باشد، همچنان 
شاهد به تاراج رفتن بخش عظیمی از سرمایه مردم خواهیم 
بود، افزود: »باید توازنی بین قیمت های داخلی سوخت با 
قیمت کشورهای همسایه ایجاد شود تا جلوی این پدیده 

گرفته شود«.
با توجه به تمام این مسایل قاچاق سوخت معضلی است که 
در کشور وجود دارد و با ارایه ندادن آمارهای رسمی نمی توان 
صورت مساله را پاک کرد. بنابراین ارایه ارهکارهایی همچون 
طرح افزایش قیمت بنزین و گازوئیل با هدف رسیدن این قیمت 
 ها به قیمت  های منطقه  ای، احیای دوباره کارت سوخت و هر 
طرح دیگری در این زمینه باید کارشناسی شده و برنامه ریزی 

انجام شود تا بتوانند چاره ای برای این معضل پیدا کنند.

معضلی که باید برای آن چاره اندیشی شود

کارناوالقاچاقسوختدرمرزها



چهار شنبه -بیست وپنجم مهر ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4669 ورزشی44

آیا بوداپست بازهم برای کشتی آزاد خوش یمن خواهد بود؟ 

راه دشوار دلاورمردان کشتی آزاد ایران
 در بوداپست

بوداپست  در  شنبه 28مهر  روز  از  حالی  در  سال 2018  قهرمانی  آزاد  کشتی  پیکارهای 
مجارستان آغاز می شود که این شهر برای کشتی آزاد ایران همواره خوش یمن بوده، چرا که 

پنجمین و آخرین قهرمانی ایران سال 2013 در این شهر اتفاق افتاد.
رقابت های کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی سال 2018 جهان روزهای 28 مهر تا 6 آبان در سالن 
اسپورت هال بوک مجموعه ورزشی فرانس پوشکاش شهر بوداپست مجارستان برگزار می شود و 
مسابقات کشتی آزاد با رقابت های وزن های 61، 74 ، 86 و 125 کیلوگرم در روز شنبه 28 مهر 
آغاز می شود. مسابقات وزن های 57، 65، 79 و 92 کیلوگرم در روز یکشنبه 29 مهر و رقابت 

های 70 و 97 کیلوگرم در روز دوشنبه 30 مهر برگزار خواهد شد.
رضا اطری )57 کیلوگرم(، باقر یخکشی )61 کیلوگرم(، امیرحسین مقصودی )65 کیلوگرم(، 
یونس امامی )70 کیلوگرم(، مصطفی حسین خانی )74 کیلوگرم(، عزت الله اکبری )79 
کیلوگرم(، حسن یزدانی )86 کیلوگرم(، علیرضا کریمی )92 کیلوگرم(، مجتبی گلیج )97 

کیلوگرم( و پرویز هادی )125 کیلوگرم(، 10 ملی پوش اعزامی به رقابت های جهانی هستند.
در بین نفرات اعزامی تیم ملی یخکشی، مقصودی و امامی نخستین مسابقات جهانی خود را 
در رده سنی بزرگسالان در مجارستان تجربه خواهند کرد؛ هر چند امامی و مقصودی در رقابت 
های جهانی نوجوانان، جوانان و زیر 23 ساله های جهان حضور داشته اند و مدال های نقره و 

برنز نیز کسب کرده اند.
محمد باقر یخکشی به طور حتم از نظر میادین بین المللی، کم تجربه ترین ملی پوش حاضر 
ایران در مجارستان است. او با کسب عنوان نخست در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی در فاصله 
یک ماه در دو تورنمنت بلوادزه در گرجستان و یاشار دوغو ترکیه حضور یافت که با کسب عنوان 
نهم در گرجستان و مقام نخست در ترکیه خود را در وزن 61 کیلوگرم به مربیان تیم ملی تحمیل 

کرد. 
مقصودی در رقابت های جهانی سال 2018 جوانان جهان در کرواسی نایب قهرمان شد. 
شاید یک اتفاق و یا یک شانس سبب شده او در اوج جوانی در رقابت های جهانی و در وزن 65 

کیلوگرم حضور یابد. 
خداحافظی میثم نصیری از تیم ملی، حضور نیافتن حسن مرادقلی در اردوی تیم ملی و نتیجه 
دور از انتظار مهران نصیری در بازی های آسیایی همه دست به دست هم داد تا کادر فنی تیم 

ملی مجبور باشد مقصودی را به یک باره از رده جوانان به بزرگسالان بیاورد. 
امامی جوان رعنای شهریاری است که در مرحله نهایی انتخابی تیم ملی در وزن 65 کیلوگرم 
در رده سوم قرار گرفت و حتی در این وزن در گرجستان عنوان سوم را به دست آورد. با توجه به 
شرایط فنی و فیزیکی پسر برنزی کشتی ایران )برنز نوجوانان، جوانان و زیر 23 ساله های جهان( 
کادر فنی تصمیم گرفت او را به یک وزن بالاتر بیاورد و حتی در تورنمنت بین المللی یاشاردوغو 
علی رغم کسب عنوان پنجمی به عنوان نفر اصلی وزن 70 کیلوگرم در جهانی مجارستان 

انتخاب شد.
رضا اطری آزادکار وزن 57 کیلوگرم ایران، این مرتبه نیز شانس به او رو کرده و در غیاب حسن 
رحیمی توانسته صاحب دوبنده تیم ملی شود. او از سال 2013 بارها فرصت حضور در تیم ملی 

بزرگسالان را به دست آورده اما نتوانسته است از فرصت های طلایی استفاده کند.
اطری در بازی های آسیایی هر چند به مدال برنز دست یافت، اما هیچ گاه نتوانسته رضایت 
کامل کادر فنی و رسول خادم سرمربی تیم ملی را به دست آورد. او که مدال برنز قهرمانی آسیا 
را در کارنامه دارد، سال گذشته و در پیکارهای جهانی پاریس سیزدهم شد و چند ماه بعد در 

مسابقات امیدهای جهان در رده چهاردهم قرار گرفت.
شاید این آخرین فرصت برای اطری برای اثبات حقانیتش باشد که آن هم تنها با کسب مدال 

در مجارستان به دست می آید.
مصطفی حسین خانی یکی از بدشانس ترین آزادکاران دو سال گذشته تیم ملی است که علی 
رغم کسب امتیاز از حریفان، متاسفانه در ثانیه های پایانی کشتی به دلیل عدم توانایی در اداره 
کشتی، مبارزه را واگذار کرد که چند ماه پیش و در بازی های آسیایی 2018 جاکارتا در مبارزه 
برابر »بکزاد عبدالرحمن اف« دارنده مدال برنز جهان و قهرمان آسیا از صعود به فینال بازماند و 
در دیدار رده بندی یک بار دیگر همانند مسابقات جهانی پاریس با شکست مقابل »یوهی فوجی 

نامی« دارنده مدال برنز جهان از ژاپن از کسب مدال برنز بازماند.
حسین خانی که مدال برنز جهان را در کارنامه دارد و سال های پایانی کشتی خود را می گذراند 
برای رسیدن به مدال المپیک کار دشواری دارد و برای موفقیت به طور حتم باید ضمن چاشنی 

کردن روحیه جنگندگی شیوه مبارزه خود را تغییر دهد.
عزت الله اکبری یکی دیگر از مازندرانی های تیم ملی است که باوجود حضور نیافتن در مرحله 
نهایی انتخابی تیم ملی )به دلیل مصدومیت( در وزن 79 کیلوگرم، کادر فنی به دلیل تجربه بالا 
و شاید کسب مدال طلا در رقابت های قهرمانی آسیا او را به همشهریش یعنی امید حسن تبار 

ترجیح داد.
اکبری آخرین بار در رقابتهای جهانی سال 2013 و بعد از شکست مقابل جردن باروز و کسب 
مدال نقره موجب قهرمانی تیم ملی کشتی آزاد آن هم بعد از 48 سال در خارج از خانه شد. او 
بعد از آن به دلیل مصدومیت و برخی مشکلات و حضور پدیده ای همچون حسن یزدانی، شانس 
حضور در تیم ملی را نداشت. اما با تغییر اوزان کشتی او بعد از 5 سال این فرصت را دارد تا یک 
بار دیگر برای تیم ملی مدال آوری کند. حسن یزدانی ستاره این سال های کشتی آزاد ایران به 
گواه کارشناسان در مجارستان نیز امید نخست کشتی ایران برای کسب مدال طلا است. اگر 
اتفاق غیر منتظره ای رخ ندهد مدال طلا را باید از هم اکنون برای او کنار گذاشت. البته در این 
بین نباید از برخی نام ها همچون دیوید تیلور آمریکایی و یا داورن کوروگلیف روس گذشت. تیلور 
آمریکایی که عنوان مرد جادویی را برای خود انتخاب کرده، سابقه شکست یزدانی را در جام 
جهانی سال 2017 کرمانشاه را دارد و بعد از آن بارها برای یزدانی خط و نشان کشیده است و 
به طور حتم کشتی او با تیلور در کنار کشتی کایل اسنایدر آمریکایی با عبدالرشید سعدالله یف 
روسی در وزن 97 کیلوگرم، می تواند از کشتی های جذاب و انتقامی و گل سرسبد همه کشتی 
ها در جهانی مجارستان باشد. اما انتخاب وزن 92 کیلوگرم نیز همچون وزن 65 و 97 کیلوگرم 
با چالش هایی برای کادر فنی همراه بود. جایی که محمد جواد ابراهیمی دارنده مدال طلای 
جوانان جهان و نفر اول مرحله نخست انتخابی تیم ملی در کنار علیرضا کریمی دارنده مدال 
برنز جهان حضور داشتند. این دو کشتی گیر بعد از حضور حسن یزدانی در وزن 86 کیلوگرم و 
تغییر اوزان کشتی، به یک وزن بالاتر رفتند. ابراهیمی در قهرمانی آسیا در این وزن طلا گرفت و 
در دو تورنمنت گرجستان و ترکیه به ترتیب دوم و اول شد و در هر دو تورنمنت نیز علیرضا کریمی 
را شکست داد و شاید خود او نیز تصور آن را نداشت که با وجود این نتایج هنوز نتوانسته نظر کادر 
فنی را جلب کند. از سوی دیگر کادر فنی تیم ملی در تصمیمی انتحاری علیرضا کریمی را برای 
وزن 97 کیلوگرم در بازی های آسیایی انتخاب کرد و او نیز در بهت و حیرت همه و با شکست 
کشتی گیران عنوان داری همچون ماگومد ابراگیم اف دارنده مدال برنز المپیک و قهرمان آسیا 
از کشور ازبکستان و »ماگومد موسی یف« قهرمان آسیا از قرقیزستان به مدال طلا دست یافت.  
کادر فنی برای نفر نخست وزن 92 کیلوگرم از بین ابراهیمی و کریمی کار سختی را پیش رو 
داشت و در نهایت خط قرمز بر نام ابراهیمی کشیده شد تا کریمی آزادکاری المپیکی ایران یک 
بار دیگر بعد از برنز جهانی سال 2015 ، فرصت حضور در تیم ملی را داشته باشد. محمد جواد 
ابراهیمی نیز بعد از مدال طلای جوانان جهان در سال 2012 هر چند در رقابت های بین المللی 
مختلف دست خالی برنگشته، اما هیچ گاه فرصت حضور در ترکیب تیم ملی بزرگسالان در رقابت 
های جهانی را نداشته است. اما در وزن 97 کیلوگرم؛ حضور علیرضا کریمی در این وزن و در 
بازی های آسیایی 2018 جاکارتا خود گویای آن است که کادر فنی از عملکرد علیرضا گودرزی 
و مجتبی گلیج نفرات اول و دوم انتخابی تیم ملی راضی نیست. از سوی دیگر سایر نفرات جوان 
همچون دانیال شریعتی و حسین رمضانیان راه طولانی را حداقل برای حضور در ترکیب تیم ملی 
در پیش دارند. بعد از مصدومیت »رضا یزدانی« دارنده دو مدال طلا و دو برنز جهان، کادر فنی 
طی این سال ها آزادکارانی همچون عباس طحان و امیر محمدی را در مسابقات جهانی به بوته 

آزمایش گذاشت که هیچ کدام نتوانستند توفیقی کسب کنند.
اگر قرار بود تیم ملی کشتی آزاد به دلیل مشکلات ارزی با تیمی ناقص راهی مسابقات جهانی 
شود، یکی از وزن های حذفی همین 97 کیلوگرم بود. در نهایت کادر فنی در این وزن مجتبی 
گلیج را که مدال طلای زیر 23 سال های جهان در سال 2017 را در کارنامه دارد، با خود به 
مجارستان می برد. در وزن 125 کیلوگرم نیز با توجه به غیبت کمیل قاسمی دارنده مدال نقره 
و برنز المپیک، رقابت بین دو مدعی اصلی یعنی پرویز هادی دارنده دو مدال طلای بازی های 
آسیایی و دارنده بازوبند پهلوانی و یدالله محبی آزادکار جوان کرمانشاهی بود. در مرحله نهایی 
انتخابی تیم ملی که مبارزه این دو با حاشیه هایی همراه بود، اما این پرویز هادی بود که بعد از 
جنجال هایی که بر سر نرفتنش به المپیک 2016 ریو اتفاق افتاد، توانست با شکست محبی، 
صاحب دوبنده تیم ملی شود. پرویز هادی چندی قبل نیز در بازی های آسیایی توانست مدال 
طلا بگیرد. او در نخستین تجربه جهانی در سال 2015 در آمریکا، عملکرد خوبی نداشت، حال 
باید دید که هادی بعد از طلای بازی های آسیایی چه برنامه ای برای حریفان گردن کلفت خود 
همچون طالها آکگل دارنده مدال طلای جهان و المپیک از ترکیه، گنو پتریاشویلی دارنده مدال 
طلای جهان و برنز المپیک از گرجستان، آنزور خیزریف از روسیه، جمال الدین ماگمدوف از 

جمهوری آذربایجان و الکساندر خوتسیانیوسکی از اوکراین دارد.
آنچه که مسلم است آزادکاران کشورمان در رقابت های جهانی با توجه به ترکیب تقریبا جوان 
اعزامی، کار بسیار سخت و طاقت فرسایی را پیش رو دارند و برای کسب مدال در این آوردگاه 
جهانی، نمایندگان کشورمان به نوعی باید دست در دهان شیر کنند. هر چند کادر فنی تیم های 
ملی از هم اکنون چشم به بازی های المپیک دوخته اند، اما هیچ چیزی جز پیروزی و قهرمانی 

دل علاقمندان و کشتی دوستان را شاد نخواهد کرد.
امیدواریم که رقابتهای قهرمانی جهان در سال 2018 در بوداپست مجارستان همچون سال 
2013 برای تیم ملی کشتی آزاد ایران خوش یمن باشد و ششمین قهرمانی تیم ملی کشتی آزاد 
دوباره در این شهر رقم خورد. تیم ملی کشتی آزاد ایران در سال 2013 و در بوداپست مجارستان 
با دو مدال طلای حسن رحیمی و رضا یزدانی، نقره عزت الله اکبری و دو برنز مسعود اسماعیل 
پور و احسان لشگری بعد از 48 سال توانست یک بار دیگر در خارج از خانه قهرمان جهان شود. 
تیم ملی پیش از این در پیکارهای های جهانی 1961 یوکوهاما، 1965 منچستر، 1998 تهران، 

2002 تهران و 2013 بوداپست پنج عنوان قهرمانی در مسابقات جهانی کسب کرده بود.

علی پروین: استقلال تیم دوم من است

 برانکو باید سال ها در پرسپولیس بماند

در حالی که »علی پروین« خود یکی از پر افتخارترین بازیکنان و مربیان تاریخ 
فوتبال ایران محسوب می شود، اما عملکرد فنی و اخلاقی »برانکو ایوانکوویچ« 
سرمربی این روزهای پرسپولیس به گونه ای بوده که »سلطان« هم می گوید عاشق 

اوست.
باشگاه  و  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی  و  کاپیتان  بازیکن،  پروین«  »علی 
پرسپولیس نیاز به معرفی ندارد. او که پرسپولیسی های دو آتشه »سلطان« می 
نامندش، متولد سوم مهرماه 1325 در تهران است و به جز یک سال، 18 سال 

دوران بازی خود در فوتبال را در پرسپولیس گذرانده است. 
پروین با کسب 15 جام قهرمانی مختلف در لیگ و جام حذفی، پرافتخارترین 
سرمربی تاریخ پرسپولیس است. همچنین تیم ملی فوتبال ایران در سال 1990 و 

تحت هدایت او توانست قهرمانی بازی های آسیایی پکن را به دست بیاورد. 
او این روزها علاوه بر رسیدگی به امور شخصی و خانوادگی، هفته ای 2 جلسه با 

پیشکسوتان پرسپولیس تمرین می کند و هدایت آنها را بر عهده دارد. 
با توجه به در پیش بودن دیدار حساس برگشت تیم های فوتبال پرسپولیس و 
السد در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا و شانس بالای سرخپوشان برای 
راهیابی به دیدار فینال، گفت و گویی را با اسطوره پرسپولیسی ها ترتیب دادیم. او 
در این گفت و گوی تفصیلی درباره شرایط پرسپولیس در لیگ برتر و لیگ قهرمانان 
آسیا، رابطه اش با برانکو ایوانکوویچ، شرایط تیم ملی فوتبال ایران در جام ملت های 

آسیا و ... سخن گفت.
او علاوه بر هشدار به بازیکنان پرسپولیس درباره غرور کاذب گفت: هنوز نیمی از 

راه صعود به فینال لیگ قهرمانان باقی مانده است.
پروین همچنین تعداد پرسپولیسی های دعوت شده به تیم ملی را »خیلی کم« 
دانست و خاطراتش درباره گلزنی برابر کویت در آخرین قهرمانی ایران در جام ملت 

های آسیا را بازگو کرد. 
آنچه که در زیر می خوانید متن کامل گفت و گوی اختصاصی ایرنا با علی پروین 

است:
* نیمی از راه فینالیست شدن پرسپولیس باقی است

 چقدر فکر می کنید پرسپولیس قهرمان لیگ قهرمانان آسیا شود؟ لطفا 
صادقانه جواب دهید.

اجازه بدهید ابتدا پرسپولیس فینالیست لیگ قهرمانان آسیا بشود و بعد درباره 
قهرمانی حرف بزنیم.

به هر حال پرسپولیس در یک قدمی رسیدن به فینال است، شما این طور 
فکر نمی کنید؟

درست است که پرسپولیس در دوحه توانست السد را شکست دهد اما هنوز نیمی 
از راه باقی مانده است. اینکه از الان بازیکنان و مربیان پرسپولیس خود را در فینال 

لیگ قهرمانان آسیا ببینند، اشتباه بزرگی است.
یعنی پرسپولیس به فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود نمی کند؟

من این طور نگفتم.
ولی گفتید پرسپولیس هنوز خود را در فینال نبیند.

حرف من این است. پرسپولیسی ها نباید دچار غرور شوند و فکر کنند کار تمام 
شده است. این تفکر یک سم است. پرسپولیس یک بازی دیگر را در مرحله نیمه 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا با السد پیش رو دارد که حساسیت آن از بازی رفت بیشتر 
است. ولی فکر می کنم پرسپولیس از این مرحله به سلامت عبور کند و فینالیست 

لیگ قهرمانان آسیا شود.
البته السد در تهران چیزی برای از دست دادن نخواهد داشت.

ببازند  اگر  چون  کند  بازی  انتحاری  تا  آید  می  السد  است.  طور  همین  قطعا 
کارشان تمام است و باید از لیگ قهرمانان آسیا خداحافظی کنند. این تیم با هزینه 
های میلیون دلاری که انجام داده، اصلا نمی خواهد حذف شود و برای همین 

پرسپولیس در تهران با یک تیم خطرناک روبرو می شود.
* کاکل بارسلونا روی سر ژاوی می چرخید

السد بازیکنان بزرگی نظیر ژاوی و گابی دارد. بازیکنانی که در جهان فوتبال 
از چهره های شناخته شده هستند.

ژاوی از بهترین هافبک های تاریخ فوتبال است که کاکل بارسلونا روی سر او می 
چرخید. می توان ژاوی را صاحب سبک »تیکی تاکا« نامید. زمانی که در بارسلونا و 
تیم ملی اسپانیا بازی می کرد، از پا به توپ شدنش کیف می کردم. گابی نیز تا 2 سال 
پیش در اتلتیکو مادرید حضور داشت و در فینال لیگ قهرمانان اروپا بازی می کرد. 
پول همین 2 بازیکن به اندازه چند سال هزینه تیم های استقلال و پرسپولیس است.
خیلی ها اعتقاد دارند ژاوی پیر شده است و کیفیت فنی گذشته را ندارد؟

درست است که ژاوی پا به سن گذاشته اما هنوز ژاوی است، دنیایی تجربه دارد 
و در یک لحظه می تواند نتیجه بازی را تغییر دهد. در بازی رفت با السد، بازیکنان 
پرسپولیس به خوبی او را مهار کردند و اجازه ندادند خودنمایی کند. غفلت از او 

هزینه زیادی دارد.
بازی با السد را کجا تماشا کردید؟

منزل محمد پسرم. معمولا فوتبال ها را آنجا تماشا می کنیم. تلویزیون محمد 
بزرگ است، دور هم جمع می شویم و فوتبال دیدن می چسبد.

حتما حسابی استرس داشتید.
خیلی استرس داشتم تا سوت پایان بازی زده شد. خدا را شکر بچه ها توانستند 

یک پیروزی شیرین را به دست بیاورند. البته ...

البته چی؟
بدون اغراق می گویم یکی از بازی هایی بود که حسابی از تماشای آن لذت 
بردم. پرسپولیس خیلی وقت بود این طور عالی نبود. از دقیقه یک تا دقیقه 90 با 
برنامه و حساب و کتاب فوتبال بازی کردند. برانکو برای لحظه به لحظه بازی نقشه و 

تاکتیک داشت و تمام تاکتیک های حریف قدرتمندش را خنثی کرد.
* پرسپولیس نباید در بازی برگشت با السد گل بخورد

اگر جای برانکو بودید در بازی برگشت چه طور بازی می کردید؟
برانکو یک مربی بسیار بزرگ است و به خوبی می داند چه طور پرسپولیس را برای 

این بازی آماده کند. من فقط نظرم را می گویم.
بفرمایید.

ابتدا پرسپولیس نباید گل بخورد. اگر خدای ناکرده این اتفاق بیفتد کار سخت 
می شود. برای اینکه همه چیز از نو شروع می شود و این موضوع بار روانی و استرس 
را برای پرسپولیس به همراه خواهد داشت. وقتی سرمربی پرسپولیس و تیم ملی 

بودم، همیشه به بازیکنانم می گفتم اول گل نخوریم و بعد به فکر گل زدن باشیم.
** درخواست »سلطان« از هواداران

پرسپولیس یک فاکتور مهم در بازی برگشت دارد و آن هم حمایت 100 
هزار نفری طرفداران است.

تماشاگران یار دوازدهم پرسپولیس هستند و به طور حتم نقش تاثیرگذاری در این 
مسابقه خواهند داشت. ورزشگاه آزادی با 100 هزار تماشاگر ترس عجیبی را برای 
هر تیمی به وجود می آورد و انگیزه زیادی را در بین بازیکنان پرسپولیس ایجاد می 
کند و آنها را به تلاش بیشتری وا می دارد. در بازی با الدحیل قطر، پرسپولیس یک 
بر صفر عقب افتاد اما تماشاگران از تیم محبوبشان حمایت کردند و در پایان آن 
حماسه بزرگ خلق شد. واقعا تماشاگران پرسپولیس در دنیا بی نظیر هستند و باید 
دست تک تک این عزیزان را بوسید. به عنوان یک پرسپولیسی از هوادارانی که اول 

آبان به استادیوم می روند، یک درخواست دارم که بنویسید.
حتما می نویسیم.

شود.  می  پر  آزادی  ورزشگاه  مسابقه  این  شروع  از  قبل  ساعت  چند  حتما 
درخواست می کنم آنهایی که به استادیوم می روند به جای اینکه از چند ساعت 
قبل پرسپولیس را تشویق کنند و زمان شروع بازی خسته شوند، از زمانی که تیم 
پا به زمین مسابقه می گذارد از پرسپولیس حمایت کنند تا آزادی برای السد جهنم 

شود.
خودتان هم برای دیدن این بازی به ورزشگاه آزادی می روید؟

طبیعی است که خیلی دوست دارم برای این مسابقه حساس به ورزشگاه بروم اما 
باید ببینم شرایط فراهم است و می توانم این کار را انجام دهم یا خیر وگرنه مجبورم 

باز هم در خانه محمد بازی را تماشا کنم.
اگر از علی آقا بخواهیم این بازی را پیش بینی کند، چه جوابی می دهد؟

پیش بینی سخت است اما احساس قلبی من این است که پرسپولیس مثل بازی 
رفت برنده می شود.

* برانکو باید سال ها در پرسپولیس بماند
به برانکو علاقه زیادی دارید.

برانکو خیلی خوب است و عاشق مربیگری اش هستم. برای پرسپولیس  آقا 
خیلی خوب کار کرده است و یکی از بهترین مربیان تاریخ باشگاه محسوب می 
شود. هم از لحاظ فنی و هم از لحاظ اخلاقی نمونه است. این بنده خدا 6 ماه 
است پول نگرفته اما یک کلمه اعتراض نکرده و حرفی نزده است و با تعصب به 
کارش در پرسپولیس ادامه می دهد. نتایجی نیز که در کارنامه اش ثبت شده نشان 

از توانایی و کاربلدی فنی اش دارد.
شایعه شده برانکو در پایان فصل از پرسپولیس می رود.

نباید چنین اتفاقی رخ دهد. برانکو باید سال های سال در پرسپولیس بماند. او 
حالا حالاها می تواند برای این تیم افتخار آفرینی کند.

اما همان طور که گفتید ماه هاست پولی نگرفته است.
از وزیر ورزش و جوانان یک درخواست دارم. آقای سلطانی فر برای استقلال و 
پرسپولیس زحمت زیادی کشیده است و می کشد اما از او می خواهم به 2 باشگاه 
پرطرفدار ایرانی، به چشم خریدار نگاه کند. این باشگاه ها میلیون ها طرفدار دارند 
و جامعه با پیروزی های آنها خوشحال می شود و با شکست هایشان ناراحت. توجه 
به سرخآبی ها باعث نشاط جامعه می شود و نباید نگاه ویژه به این 2 تیم فراموش 
شود، مخصوصا پرسپولیس که الان نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیاست و می 

تواند پس از چند دهه به ناکامی تیم های ایرانی برای گرفتن جام پایان دهد.
بسته شدن پنجره نقل و انتقالات نیز از قدرت پرسپولیس کم نکرد؟

خیلی ها اعتقاد داشتند با بسته شدن پنجره نقل و انتقالات پرسپولیس، این تیم 
نمی تواند موفق باشد اما نه تنها این اتفاق رخ نداد بلکه انگیزه و تلاش بازیکنان 
پرسپولیس به طرز قابل ملاحظه ای افزایش پیدا کرد تا علاوه بر رسیدن به یک 
قدمی فینال لیگ قهرمانان آسیا باز هم مدعی جدی قهرمانی در لیگ برتر باشند.
چند بازیکنی که جذب این تیم شدند تا نیم فصل ببیرون خواهند نشست.
پرسپولیس همیشه تیم بزرگ، با عظمت و محبوب بوده است و خواهد بود و هر 

بازیکنی باید افتخار کند پیراهن این تیم بزرگ را بر تن کند.
* سلطانی فر پیگیری خصوصی سازی پرسپولیس و استقلال است

باقی  و پرسپولیس هنوز در حد حرف  ماجرای خصوی سازی استقلال 
مانده است. نظرتان چیست؟

چند هفته پیش شنیدم ماجرای خصوصی سازی این دو تیم جدی تر از گذشته 
مطرح شده است و وزیر ورزش و جوانان نامه ای در این خصوص نوشته و قرار است 

در هیات دولت مطرح شود.
سال هاست این خبر را می شنویم اما عملا هیچ اتفاقی رخ نداده است.

رئیس سازمان خصوصی سازی نیز در این رابطه مصاحبه ای کرد و گفت باید 
خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس در نشست هیات دولت تصویب شود. 
سلطانی فر پیگیر این مساله است و پیش بینی ام این است اتفاقات خوبی در آینده 

نزدیک برای 2 باشگاه پر طرفدار رخ می دهد.
از تیم پیشکسوتان پرسپولیس حرف بزنیم. حضوری جدی در این تیم 

دارید؟
چند ماهی است که هفته ای 2 جلسه تمرین کرده ایم و روزهای چهارشنبه هم 
تیمی را دعوت می کنیم تا با آنها بازی کنیم. خوشحالیم که بچه ها دور هم جمع 
می شوند. شرکتی به نام پیشکسوتان کهن، تشکیلاتی را فراهم کرده تا اینها دور 

هم جمع شوند.
سه نسل متفاوت را در تیم پیشکسوتان پرسپولیس می بینیم، دهه 60، 

70 و 80.
کسانی که بازنشسته هستند، می توانند به تمرین ما بیایند. یک عده دهه شصتی 
هستند، یک عده هم بالاتر. یک عده مثل علیرضا محمد 2 سال است که فوتبالش 
تمام شده، منصوری و زارع هم همین طور. این تیم برای پیشکسوتان است و مال 

من و این و آن نیست. 
هنوز بازیکنان قدیمی پرسپولیس از شما حساب می برند؟

برای  و  بزرگان فوتبال هستند  از  این بچه ها  بحث حساب بردن نیست. تمام 
خودشان اسم و رسمی دارند اما نسبت به من لطف دارند.

* قهرمانی تیم ملی در جام ملت ها، آرزوی هر ایرانی است
از تیم ملی حرف بزنیم. فکر می کنید تیم ملی در جام ملت های آسیا 

قهرمان شود؟
قهرمانی تیم ملی در جام ملت های آسیا آرزوی هر ایرانی است و من هم دوست 
دارم تیم ملی ایران بتواند در این رویداد مهم قهرمان شود. الان چند دهه است که 

قهرمان آسیا نشده ایم و همه می خواهند این اتفاق شیرین رخ دهد.
زمانی که شما بازی می کردید تیم ملی قهرمان جام ملت ها می شد؟

)با خنده( تا زمانی که ما بازی می کردیم، قهرمان آسیا می شدیم. حالا نیز 
امیدوارم که ایران قهرمان آسیا بشود. ما خوشحال می شویم چون افتخاری است 

برای مملکت ما.
آخرین قهرمانی جام ملت های آسیا با گل علی پروین به دست آمده است.

یادش به خیر بازی با کویت بود. تیم ملی ایران در آن دوره گلی دریافت نکرد و 
مقتدرانه به فینال جام صعود کرد. در بازی نهایی نیز با یک گل به برتری رسیدیم و 

جام را به دست آوردیم.
از گلتان چه خاطره ای دارید؟

کویت در آن سالها خیلی قوی بود، تیم پرقدرتی که همراه ایران با شایستگی به 
فینال جام ملت های آسیا صعود کرده بودند. بازی نفس گیری بود. پشت محوطه 
جریمه کویت خطا شد و من پشت توپ ایستادم و لطف خدا شامل حالم شد و از 

روی یک ضربه ایستگاهی توانستم توپ را به تور بچسبانم.
چرا دیگر تیم ملی دیگر نتوانست به قهرمانی برسد؟

متاسفانه این سوالی است که باید پرسیده شود. در چند برهه زمانی می توانستیم 
قهرمان جام ملت ها شویم اما با بدشانسی از رسیدن به این عنوان باز ماندیم. باید 

یک نکته مهم را قبول کنیم.
چه نکته ای؟

اینکه تیم های آسیایی با سرعت برق و باد در حال پیشرفت هستند و خودشان را 
از لحاظ امکانات به سطح بالایی رسانده اند. امکانات در فوتبال خیلی مهم است. 
همین تیم های حاشیه خلیج فارس هر کدام حداقل ده ها زمین تمرین دارند و از 

بالاترین تکنولوژی ها برخوردار هستند. 
* استرالیا، ژاپن و کره جنوبی اصلی ترین رقیبان ایران در جام ملت ها

چه  آسیا  های  ملت  جام  قهرمانی  راه  در  ایران  ملی  تیم  کنید  می  فکر 
رقیبانی پیش رو داشته باشد؟

تیم های استرالیا، ژاپن و کره جنوبی رقیبان اصلی ایران هستند.
نظرتان درباره گروه بندی ایران در این رقابت ها چیست؟ با تیم های عراق، 

یمن ویتنام هم گروه هستیم.
به نظر نمی رسد ایران برای صعود به عنوان تیم اول از این گروه کار سختی پیش 
رو داشته باشد. یمن و ویتنام را به راحتی از پیش رو بر می داریم و فقط عراق رقیب 

اصلی ایران محسوب می شود.
چهار سال قبل اما توسط عراق از جام ملت های آسیا حذف شدیم.

متاسفانه چهار سال قبل با ناداوری و اتفاقاتی که پس از 10 نفره شدن ایران در 
بازی با عراق رخ داد، حذف شدیم. به طور حتم اگر این اتفاق نمی افتاد حتی می 
توانستیم به فینال صعود کنیم. امسال فرصت خوبی است تا انتقام دوره قبل را از 
عراق بگیریم و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد عراق را در مرحله مقدماتی شکست می 

دهیم و با امتیازات کامل تیم اول می شویم.
* سهمیه پرسپولیس در تیم ملی خیلی کم است

پرسپولیس در تیم ملی فقط 2 سهیمه دارد، کم نیست؟
چرا کم نیست؟ کاملا مشخص است که سهیمه پرسپولیس در تیم ملی خیلی کم 
است. به عملکرد این تیم در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا نگاه کنید، این موفقیت 

ها با درخشش بازیکنان پرسپولیس به دست آمده است.
داشته  حضور  ملی  تیم  در  باید  پرسپولیس  بازیکن  چند  کنید  می  فکر 

باشند؟
نمی گویم چند بازیکن پرسپولیس باید در تیم حضور داشته باشند اما 

سهمیه پرسپولیس باید خیلی بیشتر از 2 بازیکن باشد.
بازیکنان  برانکو  با  اختلاف  خاطر  به  روش  کی  کارلوس  گویند  می  ها  خیلی 

پرسپولیس را به تیم ملی دعوت نمی کند.
پروین: خدا کند این طور نباشد. تیم ملی برای یک کشور است و همه نفرات 
شایسته باید در تیم ملی حضور داشته باشند و امیدوارم سرمربی محترم تیم ملی 
با نگاه ویژه تری به بازیکنان پرسپولیس نگاه کند. آنها می توانند در راه رسیدن به 

قهرمانی جام ملت های آسیا به تیم ملی کمک زیادی کنند.
* استقلال تیم دوم من است

تیم دوم من  پروین همیشه گفته است استقلال  پایانی، علی  و پرسش 
است.

برای  همیشه  و  است  پرطرفداری  تیم  استقلال  است.  من  دوم  تیم  استقلال 
پرسپولیس و من رقیب قابل احترامی بوده است. با استقلالی های زیادی رابطه 
دوستی دارم. خدا ناصر حجازی، غلامحسین مظلومی و منصور پورحیدری را 
بیامرزد. پرسپولیس و استقلال 2 تیم مطرح و پر طرفدار ایران هستند و به نفع 
فوتبال ایران است که این 2 تیم همیشه پرقدرت باشند. قدرتمند بودن سرخآبی ها 

به فوتبال ملی ایران کمک می کند.

رئیس اسبق فدراسیون فوتبال گفت: تیم فوتبال امید که در 
حقیقت آینده فوتبال ملی را می سازد امروز در به در است و 
زمین تمرین مشخص و امکانات بدنسازی مطلوب ندارد و همه 

توجه ها و هزینه ها برای طرف کی روش و تیم ملی است.
داریوش مصطفوی در گفت و گوی اظهار داشت : با چنین 
شرایطی چطور از کادر فنی تیم امید توقع داریم که این تیم را 
به المپیک 2020 ببرد؟ البته اینکه می گویند کی روش جوان 
ها را به تیم ملی آورده است، وظیفه و کارش بوده و جادو نکرده 

است. مدیرعامل اسبق پرسپولیس ادامه داد: این در حالی 
است که تیم ملی فوتبال ایران در سال 1998 با 45 میلیون 
تومان به جام جهانی فرانسه رفت ولی برای تیم ملی در راه جام 

جهانی 2018 ، حدود 80 میلیارد تومان هزینه شد. 
مصطفوی افزود: در جام جهانی 1998 تیم ملی موفق شد 
مقابل آمریکا به پیروزی برسد که به بازی قرن شهرت گرفت. 
اما در جام 2018 روسیه، تیم ملی با گل به خودی تیم مراکش 
مقابل حریف به پیروزی رسید. البته بیان این صحبت ها دفاع 
از خود نیست بلکه منظورم عدم استفاده لازم از کی روش و 

سوء مدیریت زمان ریاست کفاشیان است. 
وی ادامه داد: وقتی »سامان قدوس« یا دیگر بازیکنان را از 
تیم های اروپایی به تیم ملی دعوت کنیم ولی تدارکات لازم 
برای آنها فراهم نشود، قطعا نمی توان انتظار کارایی بالایی 
از تیم داشت. البته ملی پوشان فوتبال ایران در جام جهانی 
آیا حقیقتا  2018 موفق به شکست تیم مراکش شدند ولی 

مستحق برد بودیم؟ 
این مسئول اسبق فوتبالی خاطرنشان کرد: آیا تیم ملی از 
نظر ساختار تاکتیکی زیبا بازی کرد؟ آیا قبول دارید با فاکتور 
شانس پیروز شدیم؟ پس بهتر است بی جهت مغرور نشویم و 
قبول کنیم که در جام جهانی نه زیبا بازی کردیم و نه لیاقت 

صعود به مرحله بعدی را داشتیم.
*به قهرمانی تیم ملی خوشبین نیستم

رئیس اسبق فدراسیون فوتبال  در بخش دیگری  از سخنان 
خود گفت: به دلیل شرایط سیاسی و اقتصادی کشور، ضعف 
برنامه های تدارکاتی و بدون تاکتیک بودن بازی تیم ملی، به 

قهرمانی ایران در جام ملت های آسیا 2019 خوشبین نیستم.
مصطفوی با بیان این مطلب افزود: بیشتربازیکنان تیم ملی 
فوتبال به خصوص آنهایی که خارج از ایران زندگی می کنند، 
شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور را به طور کامل درک نمی 

کنند و شناخت کمی از وضعیت کنونی دارند. 
ورزش  مسئولان  از  بازیکنان  یا  کادرفنی  وقتی  گفت:  وی 
و رئیس فدراسیون به دلیل از دست دادن زمان »فیفا دی« 
انتقاد می کنند، نمی دانند آنها با چه مشکلاتی درگیر هستند 
و همین که با این وضعیت اقتصادی، فوتبال ملی در حال اداره 

شدن است باید از مسئولان فدارسیون تشکر کرد.
پیشکسوت فوتبال ایران ادامه داد: برای اینکه تیم فوتبال 
ایران پس از 43 سال قهرمان جام ملت های آسیا شود، باید 
از 2 فاکتور مهم یعنی وجه سیاسی برای قهرمانی و تدارک 
مناسب برای قهرمانی برخوردار باشد اما در حال حاضر تیم 

ملی فوتبال ایران از هیچکدام از آنها برخوردار نیست.
مناسب  تدارکاتی  دیدارهای  برگزاری  برای  شرایط   *

نیست
مصطفوی گفت: اگر فدراسیون فوتبال ایران پنج میلیون دلار 
هم به فدراسیون فوتبال فلسطین بپردازد، آنها حاضر نیستند 
برای دیدار دوستانه به ایران بیایند زیرا دولت فلسطین شرایط 
سیاسی و اقتصادی دنیا را سبک و سنگین می کند و می داند 
که قدرت های جهانی بیشتر از ایران برای آنها مفید هستند. 
وی ادامه داد: تیم هایی مانند عراق و عربستان با تیم های 
آرژانتین و برزیل دیدار دوستانه برگزار می کنند ولی چنین 
شرایطی برای تیم ملی ایران مهیا نیست زیرا کشورعراق در 

شرایط خاصی قرار دارد و به اوامر قدرت ها بزرگ جهان چشم 
می گوید تا از امکانات لازم برخوردار شود اما ایران بله قربان 

گوی قدرت های جهانی نیست. 
رئیس اسبق فدراسیون فوتبال افزود: مسائل اقتصادی نیز 
در برگزار نشدن دیدارهای تدارکاتی با کیفیت تاثیر دارد. اگر 
تیم حاضر  این  بدهیم،  میلیون دلار  برزیل 2  فوتبال  تیم  به 
است برای دیدار دوستانه به ایران بیاید ولی این مبلغ و شرایط 

سیاسی مهیا نیست. 
* تیم ملی با این کادرفنی قهرمان آسیا نمی شود

مصطفوی گفت: شاید تک تک بازیکنان خوب و مفید باشند 
ولی وقتی در کنار هم قرار می گیرند همان اتفاق جام جهانی 
برای تیم ملی رخ می دهد که موفق به صعود به دور حذفی 
نمی شویم. زیرا بازیکان تیم ایران در جام جهانی 2018 روسیه 
تاکتیک خاصی در بازی ارائه نداند و نتایج تیم ایران در این 

رقابت ها، با تبلیغات رسانه های داخلی بزرگ شد.
وی افزود: کی روش در 2 جام جهانی و یک جام ملت ها 
سرمربی تیم ملی بوده، ولی هنوز نتوانسته دستاورد مهمی 
که همان صعود به مرحله حذفی جام جهانی و یا فینال آسیا 

است، کسب کند. 
افرادی  آن  البته دلیل  ادامه داد:  فوتبالی  این مدیر اسبق 
مانند »علی کفاشیان« رئیس سابق فدراسیون فوتبال و»محمد 
با  که  بودند  بدنی  تربیت  سازمان  سابق  رئیس  آبادی«  علی 
بستن قرارداد با او به فوتبال ملی خیانت کردند تا گرفتاری 
تیم ملی دامن گیر فدراسیون »مهدی  های فعلی سرمربی 

تاج« شود. 

داریوش مصطفوی: 

فوتبال امید، ذلیل امپراطوری کی روش است
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مکمل هایی که هرگز نباید با داروها
 ترکیب شوند

بیس فسفونات ها داروهایی قوی هستند و به افزایش تراکم استخوانی در بیماران مبتلا به 
پوکی استخوان کمک می کنند. با این وجود، مصرف مکمل های کلسیم بلافاصله پس از 

مصرف این داروها اثربخشی آنها را کاهش می دهد.
افراد بسیاری در سراسر جهان از مکمل های غذایی استفاده می کنند. ممکن است تصور 
کنید که تمام مکمل های طبیعی بی خطر هستند، با این وجود، برخی از آنها حاوی موادی 
هستند که ممکن است در ترکیب با داروها مضر باشند. برخی مکمل های غذایی آثار دارو 
را تقویت می کنند، در شرایطی که برخی دیگر آنها را کاهش می دهند. در ادامه با برخی 

مکمل ها که نباید هرگز با دارو ترکیب شوند، بیشتر آشنا می شویم.
مخمر سنت جان با داروهای سرطان، قلب و کلیه

مخمر سنت جان با بسیاری از داروها تداخل ایجاد می کند. این مکمل تجزیه داروها را 
تسریع می کند که از جذب درست و موثر آنها پیشگیری می کند. در یک مورد، استفاده 
از مخمر سنت جان تقریبا جان پیرمردی 74 ساله را گرفت که داروی تجویزی پس از 
عمل پیوند کلیه را مصرف می کرد. مخمر سنت جان تداخل با درمان سرطان به واسطه 
تسریع تجزیه داروهای شیمی درمانی را نیز نشان داده است. همچنین، مخمر سنت جان 
با داروهای ضد افسردگی، رقیق کننده خون مانند وارفارین، و دیگر داروهای تجویزی نیز 

تداخل ایجاد می کند.
کلسیم و بیس فسفونات ها

بیس فسفونات ها داروهایی قوی هستند و به افزایش تراکم استخوانی در بیماران مبتلا 
به پوکی استخوان کمک می کنند. با این وجود، مصرف مکمل های کلسیم بلافاصله پس 
از مصرف این داروها اثربخشی آنها را کاهش می دهد. پژوهشگران در دانشگاه واشنگتن 

فاصله زمانی چهار ساعته پیش از مصرف مکمل کلسیم را توصیه کرده اند.
جینکو بیلوبا و وارفارین

جینکو بیلوبا یکی از محبوب ترین درمان های گیاهی و یک نوتروپیک )تقویت کننده 
عملکرد مغز( طبیعی محسوب می شود. این مکمل به بهبود گردش خون کمک می کند 
و حاوی آنتی اکسیدان هایی است که با التهاب مبارزه می کنند. از سوی دیگر، وارفارین به 
پیشگیری از لخته شدن خون کمک می کند. مصرف جینکو بیلوبا اثر وارفارین را تقویت می 
کند که ممکن است به خونریزی داخلی یا سکته مغزی منجر شود. اگر قصد ادامه مصرف 
جینکو بیلوبا را دارید، با پزشک خود درباره امکان تجویز دوزهای کمتر از وارفارین صحبت 
کنید. به گفته دانشگاه هاروارد، درمان های گیاهی دیگر مانند روغن میخک، یونجه، 

دانشن و شاه بلوط اسبی نیز با وارفارین تداخل ایجاد می کنند.
آهن و آنتی بیوتیک ها

مکمل های آهن ممکن است خطر کم خونی )آنمی( را کاهش دهند، اما جذب آنتی 
بیوتیک ها در بدن را نیز کاهش می دهند. دو ساعت پیش یا پس از مصرف آنتی بیوتیک ها 
از مصرف مکمل های آهن پرهیز کنید. زمانی که برای شما آنتی بیوتیک تجویز می شود، 

پزشک خود را از مصرف مکمل آهن آگاه کنید.
روغن ماهی و داروهای فشار خون

چه برای بهبود عملکرد مغز و چه مبارزه با التهاب از مکمل روغن ماهی استفاده می کنید، 
به خاطر داشته باشید که این مکمل با داروهای فشار خون تداخل ایجاد می کند.

روغن ماهی اثر داروهای فشار خون را تقویت می کند که ممکن است به سطوح بسیار 
پایین فشار خون منجر شود.

ملاتونین و داروهای ضد افسردگی
ضد  داروهای  اثر  اما  ببخشد،  بهبود  را  انسان  خواب  کیفیت  است  ممکن  ملاتونین 
افسردگی را نیز کاهش می دهد. ترکیب ملاتونین با داروهای ضد افسردگی ممکن است 
موجب خواب آلودگی بیش از حد شود. پیش از مصرف مکمل های ملاتونین، روش های 

طبیعی را برای تقویت سطوح آن امتحان کنید.
روی و آنتی بیوتیک ها

مکمل های روی میزان جذب آنتی بیوتیک ها در بدن را کاهش می دهند. خوشبختانه 
شما می توانید با ایجاد یک فاصله چهار تا شش ساعته بین مصرف مکمل های روی و آنتی 
بیوتیک ها از این تداخل پیشگیری کنید. شایان ذکر است که ترکیب پماد موضعی روی با 

داروهای آنتی بیوتیک، مانند اریترومایسین، می تواند به درمان آکنه کمک کند.
ویتامین C و داروهای سرطان

این ممکن است موجب شگفتی شما شود، اما ویتامین C و داروهای سرطان میانه خوبی 
با هم ندارند. ویتامین C اثربخشی بسیاری از داروهای درمان سرطان را کاهش می دهد.

پژوهشگران توصیه می کنند که مکمل های ویتامین C طی دوران شیمی درمانی مصرف 
نشوند. گزینه ایمن تر مصرف مکمل های مولتی ویتامین حاوی ویتامین C است. موارد 
مذکور برخی از مکمل های رایج هستند که می توانند با داروهای تجویزی تداخل داشته 
باشند. هر زمان که مصرف دارویی جدید را آغاز می کنید، پزشک یا داروساز را در جریان 
مکمل های مصرفی خود قرار دهید تا آنها درباره تعاملات بالقوه توصیه های لازم را ارائه 

کنند.

آیا میوه خطر دیابت را افزایش می دهد؟
متخصصان سلامت هنوز نسبت به تمام عوامل موثر در بروز دیابت نوع دو اطمینان کامل 
ندارند اما تاکید دارند که سابقه خانوادگی و داشتن اضافه وزن می توانند از فاکتورهای 

خطرزا به حساب  آیند.
به گزارش ایسنا، انواع میوه ها حاوی مقادیری از مواد قندی هستند و درصورتیکه بخشی 

از یک رژیم غذایی سالم باشند برای سلامتی خطری به همراه ندارند.
بر اثر بیماری دیابت قند خون یا گلوکز افزایش پیدا می کند که این بیماری به نوبه خود به 

دو نوع شامل دیابت نوع یک و دو تقسیم می شود.
معمولا افراد در دوران کودکی به دیابت نوع یک مبتلا می شوند که بر اثر آن بدن میزان 
کافی از هورمون انسولین تولید نمی کند. دیابت نوع دو شایع ترین شکل این بیماری است 
که امکان ابتلا به آن در هر سنی وجود دارد. در مبتلایان به این بیماری، سلول های بدن به 

درستی به انسولین واکنش نشان نمی دهند.
مصرف میوه می تواند عامل ابتلا به دیابت باشد؟

مصرف زیاد مواد قندی موجب افزایش وزن می شود که با بالا رفتن سطح قند خون یا 
پیش دیابت همراه است. به طور معمول، گنجاندن میوه در رژیم غذایی نمی تواند خطر ابتلا 
به دیابت را افزایش دهد. با این حال مصرف بیش از حد توصیه شده از میوه ها به این مفهوم 

است که بدن میزان بیشتری از مواد قندی را دریافت کرده  است.
همچنین رژیم های غذایی سرشار از مواد قندی، کربوهیدرات تصفیه شده، چربی های 
اشباع شده نسبت به رژیم های غذایی حاوی مقدار کمی از این مواد، بیشتر سلامت را به 
خطر می اندازند. در مجموع میوه ها حاوی انواع بسیاری از ویتامین ها، مواد معدنی و فیبر 
هستند و بخش کلیدی از یک رژیم غذایی سالم به حساب می آیند. همچنین مصرف میوه 
تازه به جای میوه های خشک و خودداری از مصرف زیاد آب میوه به کاهش قند دریافتی 

کمک می کند.
آیا افراد در معرض خطر باید میزان میوه کمتری مصرف کنند؟

افراد مبتلا به اضافه وزن بیشتر در معرض ابتلا به دیابت نوع دو هستند. یکی از دلایل 
اضافه وزن این است که بدن میزان کمتری از کالری دریافتی را می سوزاند. مواد غذایی 

قندی و نوشیدنی ها به طور معمول حاوی میزان بالایی از کالری هستند.
در مورد میوه نیز مصرف مقدار توصیه شده از انواع مختلف میوه ها نمی تواند خطر ابتلا 

به دیابت را افزایش دهد.
مصرف میوه به بیماران دیابتی توصیه می شود؟

در افراد مبتلا به دیابت بخش مهمی از کنترل بیماری، انتخاب رژیم غذایی مناسب است 
و لازم است این بیماران وعده های غذایی خود را طبق برنامه مصرف کنند. همچنین باید 
میزان مواد قندی موجود در رژیم غذایی را کنترل کرده و از مصرف زیاد کربوهیدرات ها 

خودداری کنند.
به گزارش مدیکال نیوز تودی، میوه حاوی مواد قندی و کربوهیدرات است و فرد مبتلا به 

دیابت نیز باید میزان مصرف این دو ماده را کنترل کند.
علاوه بر این، فیبر خوراکی موجود در میوه ها باعث می شود فرآیند هضم در مدت زمان 
طولانی تری انجام شود. بنابراین نسبت به مواد غذایی با میزان فیبر کمتر با مصرف میوه  

روند افزایش قند خون آهسته تر انجام می شود.

در فعالیت های بدنی طولانی مدت، عضلات تا مدت خاصی -بر حسب تحملی که 
دارند- مفاصل را حمایت می کنند و مانع اعمال فشار بیش از حد به سطوح مفصلی 
زمان، عضلات خسته  از گذشت  بعد  اما  اطراف مفصل می شوند.  و ساختارهای 
می شوند و کنترل کمتری بر حرکات خواهند داشت و در این مرحله است که خطر 
آسیب و تخریب مفاصل بیشتر می شود. بنابراین قبل از سفر اربعین باید نکاتی را که 

باعث تقویت عضلات می شود را رعایت کرد.
۱- از مدّتی قبل از سفر به طور منظّم و افزاینده پیاده روی کنید.

۲- یکی از اصلی ترین دلایل خستگی، کوفتگی و گرفتگی عضلانی در طول سفر، 
وجود اخلاط فاسد در بدن است که با شروع پیاده روی در بدن به حرکت درآمده و 
به ویژه در مناطقی مانند ساق پا رسوب می کنند. بنابراین پاک سازی مناسب بدن از این 

اخلاط در ایّام قبل از سفر از بهترین اقدامات برای پیشگیری از این مشکلات است.
۳- برای افزایش توان عضلات، مصرف خوراکی هایی مانند پودر سنجد، معجون پودر 
پوست تخم مرغ و عسل، بادام، انجیر، کنجد، خوراک قلم گاو یا پاچه گوسفند یا پای 

مرغ و ... بسیار موثّر است. 
4-بهتر است از مدّتی قبل از سفر، هر شب عضلات ساق و ران خود را با روغنی مانند 
روغن زیتون ماساژ دهید. این کار علاوه بر قوی کردن عضلات، مواد زائد موجود در 

آن ها را هم تحلیل می برد.
۵-استفاده از عصا یا چوب دستی مناسب، در کاهش فشار به عضلات اثر زیادی 

دارد.
۶-قبل از شروع پیاده روی با نرمش های مناسب کمی خود را گرم کنید. در پایان 
به  سپس  و  شود  تعدیل  شما  بدن  حرارت  تا  صبرکنید  دقیقه  چند  هم  پیاده روی 

استراحت بپردازید.
7-بدون عجله پیاده روی کنید. طول زمان پیاده روی را کم کم افزایش دهید. پیاده روی با 

شتاب و زیاد به ویژه در روز اول ممکن است موجب گرفتگی شدید عضلات شود.
۸-سرعت راه رفتن خود را کم و طول گام های خودراکوتاه کنید.

۹-ترجیحاً در ساعات اولیه روز قسمت بیشتری از مسیر مورد نظر را بپیمایید و در 
ساعات میانی و همراه با تابش آفتاب، کمتر به خود فشار بیاورید.

۱۰-بسته به قوای بدنی خود، در حین پیاده روی، در فواصل منظم، استراحت هایی 
کوتاه داشته باشید. این استراحت ها باید قبل از احساس خستگی باشند.

۱۱-استراحت یکی- دوساعته بعد از ناهار، قطع پیاده روی یکی- دو ساعت قبل از 
غروب آفتاب و استراحت کامل شبانه از ضروریات این سفر هستند.

۱۲-اگر احساس خستگی زیاد، تعریق بیش ازحد، تپش قلب یا افت فشار داشتید؛ 
پیاده روی را قطع کنید؛ چند دقیقه به پشت دراز بکشید و بعد از طبیعی شدن ضربان 

قلب به آرامی مسیر را ادامه دهید.
۱۳-به میزان نیاز خود آب بنوشید. در کنار مصرف آب، از موادی که نمک بیشتری 

دارند مثل آجیل شور یا دوغ به میزان کم استفاده نمایید و یا همراه میوه نمک بخورید.
۱4-در منازل و موکب های بین راه، پای خود را با آب خنک و نه سرد بشویید یا آن ها 

را مدّتی در آب خنک بگذارید. البته در هوای سرد این کار را با آب گرم انجام دهید.
۱۵-هر شب، عضلات خود- به ویژه عضلات ساق پا، مچ پا و کمر- و نیز ناخن ها و 
پاشنه های پاها را با یک روغن ماساژ دهید. این کار را حتّی اگر احساس درد و کوفتگی 
هم ندارید انجام دهید. در هوای سرد از روغن بابونه، شوید، سیاه دانه، کوهان شتر، 
شترمرغ و ... و در هوای گرم از روغن بنفشه یا بادام شیرین استفاده کنید. روغن زیتون 

در زمستان و تابستان قابل استفاده است.
۱۶-داروهای ضد درد حاوی عصاره رزماری و یا منتول هم به شما کمک زیادی 

خواهند کرد.
۱7-اگر برایتان مقدور بود در پایان پیاده روی روزانه یک ساعت استراحت کنید؛ 
سپس استحمام با آب گرم کرده و بعد از استحمام، روغن مالی های فوق را انجام دهید.
۱۸-اگر در کل بدن احساس خستگی یا کوفتگی دارید، قبل از غذا به حمام بروید 
و سپس با روغن مناسب کل بدن را ماساژ دهید. بعد از حمّام مدتی استراحت کرده و 

سپس غذا بخورید.
۱۹-روغن مالی داخل بینی، داخل ناف، ناخن ها و کف پاها برای کاهش خستگی و 

کوفتگی عمومی بسیار مفید است.
۲۰-برس کشیدن پوست سر از پیشانی به گردن و ماساژ گوش ها در حدّی که قرمز 

شوند باعث کاهش خستگی و افزایش انرژی می شود.
۲۱-آرامش شانه ها باعث رفع خستگی است. لذا در پایان پیاده روی مدّتی را به پشت 

دراز بکشید.
۲۲-درصورتی که به دلیل خستگی زیاد دچار افزایش حرارت بدن و حالتی شبیه 
تب شدید، استراحت کنید؛ مایعات مقوّی بنوشید و پیشانی را با اسانس نعناع ماساژ 

دهید.
۲۳-قبل از آغاز پیاده روی پاها را از روغن پاک کنید و کاملًا خشک درون کفش 

بگذارید.
۲4-در صورت ضرورت از گن کمر، مچ بند، ساق بند یا زانوبند استفاده کنید.

۲۵-یکی از بدترین چیزها برای عضلات و مفاصل، قرار گرفتن آن ها در معرض 
سرماست؛ به ویژه اگر عرق کرده باشند. در طول مسیر پوشش مناسب و گرم داشته 
باشید و در وقت استراحت و باز کردن کوله و نیز پس از استحمام به شدت مراقبت کنید 

که در معرض باد یا سرما قرار نگیرید.
۲۶-ماساژ و نگه داشتن پاها در آب نمک گرم در تقویت عضلات بسیار مفید است. هر 
شب که در طول سفر برایتان مقدور شد این کار را بکنید. افزودن مقداری حنا و آب لیمو 
به این محلول اثر فوق العاده ای در تقویت مفاصل و عضلات و کاهش درد و خستگی 
آن ها دارد. یک پیشنهاد خوب این است که چند روز قبل از سفر این کار را شروع کنید.
۲7-اگر امکان دارد شب ها به هنگام خواب، پاها کمی بالاتر از سطح بدن قرار گیرند.

۲۸-تعویض یا شستشوی مرتب جوراب ها به کاهش خستگی پاها کمک می کند.
۲۹-در صورت گرفتگی عضلات ران یا ساق، یک تدبیر مناسب، ضربه زدن به کفِ پا 

)مثلًا با یک چوب( است.
۳۰-درمان اولیه و ساده گرفتگی عضلات شامل اقداماتی جهت انبساط عضلات 
هست. ساده ترین راه درمان این عارضه، کشش آرام و ممتد عضله است. مثلًا اگر 
عضلات پشت ساق پا گرفته است، باید در حال نشسته، پاها را دراز کرده و انگشتان 

پا را به سمت بالا کشید.
۳۱-یک راه مناسب برای کاهش گرفتگی عضلات ساق پا این است که چند دقیقه 
مسیر زیر قوزک های داخلی و خارجی هر پا تا زانو )که از ناودان بین عضلات ساق و 

استخوان های ساق می گذرد( را با روغن ماساژ دهیم.
۳۲-دم نوش بابونه یا گل گاوزبان، کمک زیادی به رفع خستگی و آرامش روحی و 

جسمی شما می کند.
۳۳-فراموش نکنید که پرخوری، درهم خوری و مصرف غذاهای مانده یا غذاهای 
سنگین و دیرهضم زمینه را برای کرختی، سنگینی و گرفتگی عضلات فراهم می کنند. 

غذاهای ترش و سردی هم در افزایش خستگی شما نقش دارند.
توان  افزایش  در  می توانند   ... و  فلفل  زنجبیل،  دارچین،  خوراکی  ۳4-مصرف 

عضلانی کمک کننده باشند.

توصیه های بهداشتی برای سفر اربعین ؛

چطور خستگی عضلانی را از پیاده روی مان حذف کنیم

 

تولید دوربین برای خودروهای خودران با 
الهام از میگو

 شیوه تفکر و نحوه مشاهده محیط اطراف توسط برخی حیوانات تا به امروز الهام بخش 
بسیاری از اختراعات بوده و این بار نوعی میگو برای تولید دوربینی دقیق و حساس در 

خودروهای خودران به کار رفته است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیجیتال ترندز، پژوهشگران دانشگاه ایلینویز با 
بررسی نحوه عملکرد چشمان یک نوع میگو به نام میگوی اخوندکی توانسته اند دوربینی 
بسازند که به خودروهای خودران در زمینه شناخت موانع اطراف و جلوگیری از برخورد با 

آنها کمک شایانی می کند.
این جانور سخت پوست دارای چشمی بسیار پیچیده و مجهز است که هم می تواند نور 
تابیده شده از منبعی منحنی و غیرمستقیم و موجود در کنج دیوار را ببیند و هم قادر به 
دریافت رنگ های فراطیفی است که چشم انسان آنها را تشخیص نمی دهد. چشم های 
میگوی آخوندکی قادر به دیدن نور قابل دیدار به علاوه پرتوهای فرابنفش و فروسرخ 
است. میگوی آخوندکی قادر است انواع مرجان های دریایی، طعمه ها یا طعمه خواران را 
از هم باز شناسد در صورتی که همه این ها ممکن است به چشم انسان به صورت هم رنگ 

دیده شوند.
مجموعه این قابلیت های چشم میگوی آخوندکی، برای تولید دوربینی به کار گرفته 
شده که جلوی تصادف خودروهای خودران به خصوص در مسیرهای پیچ در پیچ و 
غیرمستقیم را می گیرد. زیرا این دوربین می تواند نور خود را در مسیرهای غیرمستقیم و 

منحنی نیز ارسال کند و بدین شیوه موانع را شناسایی کند.
سرعت بالای این دوربین موجب می شود تا جان عابران پیاده حفظ شود و موانع پیش 
رو به خصوص در جاده های کوهستانی در عرض چند ثانیه شناسایی شوند. البته قدرت 
و حجم اطلاعات دریافتی توسط این دوربین از محیط اطراف هم بیشتر از نمونه های 
رقیب است. از این دوربین می توان برای بهبود شناسایی محیط زیرآب هم استفاده کرد. 

هر چند برای تجاری سازی آن هنوز باید آزمایش های بیشتری صورت بگیرد.

پمپ بنزین های هیدروژن مایع راه اندازی 
می شوند

اگر چه مدتی است تولید خودروهای هیدروژن سوز آغاز شده، اما هنوز زیرساخت های 
لازم برای تامین این سوخت به طور فراگیر ایجاد نشده است. حال قرار است در این زمینه 

هم تحولی رخ دهد.
 Sandia به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، یک شرکت آمریکایی به نام
National Laboratories  در تلاش برای تولید نرم افزاری است که به گردانندگان پمپ 
های ذخیره هیدروژن کمک می کند تا در مورد زمان مناسب برای تبدیل گاز هیدروژن 
به هیدروژن مایع بهتر تصمیم بگیرند. از سوی دیگر از این نرم افزار می توان برای کنترل 

استانداردهای امنیتی این گاز خطرناک و مستعد برای انفجار هم کمک گرفت.
هیدروژن از مدت ها قبل به عنوان یک سوخت پاک برای جایگزینی بنزین یا گازوئیل 
مطرح شده، اما سوزاندن مستقیم آن در موتورهای خودروهای فعلی ممکن نیست و باید 

تغییراتی در طراحی آنها به منظور عرضه خودروهای هیبریدی جدید صورت بگیرد.
فراوانی بسیار زیاد هیدروژن در جهان نیز علاقه به استفاده از آن به عنوان سوختی ارزان 
و پاک را افزایش داده است. در عین حال مخازن سوخت گیری هیدروژنی بسیار اندکی 

در جهان وجود دارد که عموما تک پمپی بوده و ظرفیت ذخیره سازی بالایی نیز ندارند.
هیدروژن مایع بر خلاف هیدروژن گازی چندان خطرناک نیست، اما برای این کار باید 
دمای محیط به منفی ۲۵۳ درجه کاهش یابد و این امر یک چالش جدی و نیازمند اعمال 
استانداردهای امنیتی خاصی است. نرم افزار ابداع شده توسط شرکت اس ان ال، کسب 
اطلاع از شرایط هیدروژن مایع را ساده تر کرده و شناسایی موارد نشت احتمالی آن را 
تسهیل می کند. همچنین از آن می توان برای مدیریت سوخت رسانی به خودروهای 
هیدروژنی هم استفاده کرد. قرار است بعد از استفاده آزمایشی از این نرم افزار در ۱۲ 

مخزن سوخت هیدروژن در امریکا برای استفاده گسترده تر از آن برنامه ریزی شود.

 لکه های قرمز داخل چشم چه رازهایی 
درباره سلامت شما دارند؟

لکه های قرمز در سفیدی چشم به دلیل بزرگ شدن و گشاد شدن عروق موجود 
در سطح اسکرا )قسمت سفید چشم( ایجاد می شود.

به گزارش سلامت نیوز،مدت زمان ایجاد علایم، یک یا دوطرفه بودن، حاد یا 
مزمن بودن، سن، و ... در تشخیص این عارضه مهم است. این حالت به دنبال قرار 
گرفتن در زیر آفتاب، خشکی چشم، گرد و غبار، ورود جسم خارجی، حساسیت، 

عفونت ، ضربه و سایر شرایط پزشکی ایجاد می شود:
برخی داروها: بسیاری از داروهای رایج که مردم به صورت روزانه استفاده می 
کنند، می توانند باعث بروز لکه های خونی در چشم ها شوند. آنتی هیستامین 
ها، قرص های خواب آور، قرص های ضد اضطراب، و برخی از داروهای ضد درد 
از جمله ایبوپروفن باعث خشکی و قرمزی چشم و همچنین کاهش جریان خون 
به بافت های اطراف چشم می شوند. استفاده از اشک مصنوعی برای از بین بردن 
این علائم مفید است ضمن این که باید با پزشک تان درباره عوارض جانبی مصرف 

این داروها مشورت کنید.
گلوکوم حاد )آب سیاه(: گلوکوم به دلیل فشار زیاد و ناگهانی داخل چشم بروز می 
کند. در این صورت علاوه بر قرمزی چشم ها، فرد احساس درد شدید می کند که 
با کاهش بینایی، سردرد، حالت تهوع و غیره همراه است. البته در برخی از گلوکوم 

ها، چشم ها نه سرخ می شوند و نه دردی ایجاد می شود.
حتما به پزشک متخصص مراجعه کنید. پزشک بر حسب شرایط تان، درمان های 
لازم از قبیل قطره یا استفاده از لیزر و غیره را برای تثبیت فشار چشم در پیش خواهد 

گرفت.
یائسگی: تغییر و یا عدم تعادل هورمونی بعد از یاسئگی، یک عارضه شایع به 
همراه دارد و آن خشکی و قرمزی چشم است. استفاده از نرم کننده های اطراف 

چشم، اشک مصنوعی و یا کمپرس گرم در رفع این عارضه می تواند موثر باشد.
قرار گرفتن طولانی مدت در معرض نور خورشید: قرار گرفتن طولانی مدت در 
معرض نور خورشید بدون استفاده از عینک آفتابی مناسب باعث قرمزی چشم 
ها می شود. در این صورت نیز چشم ها دچار آفتاب زدگی می شوند که سفیده 
چشم یا قرنیه را درگیر می کند. این مشکل در بیشتر موارد برای افرادی که اسکی یا 

قایقرانی می کنند و در معرض تابش نور خورشید هستند اتفاق می افتد.
 در این صورت نیز سفیدی چشم قرمز شده و چشم ها می سوزند. از عینک 
از قطره اشک  بروز مشکل استفاده  آفتابی مناسب استفاده کنید. در صورت 
مواد  بدون  از قطره های  بهتر است  باعث تسکین علائم می شود.  مصنوعی 

نگهدارنده استفاده کنید.
پارگی رگ چشم: برخی مواقع به دلیل ضربه و یا مصرف برخی داروها )داروهای 
ضدانعقاد خون( و غیره، مویرگ های چشم دچار پارگی می شوند. در این صورت 
خونریزی زیر ملتحمه چشم رخ می دهد. در این صورت یک لکه قرمز روی سفیدی 
چشم نقش می بندد. معمولا کار خاصی برای این مشکل نمی توان انجام داد. این 
لکه به مرور زمان رفع می شود. این مسئله می تواند باعث ایجاد نگرانی شدید شود، 

اما در واقع مشکل دردناک یا خطرناکی محسوب نمی شود.
خشکی چشم: یکی از علل شایع برای قرمز شدن چشم ها و بروز لکه های خونی 
در چشم است. خشکی چشم منجر به تحریک آن و بروز التهاب و قرمزی می شود. 
خشکی چشم اغلب ناشی از عدم رطوبت در آب و هوا است و یا این که می تواند در 

اثر خیره شدن به صفحه مانتیور ایجاد شود. 
اشک های مصنوعی برای درمان خشکی چشم موثر هستند. علاوه بر این 
نوشیدن مایعات کافی، به مرطوب نگه داشتن بافت های بدن از جمله سطح چشم 

کمک می کند.
آلرژی: آلرژی چشم زمانی اتفاق می افتد که چشم ها در معرض مواد آلرژی زا 
مانند گرده یا شوره بدن حیوانات قرار می گیرند. سلول های چشم به نام ماست 
سلها، هیستامین و مواد شیمیایی دیگر آزاد می کنند که موجب التهاب می شود و 

نتیجه آن خارش، قرمزی و آبریزش چشم است.
 اگر در محیط طبیعت قرار دارید و چشمانتان شروع به آبریزش کرده است ممکن 
است التهاب ملتحمه آلرژیک فصلی داشته باشید. گرده های درختان، علف ها و 
سبزه ها بدترین آلرژی زاها هستند. وقتی مقدار گرده ها در هوا زیاد می شود در خانه 
بمانید، پنجره ها را ببندید و تهویه هوا را روشن کنید. برای دور نگه داشتن گرده ها از 

چشمانتان از عینک استفاده کنید.

با   "Cambridge Consultants" بریتانیایی  شرکت 
به  موفق   "OmniVision"آمریکایی شرکت  همکاری 

توسعه یک آندوسکوپ داخل عروقی شده اند.
به گزارش ایسنا و به نقل از مدگجت، درون بین یا 
معاینه داخل  برای  ابزاری   )Endoscope(آندوسکوپ

مجراها و حفره های بدن است.
این ابزار لوله ای شکل بوده در سرش دارای منبع 
نور، آینه و اغلب دوربین و ابزار بافت برداری می باشد. به 
صورت متداول آندوسکوپ به وسیله ای گفته می شود 
که از داخل مری وارد معده می شود و برای درون بینی 

قسمت های فوقانی دستگاه گوارش به کار می رود.
با وضوح 4۰۰  این آندوسکوپ می تواند تصاویری 
* 4۰۰  پیکسل که به مراتب بهتر از"آنیوسکوپ های 
فیبر نوری")fiber-optic angioscopes( موجود است، 
 Cambridge" ثبت کند با این حال مهندسان شرکت
قابلیت  می توانند  که  معتقدند   "Consultants
تصویربرداری را ارتقا داده و به وضوح ۱,۶۰۰* ۱,۶۰۰  

افزایش دهند. به گفته مهندسان این کار را می توان 
با استفاده از تکنیک های نرم افزاری که قابلیت های 

بالایی دارند، انجام داد.
بر خلاف دستگاه های فیبر نوری که در آن اجزای 
واقعی تصویربرداری در نزدیکی اپراتور قرار گرفته است، 
در این دستگاه جدید، حسگر در بالای دستگاه تعبیه 
از عروق عبور  که  آندوسکوپ  از  شده است. بخشی 
می کند تنها ۱.۳ میلی متر قطر دارد و به اندازه کافی 

برای حرکت در انحنا آناتومی انعطاف پذیر است.
تکنیک های  سایر  با  می توان  را  مذکور  دستگاه 
"سونوگرافی  مانند  عروقی  درون  تصویربرداری 
و   )intravascular ultrasound("عروقی داخل 
 optical coherence("مقطع نگاری همدوسی اپتیکی"
tomography( ترکیب کرد. با این عمل پزشکان قادر 
خواهند بود دید وسیعی از داخل بدن بیماران داشته 

باشند.
دستگاه مذکور تاکنون بر روی انسان آزمایش نشده 

است، اما قطعا این فناوری یک پیشرفت بزرگ محسوب 
می شود زیرا در حال حاضر دستگاه های آندوسکوپی 

داخل عروقی بسیار محدود هستند.

برای نخستین بار در انگلیس چهار ربات یک عمل 
جراحی را به طور کامل انجام دادند. جالب آنکه بیمار ۸ 

روز پس از عمل از بیمارستان مرخص شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، چهار 
ربات برای نخستین بار در انگلیس یک جراحی مهم  روی 

یک بیمار سرطانی انجام دادند.
این ربات ها عمل استخراج کامل لگن را روی دین 
والتر 4۱ ساله انجام دادند. در این عمل جراحی، مثانه، 
پروستات، رکتوم و قسمت پایینی کولون از طریق یک 

شکاف ۲ اینچی در شکم، برداشته شد.

چنین عمل جراحی به طور معمول توسط یک جراح 
و سه دستیار انجام می شود که در قسمت بالاتنه بیمار 

شکاف بزرگی ایجاد می کنند.
بیمار  به شکل سنتی  از چنین عمل جراحی   پس 
باید سه هفته در بیمارستان سپری می کرد، اما جالب 
آنکه والتر ۸ روز پس از عمل جراحی رباتیک توانست 

بیمارستان را ترک کند.
 Da این عمل جراحی توسط ربات ۲ میلیون پوندی
Vinci Xi انجام شد که 4 بازوی رباتیک برای بریدن بافت 
ها، بستن رگ های خونی و فیلمبرداری از داخل بدن به 

وسیله یک دوربین سه بعدی  دارد.
چند  فاصله  در  کنسول  یک  از  استفاده  با  جراح  دو 

متری، عمل جراحی ۸ ساعته را رصد می کردند.
 rectal سال گذشته مشخص شد والتر مبتلا به سرطان
است. با وجود اشعه درمانی و شیمی درمانی سرطان به 
غدد لنف در لگن او رسید و جراحان مجبور شدند کل 
اعضایی که در قسمت پایینی شکم او بود را حذف کنند.

متخصص  رشید  شهنواز  توسط  جراحی  عمل  این 
کولورکتال در بیمارستان »رویال مارسدن« در لندن انجام 

شد.

"دکسترس")DextrES( نام یک دستکش واقعیت مجازی)VR( است که امکان 
لمس اجسام مجازی را به کاربر می دهد و کاربر احساس می کند که واقعا اشیای 

مجازی را در دست دارد.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، کنترل کننده های حرکتی واقعیت مجازی در 
همگام سازی حرکات دیجیتالی و حرکات واقعی بسیار خوب عمل می کنند، اما در 

ایجاد حس لمس چندان موفق نیستند.
دانشمندان موسسه فناوری لوزان)EPFL( و زوریخ)ETH Zurich( دستکش های 
جدیدی را ابداع کرده اند که می تواند به کاربران کمک کند با اشیاء مجازی ارتباط 

برقرار کنند.
سیستم های بازخورد لمسی مشخصا جدید نیستند. ما قبلا آنها را در دستکش ها، 
چکمه ها، کت ها و حتی لباس های پوشش دهنده تمام بدن به همراه موتورهای 

ارتعاشی، میدان های الکتریکی و یا اجزای مکانیکی دیده ایم.
اما دستکش جدید موسوم به "DextrES" با استفاده از یک تکنیک جدید کار 
می کند. بدین صورت که نوارهای فلزی قابل انعطاف با یک عایق نازک بین آنها روی 

انگشتان دست کشیده شده است.
هنگامی که یک شی مجازی باید شبیه سازی شود، یک اختلاف ولتاژ به نوارهای 
فلزی اعمال می شود، که باعث می شود با هم هماهنگ شوند. این به نوبه خود یک 
نیروی ترمز ایجاد می کند و کاربر پس از لمس شیء مجازی و متناسب با اندازه آن 
شیء، نمی تواند انگشتان دست خود را بیش از حد معینی جمع کند و این ویژگی این 

احساس را به کاربر می دهد که واقعا آن شیء را در دست گرفته است.
هنگامی که کاربر شیء را رها کند، ولتاژ برداشته می شود و می تواند انگشتان دست 

خود را دوباره آزادانه حرکت دهد.
این دستکش ها به لطف نوارهای فلزی کشیده شده روی انگشتان دست می تواند 

حرکات دست را محدود کند و حس در دست گرفتن اشیا را القا کند.
اتمار هیلیگس مدیر آزمایشگاه پیشرفته فناوری های تعاملی موسسه فناوری زوریخ 
می گوید: سیستم حسی انسان بسیار توسعه یافته و پیچیده است. ما انواع گوناگونی 
از گیرنده ها را در تراکم بسیار بالا در مفاصل انگشتان داریم که در پوست ما تعبیه 
شده اند. در نتیجه ایجاد حس لمس واقعی در هنگام تعامل با اجسام مجازی دشوار 

است.
وی افزود: کار ما یک گام در این راستا برداشته است و تمرکز ویژه ای روی ایجاد حس 

واقعی لمس اشیای مجازی دارد.
تیم سازنده برای آزمایش "دکسترس" از شرکت کنندگان خواست تعدادی از کارهای 
واقعیت مجازی را انجام دهند که نیاز به مهارت های حرکتی خوب داشت و با بازخورد 

مثبت و نتایج راضی کننده ای همراه بود.
این دستکش نسبت به سایر سیستم ها از لحاظ اندازه و حجم کوچکتر است و تنها 
۲ میلی متر ضخامت و 4۰ گرم وزن دارد. این سیستم می تواند با استفاده از تنها ۲۰۰ 

ولت برق و و چند میلی وات قدرت تا 4۰ نیوتن نیرو بر روی هر انگشت اعمال کند.
این دستکش در شکل فعلی خود از کابل بهره می گیرد، اما با توجه به نیاز به قدرت 

کم، تیم سازنده می گوید می توان از یک باتری کوچک نیز استفاده کرد.
فناوری  موسسه  در  افزاری  نرم  مبدل های  آزمایشگاه  سرپرست  شیا،  هربرت 
لوزان می گوید: ما می خواستیم یک وسیله سبک وزن را توسعه دهیم که بر خلاف 
دستکش های واقعیت مجازی کنونی، بزرگ و حجیم نباشد و نیازی به کابل های 

ضخیم نداشته باشد.

آندوسکوپی رگ ها ممکن شد

یک بیمار سرطانی توسط ۴ ربات جراحی شد

دستکش "لمس" اشیای مجازی ساخته شد

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی  

اگهی موضوع ماده۳ قانون و ماده ۱۳ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی                                              برابر رای 
شماره:۱۳۹7۶۰۳۱۶۰۱4۰۰۱۲۵۸ مورخ ۱۳۹7/۰4/۲7هیات اول / دوم  موضوع 
قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرف مالکانه  بلامعارضی متقاضی آقای عسگر 
تجر فرزند حسن ش ش ۱۳7 صادره از اسلام آباد غرب در ششدانگ یکباب ساختمان 
مسکونی به مساحت ۱۰۰.۳۶ مترمربع مفروز و مجزا شده از پلاک ۱۱ و ۱۹ اصلی واقع 
در بخش سه حومه به ادرس کرمانشاه – دولت آباد – 4 متری جنب محمد المصطفی کوی 
۲۰۵ پلاک ۱7 خریداری مع الواسطه از زارعین صاحب نسق آقایان پنج علی قاسمی 
و خانمراد قاسمی و علی اکبر کبودی محرز گردیده است . لذا  به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به 
مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضا یی تقدیم نمایند. بدهی است 
در صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1397/07/10
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/07/25
فرهاد نوری 
رئیس  ثبت اسناد و املاک 
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امام حسن مجتبی)ع( اسوه انفاق و ایثارگری بود. 
و  صبر  امویان  ستم  و  ظلم  وجود  با  که  همامی  امام 
بردباری را پیشه راه خویش ساخت و بنابر مصلحت 
مسلمانان صلح با معاویه را پذیرفت و اینگونه با تدبیر 
مدبرانه خویش الگویی بزرگ برای مسلمانان در مسیر 

دستیابی به حق و حقیقت شد.
جهان اسلام پس از رحلت پیامبر اکرم)ص( آبستن 
حوادث مختلفی شد و در این میان مسوولیت خطیر 
و الهی تبلیغ احکام دین بر عهده امامان معصوم)ع( 
امام  دومین  عنوان  به  حسن)ع(  امام  گرفت.  قرار 
شیعیان پس از شهادت امیرمومنان)ع( به تبلیغ اسلام 
و آموزه های پیامبر اکرم)ص( پرداخت که در این مسیر 
نشان  ایشان  به  را  خود  وفاداری  بسیاری  مسلمانان 

دادند و با آن والامقام بیعت کردند. 
معاویه در این میان حاکم شام بود و با ریاکاری می 
کوشید تا زمام حکومت اسلامی را در دست بگیرد و 
به همین دلیل توطئه های بسیاری علیه امام حسن 
تنها  ایشان  که  جایی  تا  داد  می  انجام  مجتبی)ع( 
راه حفظ دین اسلام را پذیرش پیمان صلح معاویه و 
جلوگیری از جنگ دانست. نپذیرفتن این صلح نامه، 
از میان رفتن تعداد اندک مسلمانان راستین را در پی 
داشت و با این اندیشه که ممکن است اسلام در خطر 

قرار بگیرد، امام حسن)ع( این صلح نامه را قبول کرد.
دومین امام شیعیان)ع( در سال های امامت خویش 
با وجود سخت گیری های دستگاه حکومت به هدایت 
های  مبارزه  با  همواره  و  پرداخت  مردم  راهنمایی  و 
پنهانی با خلفای بنی امیه در راه دفاع از حقانیت و 
گسترش اسلام تلاش کرد. این امام همام با شکیبایی 
و برخورداری از ویژگی های بخشش و تقوا در دل های 
مردم آن روزگار جای گرفت و کریم اهل بیت)ع( نامیده 

شد.
سرانجام معاویه که تاب روشنگری های امام حسن 
مجتبی)ع( را نداشت، ایشان را به روایت در هفتم صفر 
50 هجری با تحریک جعده همسر امام)ع( مسموم 
کرد و به شهادت رساند و پیکر مطهر آن امام والامقام در 

قبرستان بقیع به خاک سپرده شد. 
و  علمی  هیات  عضو  بروجردی«  کاوند  »علیرضا 
معاون دانشجویی دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم 
و پژوهشگر امور دینی، شرایط سیاسی- اجتماعی، 
و  دانست  بحرانی  را  مجتبی)ع(  حسن  امام  روزگار 

پذیرش صلح نامه را نشان از درایت ایشان عنوان کرد. 
در ادامه دیدگاه های وی را در این باره می خوانیم. 

* انتقال مرکز حکومت اسلامی از مدینه به کوفه 
امام علی)ع( با توجه به حوادث مختلفی که در مکه، 
مدینه و شام به وجود آمد، تصمیم گرفت تا به کوفه 
مهاجرت کند زیرا گستره جغرافیایی حکومت از شام 
تا یمن و از مصر تا حجاز و بخشی از ایران و عراق را 
در بر می گرفت. مجاهدت های مردم سبب شد امیر 
مرکز  عنوان  به  را  کوفه  تا  بگیرد  تصمیم  مومنان)ع( 
حکومت در برابر قدرشناسی مردم انتخاب کند. دومین 
علت انتخاب این شهر نظارت بر معاویه و کارهای او به 
شمار می رفت زیرا مسیر کوفه تا شام بسیار کوتاه بود 
و اینگونه ایشان می خواست معاویه را کنترل کند. به 
دنبال این موضوع امام حسن)ع( هم در کوفه مستقر 
شد و پس از شهادت حضرت علی)ع( در 40 هجری، 
ولایت را بر عهده گرفت و بخش کوتاهی از زندگی خود 
را در کوفه و سپس در مدینه گذارند. پرورش نیروهای 
کارآمد، نشر فرهنگ اصیل اسلام، مبارزه با بدعت های 
معاویه، رسیدگی به نیازمندان و حمایت های سیاسی از 
اسیران آزاد شده از جمله اهدافی بود که این امام همام 

در هجرت خود به مدینه داشت.
* مروری بر اوضاع سیاسی و اجتماعی عصر 

امامت امام مجتبی)ع( 
اختلاف  و  ها  مشکل  حسن)ع(  امام  امامت  آغاز  با 
های بسیاری میان مردم و زمامداران به وجود آمد. پس 
از جنگ های صفین، جمل و ناکثین و حضور پررنگ 
دومین امام شیعیان در آن؛ معاویه از هیچ توطئه ای 
امام)ع(  سرکوب  برای  و  نکرد  فروگذاری  ایشان  علیه 
نیرنگ و حیله های فراوانی به کار برد. معاویه در مدت 
رفتار  اعمال اسلام  بر خلاف  20 سال حکومت خود 
می کرد و احکام آن را بر پایه سلیقه شخصی خویش 
به کار می برد. او هیچگاه به موارد صلح نامه، قرآن و 
سنت پیامبر)ص( توجه نکرد و همچنین یزید فرزندش 
را جانشین خود معرفی کرد. چهره حقیقی بنی امیه در 
زمان امام حسن)ع( برای مردم بر ملا نشده بود اما با قیام 

امام حسین)ع( چهره پلید وی بر همگان آشکار شد. 
*فقدان روحیه جهادی دلیل همراهی نکردن 

مردم با امام)ع(
مردم کوفه از جنگ خسته بودند و هنگامی که امام 
آن  با معاویه  آنها خواست که در مبارزه  از  حسن)ع( 

بزرگوار را همراهی کنند، سکوت کردند و از این کار 
فردی  پرچم  زیر  آنان می خواستند  ورزیدند.  امتناع 
حاضر شوند که برای آنها فایده داشته باشد و اینگونه 
برای  مناسبی  زمان  الان  که  کردند  می  استدلال 
رویارویی با معاویه نیست. معاویه نیز با استفاده از این 
فرصت در شهر شایعه کرد که در اداره حکومت توانمند 
است. تحلیل سیاسی مردم عراق این بود که معاویه 
در ظاهر فرد بدی محسوب می شود اما بسیار بردبار 
و سیاستمدار به شمار می رود. در این میان معاویه با 
معامله های ربوی، تعطیلی حدود الهی، تغییر برخی 
آموزه  انحراف  به   ... و  حدیث  جعل  حج،  احکام  از 
های دینی همت می گماشت، به همین علت امام 
حسن)ع( سکوت در برابر او را جایز نداست اما برخی 
از مردم جاهل آن دوره نیز تمام این رفتارها را بدون 
اعتراض و دلیل می پذیرفتند و اینگونه معاویه به تدریج 
با تبلیغات گسترده، ذهن مردم را به طرف هدف های 

خود تغییر داد.
* برخورد امام )ع( در برابر جریان سازی معاویه 

معاویه به دلیل آنکه مردم با امام حسن مجتبی)ع( 
بیعت کرده بودند، برای سرکوب آنان به عراق حرکت 
کرد. امام)ع( به رویاویی با این مهم همت گماشت و 
به سپاهیان دستور داد، هر کجا که به لشگریان معاویه 
رسیدند، جلوی آنها ایستادگی کنند و جریان امور را به 
ایشان گزارش دهند تا بی درنگ با سپاه اصلی به آنها 
ملحق شود اما بر پایه گزارش رسیده مبنی بر اینکه 
»عبیدالله بن عباس« فرمانده سپاه امام حسن)ع( با 
دریافت یک میلیون درهم از معاویه، شبانه همراه هشت 
هزار تن به وی پیوسته است، شرایط تغییر یافت. این 
موضوع در آن هنگامه بحرانی، در تضعیف روحیه سپاه 
و تزلزل موقعیت نظامی آنان اثرگذار بود. معاویه تنها به 
این عمل بسنده نکرد؛ بلکه به منظور ایجاد شکاف، 
اختلاف و شایعه سازی در میان سپاهیان اسلام به 
وسیله مزدوران خود، توطئه های فراوان دیگری انجام 

داد. 
*پذیرفتن صلح تحمیلی و نرمش قهرمانانه امام 

حسن مجتبی)ع( 
نامه  صلح  رفتارها،  این  مشاهده  با  حسن)ع(  امام 
این  به  انتخاب کرد. دسیسه های مختلف معاویه  را 
صورت بود که با فرستادن افراد معتبر و سرشناس به 
میان مردم، خود را صلح طلب معرفی کند و همچنین 
افرادی پشت پرده پیشاپیش قضیه صلح را تبلیغ می 
و  کنند  تحمیل  )ع(  امام  به  را  این موضوع  تا   کردند 
بگویند که هر چه شما دستور دهید معاویه و یارانش 
قبول دارند. امام حسن)ع( اقدام های بسیاری برای 
برطرف کردن کارشکنی ها به کار گرفت. آن بزرگوار در 
ابتدای امر صلح را نپذیرفت اما شرایط موجود و ضرورت 
حفظ انسجام جامعه سبب شد تا این مهم را قبول کند.
*تبیین سیره امام حسن مجتبی)ع( در جامعه 

کنونی
اینک نیز می توان از سیره و سنت امام حسن)ع( 
بهره برد. جوانان نیاز دارند تا با آشنایی سیره و سلوک 
ائمه معصوم)ع( در مسیر تکامل زندگی حرکت کرد. 
نهادهای فرهنگی در زمینه های مختلف می توانند 
راه های شناخت امامان معصوم)ع( و اندیشه های ناب 
الهی را بازگو کنند و به پرسش ها و شبه های افراد پاسخ 
اثرگذاری  شخصیت  چنان  از  حسن)ع(  امام  دهند. 
برخوردار بود که اکنون نیز می توان از سنت و سیره 

ایشان در تمام مسایل روز جامعه بهره برد.

فرماندار قم:

دستگاه ها خدمات فرهنگی مناسبی
 به زائران اربعین ارائه دهند

فرماندار قم گفت: در حوزه فرهنگی همه دستگاه ها و نهادهای مربوطه تمام ظرفیت 
های خود را برای بهره مندی زائران از خدمات فرهنگی به کار گیرند.

سیار دوشنبه شب در جلسه هماهنگی کمیته های ده گانه ستاد اربعین قم، با تاکید 
بر این که فضای شهر نیز باید متناسب با اربعین سیاه پوش باشد، افزود: تمام دستگاه 
ها در نصب بنر و کارهای مربوط به راهنمایی و هدایت زائران مشارکت کنند تا مسئولیت 
همه کارها برعهده شهرداری قرار نگیرد. وی همچنین با اشاره به آخرین اقدام ها و 
برنامه ریزی های انجام شده برای اسکان زائران اظهار داشت: بر اساس درخواست و 
اعلام آمادگی نیروهای مردمی و تصمیم ستاد اربعین و شورای تامین استان، مصلای 
قدس به عنوان قرارگاه مردمی اربعین و محل اسکان زائران خارجی تعیین شد. وی با 
اشاره به فراهم بودن امکانات لازم برای اسکان زائران ایرانی در مسجد مقدس جمکران 
افزود: برغم انتخاب مصلای قدس به عنوان قرارگاه مردمی و اقامت زائران غیر ایرانی، 
در صورت نیاز از ظرفیت این مکان مقدس نیز برای اسکان این زائران استفاده خواهد 
شد . فرماندار قم با اشاره به تدابیر اتخاذ شده از سوی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( 
برای تامین امنیت داخل مصلا، گفت: نیروی انتظامی و پلیس راهنمایی و رانندگی نیز 
طرح انتظامی دقیقی برای محوطه بیرونی مصلا تهیه و اجرا کنند.  سیار با بیان این 
که شهرداری نیز برای ارائه خدمات رفاهی و امدادی و اسکان پنج هزار زائر خارجی 
در قرارگاه مردمی اربعین توجیه شده است، افزود: سطح کیفیت خدمات بهداشتی 
و درمانی باید معادل سال قبل باشد و استقرار بیمارستان سیار و صحرایی نیز ضروری 
است.  معاون اجرایی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( نیز تامین امنیت قرارگاه مردمی 
اربعین با همکاری نیروی انتظامی را از مهمترین کارهای سپاه قم دانست و افزود: تامین 
نیازمندی های مصلا از جمله نانوایی سیار، پتو، کانتینر و همچنین طبخ غذا انجام 
شده است. سرهنگ ستار احمدوند ادامه داد: با توجه به ضرورت تهیه دارو و تخصصی 
بودن این اقدام، علوم پزشکی، بیشتر فعالیت های خود را در این زمینه متمرکز کند. وی 
یادور شد: سپاه قم در ایام اربعین سال گذشته، طی 15 روز، 70 هزار پرس غذا تهیه و 
بین زائران خارجی توزیع کرد و امسال نیز به هر اندازه که قرارگاه اربعین سفارش دهد، 
تهیه خواهیم کرد. مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم با اشاره به تهیه 600 میلیون 
ریال دارو در سال گذشته با استفاده از ظرفیت خیران و ضرورت تداوم این کار در اربعین 
امسال افزود: استقرار بیمارستان صحرایی در محوطه مصلا، فضای زیادی را اشغال می 
کند، از این رو اگر اتاق یا مکان کوچکی برای این امر در نظر گرفته شود، بهتر است. 
محسن اوروجی تصریح کرد: درمانگاه مستقر در مصلا صرفا برای درمان اولیه بیماران 
است و در صورت نیاز، بیماران به یکی از بیمارستان های شهر انتقال داده می شوند.  
همچنین مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم با بیان این که 
این نهاد در اربعین سال قبل مجوز ایجاد 110 موکب را در بلوار پیامبر اعظم )س( صادر 

کرد، افزود: تاکنون 30 مجوز ایستگاه صلواتی در مسیر یاد شده صادر شده است.
سید محسن میرهادی با اشاره به این که تمهیدات لازم برای راهنمایی زائران خارجی 
به سه زبان اردو، عربی و انگلیسی صورت گرفته، از فعالیت سامانه 137 برای اطلاع 
رسانی به زائران خبر داد و افزود: اکیپ های آتش نشانی در هسته مرکزی و مناطق مهم 
شهر به صورت شبانه روزی مستقر هستند. وی برخورد با تخلف های شهری و سد معبر 
و جمع آوری متکدیان و معتادان و آماده سازی سیما و منظر شهری را از دیگر اقدام ها 
ذکر کرد و با اشاره به این که پارکینگ بهار متعلق به بخش خصوصی به صورت رایگان 
به مصلا و قرارگاه مردمی اربعین واگذار می شود، گفت: 2 دستگاه اتوبوس برای انتقال 

زائران از مصلا به حرم حضرت معصومه)س( پیش بینی شده است.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم خبرداد

 تمدیدطرح بخشودگی بدهی واحدهای 
تولیدی شهرک های صنعتی قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  گفت :طرح بخشودگی معوقات 
واحدهای تولیدی مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی قم در سال حمایت از کالای ایرانی 

که همزمان با روز ملی حمایت از صنایع کوچك آغاز شده بود تا پایان آبانماه تمدید شد.
اظهارداشت: سازمان صنایع کوچك وشهرك های  رابطه  این  نژاد در  امیر طیبی 
صنعتی ایران در اقدامی عملی در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی خود برای 
ایجاد رونق در تولید و اشتغال، اقدام به اعطاء تسهیلات و بخشودگی جرائم بدهی 
واحدهای صنعتی به شرکت شهرك های صنعتی نموده است. وی با بیان اینکه این 
طرح طی چند سال اخیر در سطح شهرك های صنعتی و متناسب با نیاز و درخوایت 
فعالان صنعتی و تولیدی اجرایی شده است گفت: این طرح شامل واحدهای صنعتی، 
کارگاهی، واحدهای تولیدی، خدماتی وتوزیعی مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی 
استان از ابتدای تاسیس تا کنون می شود. مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم 
چشم انداز این اقدام حمایتی را کمك به فعالسازی واحدهای راکد و نیمه فعال عنوان 
کرد و بیان داشت: این شرکت بدنبال آن است تا از تمام ابزارها و قوانین در اختیار خود 
برای تحریك فعالان تولید و صنعتی برای حرکت روبه جلو و افزایش فعالیت های تولیدی 
خود استفاده کند. وی در ادامه با بیان اینکه در سال »حمایت از کالای ایرانی«، سازمان 
صنایع کوچک خود پیش گام در رفع مشکلات و ارائه طرح ها و برنامه های حمایتی 
است گفت: انتظار است به همین میزان که سازمان صنایع کوچک با تدبیر و اقدام های 
حمایتی خود به کمک تولید و صنعت آمده سایر دستگاه های خدمت رسان نیز وارد 
میدان عمل شوند. طیبی نژاد تصریح کرد: در مراحل قبلی که تابستان امسال و طی 
سالهای گذشته اجرایی شده بود، شاهد استقبال خوبی از طرف واحدهای صنعتی 
بودیم؛ البته با اتمام زمان این طرح در خواست های فراوانی برای تمدید آن اعلام شد و 
پس از بررسی ها و اقدام های قانونی مرحله جدید این طرح با زمان محدود در استان 
آغاز شد. وی این طرح را، اقدامی عملی در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی و حمایت 
از کالای ایرانی دانست و خاطرنشا ساخت: در این مرحله سعی شده تا با ارائه طرحی 
جامع ضمن زیر پوشش قرار گرفتن تعداد واحدهای بیشتر و توجه به واحدهای بالای 60 
درصد پیشرفت فیزیکی و واحدهای بهره بردار زمینه فعال سازی واحدهای نیمه تمام و 
راکد را به صورت هدفمند فراهم کند. وی همچنین به تاثیر اجرایی این گونه طرح ها 
اشاره و بیان داشت: با بخشودگی معوقات واحدهای تولیدی، فعالان صنعتی می توانند 

از هزینه های خود را در بخش سرمایه در گردش و یا سرمایه ثابت هزینه کنند.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

راهپیمایی 13 آبان فرصتی برای تبیین 
دستاوردهای انقلاب است

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم با تاکید بر ضرورت بسیج امکانات برای 
برپایی روز ملی مبارزه با استکبار جهانی گفت: راهپیمایی 13 آبان بهترین فرصت برای 

روشنگری در جامعه جهت درک بیشتر دستاوردهای انقلاب اسلامی است.
نصرت الله لطفی روز سه شنبه در »جلسه ستاد بزرگداشت یوم الله 13 آبان« در سالن جلسه 
های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم اظهار داشت: استکبار جهانی در شرایط فعلی، 
با جدیت تمام به دنبال سیاه نمایی نظام دینی برای کمرنگ جلوه دادن دستاوردهای آن 
است، ولی پیشرفت های کشور که به برکت انقلاب حتی با کشورهای پیشرفته جهان نیز قابل 
مقایسه نیست باید با عدد و رقم تبیین شود. وی 13 آبان را روز حضور مردم در صحنه و تجدید 
بیعت با آرمان های نظام توصیف کرد و افزود: همه آحاد جامعه بویژه مسئولان باید با انگیزه 
قوی در این راهپیمایی و تمامی آیین های مختلف تا ایام سالگرد پیروزی انقلاب مشارکت 
کنند، چراکه دهه فجر را فقط یک جشن تلقی نمی کنیم، بلکه دفاع مقدس و عرصه مبارزه 
با استکبار و ایادی پلید آن است. وی افزود: با توجه به نقش پررنگ شهر مقدس قم در شکل 
گیری نهضت اسلامی و به ثمر نشستن آن، می طلبد که مسئولان در این شهر از هر فرصتی 
برای بیان ارزش های انقلاب و ارتقاء بصیرت جامعه استفاده کنند. لطفی، یوم الله سیزده 
آبان و همچنین نهم دی و دهه فجر را لازم و ملزوم یکدیگر دانست و افزود: باید با استفاده از 
ظرفیت های 13 آبان و 9 دی به استقبال دهه فجر برویم. وی افزود: سیزده آبان یک روز ملی 
است و برغم ماهیت دانش آموزی آن اختصاص به قشر خاصی ندارد و کارزار مبارزه با نظام 
سلطه محسوب می شود. لطفی اضافه کرد: باید در راهپیمایی روز ملی مبارزه با استکبار برای 
دادن هشدار جدی به نظام سلطه و ایادی آن حضور گسترده داشته باشیم. وی با اشاره به 
برنامه ریزی صورت گرفته برای راهپیمایی 13 آبان در قم گفت: این راهپیمایی از ساعت 9 
صبح با تجمع در میدان روح الله آغاز شده و در ساعت 10 با حرکت به سمت حرم حضرت 
معصومه)س( ادامه پیدا می کند و حجت الاسلام والمسلمین حاجی صادقی نماینده ولی 

فقیه در سپاه پاسداران، در جمع راهپیمایان سخنرانی خواهد کرد.

معاون اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم :

موکب علی بن جعفر)ع( قم در شهر مقدس 
سامرا برپا می شود

معاون اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم از برقراری موکب علی بن جعفر)ع( در شهر 
سامرا خبر داد و گفت: فعالیت این موکب از روز پنجشنبه 26 مهرماه هفته جاری تا دو روز 
بعد از اربعین حسینی در شهر مقدس سامرا آغاز خواهد شد. حجت الاسلام  والمسلمین 
یوسف احمدی افزود: موکب علی بن جعفر)ع(  به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان قم و با گردانندگی هیئات امنای امامزادگان استان تشکیل شده است. وی با اشاره 
به نوع خدماتی که به زائران اربعین حسینی از سوی موکب علی بن جعفر)ع( ارائه می شود، 
گفت: زائران اربعین حسینی در  شهر سامرا روزانه با وعده های غذایی صبحانه، نهار و شام 
پذیرایی شده و در هر وعده 6 هزار غذای گرم در میان زوار توزیع می شود. احمدی با اشاره 
به ایرانی بودن غذاهای گرم که در میان زوار اربعین حسینی توزیع می شود، ابراز کرد: در 
وعده غذایی صبحانه، نون و پنیر و حلیم و ناهار، برنج و خورشت بوده و برای شام هم آش و 

عدسی، سیب زمینی و تخم مرغ در میان زوار توزیع می شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان عنوان کرد

تفکیک  شبکه آب شرب و بهداشتی
 شهر زواره اصفهان

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت:در سال جاری  شبکه ایی به طول 12 
کیلو متر برای تامین پایدار آب شرب مردم شهر زواره اجرا شد که  بدنبال آن 20 شیر برداشت 

در نقاط پر تردد شهر، نصب گردید.
مهندس هاشم امینی با بیان اینکه  شهر زواره یکی از شهرهای،توابع شهرستان اردستان 
می باشد افزود: شهر اردستان در انتهای خط انتقال طرح آبرسانی اصفهان بزرگ استان قرار 

دارد این در حالیست که خط انتقال آب به شهرستان اردستان به طول 110 کیلومتر است .
وی به EC بالای آب در شهر زواره اشاره کرد و خاطر نشان ساخت: EC آب در شهر زواره 
تاحدودی بالاست لذا ،با آب طرح مخلوط سپس با کیفیتی مطلوب در شبکه ایی جدا از آب 

بهداشتی در اختیار مردم قرار می گیرد.که این امر رضایت مشترکین را رقم زده است .
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان به بیش از 50 درصد کاهش تخصیص آب 
طرح  به شهرستان اردستان پرداخت و بیان داشت:در نیمه اول سال جاری کاهش تخصیص 
آب شرب استان از حوزه آبریز زاینده رود ،میزان  تخصیص آب به شهرستانهایی که تحت 
پوشش طرح آبرسانی بودند را تحت تاثیر قرار داد به گونه ایی که در این راستا  اردستان با 

کاهش 50 درصدی روبرو شد.
مهندس امینی با اشاره به راه اندازی دستگاه آب شیرین کن در شهر مهاباد  اظهار داشت: 
شهر مهاباد یکی دیگر از شهر های توابع اردستان است که با واگذاری 3 هزار و700 انشعاب 

،آب شرب جمعیتی بالغ بر 10 هزارو100نفر تامین می شود.
وی افزود: با سرمایه گذاری بخش خصوصی  یک  دستگاه آب شیرین کن در شهر مهاباد راه 
اندازی شده چراکه EC آب در این شهر بیش از 4 هزار میکرو زیمنس درسانتی متر می باشد  
بنابراین یکی از راههای تامین آب شرب مطلوب در شهرستان مهابادراه اندازی آب شیرین کن 
بوده است که این دستگاه با سرمایه گذاری 2.5 میلیاردتومان با ظرفیت 14 لیتر در ثانیه در 

سنوات اخیر  راه اندازی گردید .
مهندس امینی با اشاره به کیفیت آب  قناتی در شهر مهاباد تصریح کرد: آب قناتی در شهر 
مهاباد  از لحاظ کیفی بسیار گوارا می باشد بر این اساس پروژه لوله کشی آب قنات به  سطح 

شهر بمنظور برخورداری مردم این شهر ازاین آب گوارا، اجرایی شد.
وی افزود: با انتقال آب قنات به  سطح شهر مهاباد ،هم اکنون مردم از طریق چندین شیر 

برداشت  ،از آب گوارای این قنات جهت شرب بهره مند می شوند.
وی به چگونگی مهار بحران کم آبی در فصل تابستان در شهر اردستان پرداخت وتصریح 
کرد:در نیمه اول سال جاری با توجه به کاهش 50 درصدی آب  طرح و از سویی EC  بالای 
منابع محلی ،برای برون رفت از جالش کم آبی بخشی از آب انبارهای موجود در شهر را 
وارد مدار کردیم. مهندس امینی گفت:بعنوان مثال آب انبار مسجد جامع با ظرفیت 700 
مترمکعب  که یکی از آب انبارهای قدیمی در کشور محسوب می شود در تابستان سال جاری 

وارد مدار شد که این امریکی ازراههای تامین  آب شرب مردم این شهرستان بوده است.
وی افزود:درست است  در تابستان سال جاری توانستیم با اجاره کردن چاهها و دیگر منابع 
محلی در شهر اردستان از تبعات  بحران کم آبی بکاهیم اما به منظور تامین پایدار آب شرب 

شهر اردستان در تمام فصول باید یک دستگاه آب شیرین کن راه اندازی شود.
مدیرعامل و رئیس هیات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت : شهر اردستان دارای 
قنات دو طبقه ای است که در دنیا بی نظیراست  ودر حال حاضر از آب این قنات کشاورزان 
استفاده می کنند اما با این وجود در فصل تابستان از آب این قنات برای تامین بخشی از آب 

شرب مردم استفاده گردید.
وی اعلام کرد: این شهرستان  دارای   7 هزار و700 انشعاب آب است که آب شرب جمعیتی 

بالغ بر 24 هزار نفر را تامین می کند. 

درکارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم تاکید شد

لزوم بازنگری در  استفاده  ازظروف
 یکبار مصرف

در کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم بر لزوم بازنگری در استفاده ازظروف پلاستیکی 
یکبار مصرف تاکید شد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان 
قم امروز با حضور معاون استاندار و رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم و جمعی از مدیران 

دستگاه های اجرایی برگزار شد.
یکی از دستور جلسات این کارگروه طرح ممنوعیت ظروف یکبار مصرف در ادارات دولتی 

بود که مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
موسوی مدیرکل محیط زیست استان قم در این خصوص گفت: استفاده از پلاستیک و 
ظروف پلاستیکی یکبار مصرف جزو مسائل روز شده و با شدت در حال گسترش است که این 

موضوع متاسفانه مشکلات زیست محیطی بسیاری را به بار می آورد.
وی بیان داشت: در این زمینه مسائل جهانی نیز شکل گرفته و ما در استان قم نیز مکاتبات 
گسترده ای را انجام و تلاش کرده ایم تا در حد امکان با فرهنگسازی از گسترش مصرف 

پلاستیک و ظروف پلاستیکی یکبار مصرف جلوگیری کنیم.
مدیرکل محیط زیست استان قم تصریح کرد: ایران جزو 10 کشور پر مصرف پلاستیک 
است، در استان قم 382 هزار خانوار داریم که روزانه یک میلیون و 149 هزار پلاستیکی 

مصرف می کنند.
موسوی عنوان داشت: در مورد ظروف یک بار مصرف با توجه به جمعیت یک میلیون و 200 
هزار نفری استان قم و حضور سالانه 20 میلیون زائر به قم، باید عنوان کنیم که در ایام خاص 
اگر هر فرد تنها دو ظرف یکبار مصرف را استفاده کند، سالانه شاهد مصرف چند میلیون 

ظروف یکبار مصرف در قم خواهیم بود.
وی تصریح کرد: این موضوع را قبول داریم که شیوه و الگوی زندگی مردم تغییر کرده و از 
ظروف یکبار مصرف بیشتر از گذشته استفاده می کنند، اما می توان در ادارات حداقل این 

موضوع را کاهش داده تا شاهد رفع مشکلات زیست محیطی باشیم.
دکتر ایرانی خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: نباید در رفتارها 
و سیاست گذاری های خود به صورت جزیره ای عمل کنیم چرا که این مدل رفتار هیچ اثری 
نداشته و تنها یک ژست سازمانی به حساب می آید، بلکه باید با درایت و به دور از شتاب زدگی 

در رفتارها کارها را دنبال کرده تا به نتیجه مطلوب برسیم.
وی عنوان داشت: پلیمرهای پلاستیکی بیش از 300 سال طول می کشد تا تجزیه شوند و 
پیامدهای آن برای نسل های آینده است که باید از هم اکنون مراقب باشیم اما نکته ای که باید 
مورد توجه باشد این است که سیاست گذاری های ما باید منسجم بوده تا نتیجه بخش باشد.
مهندس هاشمی معاون سیاسی امنیتی استاندار قم نیز در این جلسه با تاکید بر لزوم 
بازنگری در مصرف ظروف یکبار مصرف گفت: فرهنگسازی در این زمینه امر بسیار مهمی 

است که نباید مورد غفلت قرار گیرد و دستگاه های اجرایی نسبت به این امر توجه کنند.
وی گفت: نکته دیگر در مورد بازیافت است که باید به درستی انجام شده و همچنین از 

پتانسیل دانش آموزان و همیاران محیط زیست در این خصوص استفاده کنیم.
معاون استاندار قم گفت: اینکه بگوییم هیچ اداره ای حق استفاده از ظروف یکبار مصرف 
را نداشته باشد، نمی شود اما می توان با آموزش این موضوع را کم کرد و از سوی دیگر اولویت 

استفاده از ظروف یکبار مصرف، ظروف گیاهی باشد.
در پایان این جلسه با توجه به روز جهانی غذا، دکتر نیک آزما معاون غذا و دارو دانشگاه علوم 

پزشکی قم، توضیحاتی را در خصوص غذای سالم ارائه کرد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد

توزیع آزمایشی بنزین یورو 4 در قم
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: باید توزیع گسترده سوخت یورو چهار 
در استان پیگیری شود و اکنون به صورت آزمایشی این سوخت در دو ایستگاه در قم توزیع 

می شود.
سید رضا موسوی مشکینی ظهر ادیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم با 
اشاره به مشکلات محیط زیستی در جهان اظهار کرد: محیط زیست یک علم بین رشته ای 

است که این علم از بسیاری علوم بهره مند می شود.
وی ادامه داد: محیط زیست طبیعی و محیط زیست انسانی جزو حوزه فعالیت های اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان قم است و محیط زیست جزو حوزه های سخت و بسیار  

پیچیده به شمار می رود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به بحران های محیط زیست استان اظهار 
کرد: بحران هایی در حوزه گرد و غبار، پسماند و آب در قم وجود دارد که در برخی از فصول 
با این بحران ها دست به گریبان هستیم، اما اداره کل حفاظت محیط زیست اختیاری در 
زمینه آلودگی آب ندارد و تنها امکان اظهارنظر در این خصوص برای این اداره کل مهیا است.

موسوی مشکینی ادامه داد: 12 درصد از عرصه های طبیعی کشور در دست سازمان 
حفاظت محیط زیست است و این عرصه ها به دلیل حفاظت دچار مشکلاتی همچون گرد 
و غبار نیستند، 3 درصد از عرصه های طبیعی استان قم جزو مناطق حفاظت شده در اختیار 

اداره کل حفاظت محیط زیست است.

به مناسبت گرامیداشت هفته نیروی انتظامی صورت گرفت

دیدار مسئولین شهر چهاردانگه از خانواده شهدا

به مناسبت گرامیداشت هفته نیروی انتظامی مسئولین شهر چهاردانگه ,  بخشدار و اعضای 
شورای اسلامی شهر  و شهردار و مدیر روابط عمومی و رئیس بنیاد شهید شهر چهاردانگه از 
خانواده های معزز شهیدان نیروی انتظامی ساکن در چهاردانگه دیدار و از صبر و پایداری و 

ایثار آنان تقدیر به عمل آوردند.

از طرف خیابان عمار یاسر وارد پاساژی می شوم به اسم الزهرا که بیشتر مبادلات تلفن 
همراه استان قم در این پاساژ صورت می گیرد.

ساعت نزدیک به 8 شب است اما این پاساژ با بیش از 200 باب مغازه، مشتریان اندکی 
را به خود می بیند. این روزها به دنبال نوسانات شدید بازار ارز و رشد چشمگیر دلار؛ قیمت 
کالاهایی که ارتباط مستقیم با دلار داشته اند مانند موبایل، رشد قابل توجهی داشتند 
که این امر موجب رکود بازار خرید و فروش موبایل شده است. از ابتدای سال به ندرت به 
این مرکز برای خرید آمده بودم، از ماکت و نمونه موبایل هایی که پشت ویترین مغازه ها بود 
می شود فهمید مدل های متفاوتی از سوی شرکت های مطرح به بازار ارائه شده است از 
طرفی هم وقتی مشتری وارد مغازه ای می شود و دنبال یک مدل خاص است فروشنده چند 
دقیقه ای از او فرصت می خواهد تا از سایر همکارانش تهیه کند و برایش بیاورد. وارد یکی 
از این مغازه های موبایل فروشی می شوم، از فروشنده اوضاع بازار را می پرسم که می گوید: 
بازار موبایل تعریفی ندارد و اوضاع خوب نیست، ما روزی 5 تا 10 گوشی می فروختیم اما این 

روزها پس از گرانی ارز هفته ای یک گوشی هم نمی فروشیم.
*قیمت ها چندین برابر شده و مشتریان توان خرید ندارند

حسین امامی ادامه می دهد که مشتریان موبایل این روزها به صفر رسیده و تقریباً خرید و 
فروشی صورت نمی گیرد چرا که قیمت ها چندین برابر شده و مشتریان توان خرید ندارند.

او می گوید: فروشندگان نیز به ندرت همه مدل های به روز شرکت های مختلف را در 
مغازه خود دارند چرا که آنها نیز با توجه به کاهش مشتری از آوردن کالای جدید خودداری 
می کنند. از این فروشنده موبایل می پرسم با کاهش قیمت ارز تغییری هم در قیمت موبایل 
در قم داشته ایم که می گوید: این کاهش ناچیز بوده مثلًا گوشی 2 میلیون تومانی، 150 
هزار تومان کاهش قیمت داشته است. برخی از همکاران ما به دلیل اینکه این روزها 
نتوانستند درآمد لازم داشته باشند در حال تعطیل کردن مغازه هستند امامی گفت: افراد 
زیادی بودند که ماهانه و یا هر چند ماه، گوشی خود را عوض می کردند و به اصطلاح موبایل 

باز بودند اما با این قیمت ها به ندرت افرادی پیدا می شوند که اگر موبایل آنها مشکلی 
نداشته باشد قصد تعویضش را داشته باشند. به گزارش مهر ،وی از این وضع بازار گلایه 
دارد و ادامه می دهد که برخی همکاران ما به دلیل اینکه این روزها نتوانستند درآمد لازم 
از خرید و فروش موبایل داشته باشند شاگردان خود را اخراج کردند و برخی نیز در حال 
تعطیل کردن مغازه هستند و اگر شرایط به همین روال ادامه یابد جز ضرر و زیان چیزی 
عاید مغازه داران نمی شود. این جوان فروشنده عنوان می کند که خرید و فروش گوشی های 
کارکرده در فضای مجازی بهتر انجام می شود هر چند که در مجموع افراد، اعتماد زیادی 
به گوشی های کارکرده چه در فضای مجازی و چه در مغازه ندارند و به همین دلیل خرید و 
فروش در این بخش هم وضعیت خوبی ندارد. در هر مغازه ای قسمتی برای انجام تعمیرات 
گوشی به چشم می خورد و ظاهراً مراجعه این روزهای مردم قم به پاساژ الزهرا بیشتر به دلیل 

انجام تعمیرات است.
*رونق بازار تعمیرکاران موبایل

با یکی از این تعمیرکارهای موبایل گفتگو می کنم، اسمش مهرداد حسینی است و 
می گوید؛ مشتریان به دلیل اینکه دیگر قدرت خرید همین گوشی که دستشان است را 
ندارند وقتی موبایل آنها دچار مشکل می شود به دنبال خرید گوشی جدید نیستند و آن را 
برای تعمیر می آورند. او می گوید: این روزها کمی سرمان شلوغ است و برخی همکاران نیز 

که در این زمینه مهارت لازم را دارند به مراجعین برای روزهای بعد وقت می دهند.
مهرداد در عین حال از ورود قطعات با کیفیت پایین در بازار گلایه می کند و می گوید: 
متأسفانه در ماه های اخیر نه تنها شاهد افزایش قیمت قطعات موبایل از قبیل باطری، 
آی سی، کیبورد، تاچ و ... هستیم بلکه این قطعات از کیفیت پایین تری نسبت به گذشته 
برخوردار هستند که گاهی در همان مرحله تعمیر جوابگو نیست. با یکی از مراجعه کنندگان 
و حاضرین در پاساژ الزهرا هم گفتگو می کنم، او می گوید روز گذشته سوکت شارژ موبایلش 
خراب شده و به همین دلیل برای تعمیر به پاساژ آمده که 350 هزار تومان هزینه تعمیر و 
تعویض باطری شده است. این جوان عنوان کرد: قیمت های گوشی را دنبال می کنم ولی 
با شرایط فعلی برای خریدن یک گوشی با کیفیت متوسط به بالا از یک برند مطرح بالای 
5 میلیون تومان باید هزینه کرد و این قیمت از عهده ما که یک کارمند معمولی هستیم بر 
نمی آید و امروز برای خرید یک گوشی خوب که حداقل تا 4 سال بدون مشکل کارکرد خوبی 
داشته باشد باید وام گرفت تا بتوان آن را خرید. حسین علوی می گوید: تنها چیزی که در 
بازار فعلی موبایل تغییر چندانی نداشته، قیمت لوازم جانبی موبایل است، چرا که به صورت 
عمده ای و تیراژ بالا خریداری می شود، هر چند که برخی از فروشندگان نیز قیمت ها را 
بالا برده اند. به نظر می رسد تا کاهش قیمت ارز و کنترل دقیق بر امر واردات با نرخ های ارز 
دولتی رکود از بازار موبایل رخت نخواهد بست چرا که افزایش چند برابری قیمت ها توان 
خرید را از مردم گرفته است و فعالان این بخش نیز از این وضعیت گلایه دارند و از مسئولان 

انتظار انجام اقدامات مثبت برای پویایی و فعال شدن بازار خرید و فروش موبایل را دارند.

رونق بازار تعمیرکاران
بازار موبایل قم روی سایلنت

به مناسبت سالروز شهادت امام دوم شیعیان)ع(؛
گسترش سنت های راستین اسلام با تدبیر مدبرانه امام حسن)ع(

حتی  نه  و  می خرند  را  کتاب های شان  نه  می گویند   
مغازه های شان را! قیمت کاغذ، فروش اینترنتی و مهم تر 
از همه بی توجهی به کتاب باعث شده تا فروش برخی 
کتاب فروشی ها به چیزی نزدیک به نقطه صفر برسد؛ تا 
جایی که برخی در آرزوی تعطیلی مغازه های شان هستند.
همیشه این امید وجود داشت تا وضعیت فروش کتاب 
با شروع دوباره فصل مدرسه ها و دانشگاه ها جانی دوباره 
بگیرد و حداقل کتاب فروشی های کتاب های کمک درسی 
در  از رضایت شان  آغاز سال تحصیلی  با  و دانشگاهی، 
فروش بگویند، اما چند گفت وگو با فروشندگان کتاب و 
کمی مشاهده بازار، خلاف این را ثابت می کند. وضعیت 
خیابان  تهران،  کتاب  خرید  مرکز  کتاب فروشی های  بد 

انقلاب، حالا بدتر شده است. 
*از گله هم خسته اند

یک عده حتی از گله  هم خسته شده اند و می گویند آن قدر 
از اوضاع بدمان گفته ایم و هیچ چیز درست نشده که ترجیح 
می دهیم دیگر در این باره صحبتی نکنیم. »خراب است«؛ 
فروشندگانی  تمامی  تقریبا  که  است  پاسخی   نخستین 
با آن ها را پیدا می کنیم تحویل مان  که فرصت گفت وگو 
می دهند. برخی از گفتن علت یا علت ها پرهیز می کنند 
و برخی دیگر می خواهند در این بازار کم رونق اقلا حرف 

دل شان را بزنند.

*تشویق به مطالعه نکردن
فروشنده انتشارات علمی و فرهنگی می گوید: نمی توان 
فروش  حتی  امسال  اما  داد  ارائه  فروش  از  دقیقی  آمار 
وقتی  از  هرچند  نداریم؛  هم  را  قبل  سال های  متوسط 
دانشگاه ها شروع شده به نسبت تابستان اوضاع کمی بهتر 
شده و ما با این که کتاب های دانشگاهی نداریم اما شروع 
فصل دانشگاه و مدرسه باعث شده تا برخی دانشجویان به 
دنبال کتاب هایی که از دوستان یا استادان شان می شنوند 
بیایند و شاید بعضا نمونه ای را بخرند. او می افزاید: اما 
مراجعه برای خرید کتاب های عمومی خیلی پایین آمده 
و قیمت بالای کتاب ها، خوانندگان را به مطالعه نسخه 

اینترنتی و حتی مطالعه نکردن تشویق می کند.
*حذف کتاب فروش از بازار

این روزها ناشران کتاب های کمک آموزشی هم فروش 
اینترنتی را غنیمتی برای حذف کتاب فروشان از بازار عرضه 
کتاب دانسته اند و با ارائه خدمات مجذوب کننده  در حین 
عرضه، خریداران کتاب را به جای خیابان انقلاب به سمت 

سایت های اینترنتی شان روانه کرده اند.
می گوید:  کمک آموزشی  کتاب های  فروشنده  یک   
آغاز  در  حتی  کمک آموزشی  کتاب های  فروش  امسال 
سال تحصیلی خیلی کم تر از سال های قبل است به این 
علت که خود ناشران کتاب ها را از طریق سایت های شان 

بالایی هم می دهند،  می فروشند و درصد تخفیف 
علاوه  بر آن ارسال هم رایگان است و بعضا به معلم کتاب 

رایگان داده می شود؛ در این صورت دیگر نیاز نیست مردم 
برای خرید این کتاب ها به مغازه بیایند.

این کتاب فروش می افزاید: به این روش نقدینگی ناشران 
زودتر جذب می شود و برای آن ها خوب است، اما برای 
پخش کننده ها و کتاب فروش ها ضرر است. ناشر آمده و در 
جایگاه کتاب فروش قرار گرفته و از طریق سایت، فروش 
مستقیم انجام می دهد و باعث شده تا ما کتاب فروشان 
کمک درسی نتوانیم سرمایه گذاری کنیم؛ نه می توانیم 
را  مغازه  اجاره  می توانیم  حتی  نه  و  بگیریم  کار  نیروی 
کتاب فروشی های  روزهای  این  بازار  او  کنیم.  پرداخت 
و  می داند  بی رونق  ماه ها  دیگر  همانند  را  کمک درسی 
می گوید: با فروش اینترنتی کتاب ها توسط ناشر، ناشر هم 
جای خودش را دارد و هم جای ما را گرفته و به این نحو 

عملا بازار ما تعطیل شده است.
*ترجیح دانلود رایگان به خرید گران

سر زدن به چند کتاب فروشی و توقف در آن ها که در 
از  ساعتی  در  هم  آن  دارند،  قرار  بیشتری  دید  معرض 
بعدازظهر که به گفته کتاب فروشان، اوج زمان خرید است، 
نشان می دهد بازار کتاب های آموزشی هم رونق چندانی 

ندارد. در واقع مشتری هست اما خرید نیست!
ضروری ترین  در  حتی  آموزشی  کتاب های  مخاطبان 
موارد با ورود به مغازه و اطلاع از قیمت کتاب مدنظرشان 
نسخه های  از  ساده  کلیک  چند  با  می دهند  ترجیح 

اینترنتی رایگان استفاده کنند.

بازار کتاب جان نگرفت

در آرزوی تعطیلی!
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چرا اصلاح طلبان از این تصمیم حمایت می کنند؟

پشت پرده استعفای محمد رضا عارف
محمدرضا عارف از ترکیب جدید شورای عالی اصلاح طلبان دفاع می کند. آنقدر که 
تا حاضر است استعفا داده اما شاهد تغییر این ترکیب نباشد. فعالان سیاسی اصلاح طلب 
اما این برخورد او را نداشتن روحیه تشکیلاتی و نگاه دموکراتیک می خوانند. ویژگی هایی 
که نتیجه ای غیر از افزایش انتقادات به عملکرد عارف نخواهد داشت.هیچ یک از اصلاح 
طلبان تایید یا تکذیب نکرده اند اما آنطور که خبرگزاری فارس نوشته است، محمدرضا 
عارف رئیس شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان حسابی پشت سه عضو جوان این شورا 
درآمده و حتی تهدید کرده که در صورت تغییر ترکیب شورای عالی استعفا می دهد. 
اینکه حضور فرشید گلزاده مدید فروشگاه رفاه و دست پرورده آقای عارف، عماد بهاور یا 
پرستو سرمدی در شورای عالی اصلاح طلبان چقدر موثر یا در هفته های گذشته چقدر 
اختلاف آفرین بوده است؛ بحث دیگری است و  موضوع مهم تر )به فرض صحت خبر( 
بحث استعفای احتمالی عارف است. قاعدتا تهدید به استعفا شیوه صحیحی از سیاست 
ورزی در اینگونه موارد و موقعیت ها نیست. مساله مهم تر و قابل تامل تر هم می شود 
اگر فرد تهدید کننده همان محمدرضا عارف باشد که پنج سال قبل به خواست جمعی 
اصلاح طلبان تن داد و از شرکت در رقابت های انتخاباتی ریاست جمهوری صرف نظر 
کرد. سوال اینجا که در این پنج سال چه اتفاقاتی افتاده و شهر چقدر شلوغ شده که عارف 
حاضر به تسلیم در مقابل خواست جمعی اصلاح طلبان نباشد؟فعالان سیاسی اصلاح 
طلب نه انتقادات موجود بر عملکرد شورای عالی را نادیده می گیرند و نه زیر بار اینگونه 
تهدید کردن ها می روند، بر همین اساس است که علی تاجرنیا، نماینده پیشین مجلس 
به »نامه نیوز« می گوید: » شورای هماهنگی جبهه اصلاحات،  شورای عالی اصلاح طلبان 
یا هیچ ساختار دیگری وحی منزل نیست و باید تلاش کنیم که هر ساختاری بتواند 
بیشتری کارآمدی را در راستای تصمیم گیری های جامع و کامل داشته باشد«.وی با 
تاکید بر اینکه »هیچ ساختاری بدون نقص نیست و باید برای کاهش نواقص آن تلاش 
کرد« گفت: »خروجی شورای عالی اصلاح طلبان تاکنون از جوانبی مورد انتقاد بوده است 
و طبیعتا روش برخورد با این انتقادات باید شایسته جریان اصلاح طلب باشد. به هر حال 
اصلاحات یک جریان دموکراسی خواه است و باید در چنین مسائل درون جریانی نیز نگاه 
دموکراتیک داشته باشد«. این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر اینکه »رای و نظر 
اکثریت در مورد ترکیب و عملکرد شورای عالی مهم است« گفت: » افراد وقتی تبعیت 
خود از تشکیلات را نشان خواهند داد که نظرات مخالف خود را بپذیرند و به تصمیم جمع 
احترام بگذارند. اگر قرار باشد با یک حزب و جبهه سیاسی تا زمانی که منویات خودمان 
را انجام می دهد، همراهی کنیم و به محض بروز موارد اختلافی استعفا داده یا رفتارهایی 
از این قبیل انجام دهیم یعنی روحیه کار تشکیلاتی نداریم«.تاجرنیا افزود: » من در مورد 
صحت خبری که در مورد استعفای احتمالی آقای عارف منتشر شده اطلاع ندارم اما به 
طور کلی معتقد هستم که باید روحیه تشکیلاتی داشت و نظر جمع را پذیرفت. مساله 
آقای عارف یا شورای عالی نیست. قطعا شورای عالی و جریان اصلاحات نیازمند انجام 
اصلاحاتی در درون خود است و همه فعالان سیاسی اصلاح طلب باید با نگاه دموکراتیک 
و روحیه تشکیلاتی در راستای تحقق اصلاحات مورد نیاز تلاش کنند«.پذیرفته نبودن 
تهدید به استعفا به عنوان یک کنش سیاسی تنها یک بخش از این ماجرا است. وجه قابل 
توجه دیگر این است که استعفا یا عدم استعفای عارف چه تاثیری بر شورای عالی دارد؟ 
رئیس شورای عالی  اصلاح طلبان درحالی حرف از استعفا را پیش کشیده که عملکرد 
او طی سال های گذشته همواره مورد انتقاد بوده است. او رئیس شورایی است که از 
آزمون تهیه فهرست امید سربلند بیرون نیامد و با انتخاب های خود زمینه بروز خطاها 
و ناکارآمدی هایی بسیاری را در شوراهای شهر و روستا یا حتی مجلس شورای اسلامی 
فراهم کرد. عارف حتی به عنوان یک فرد حقیقی و خارج از چارچوب شورای عالی هم 
عملکرد قابل توجه و قابل دفاعی نداشته است. او به عنوان نماینده تهران کاری بیش از 
سکوت نکرده و بارها به خاطر همین بی تفاوتی و سکوت مورد نقد قرار گرفته است. 
شاید عارف همان طور که پسرش مدعی شد ژن خوب داشته باشد اما نماینده، رئیس 
فراکسیون و رئیس شورای عالی خوبی نبوده است و بعید است که خود این واقعیت را 
نداند، لذا باید دید که هدفش از تهدید به استعفا چه بوده است؟ بسیاری از اصلاح طلبان از 
استعفای عارف استقبال می کنند و با این منطق تهدید او نه تنها جای پای اعضای جوان 

را سفت نمی کند بلکه جایگاه خودش را نیز به خطر می اندازد.

مصطفی هاشمی طبا:

 ظهور احمدی نژاد جدید بعید نیست
سید مصطفی هاشمی طبا گفت: احمدی نژاد این قدر ساختارها را به هم ریخت که 
آقای روحانی نتوانست درست کند، طبیعتا این به هم ریختگی بعداً نیز ادامه پیدا می کند.

اصلاح طلبان بعد از سال 80 سرمست پیروزی های متوالی در دو دوره ریاست 
جمهوری، مجلس ششم و شورای شهر اول بودند و با غرور فضای سیاسی کشور را به 
سمت رادیکالیسم بردند و می گفتند قطار اصلاحات عقب گرد ندارد اما این حال و هوای 
آنها دوام زیادی نداشت چون رادیکالیسم معکوس عمل کرد، بر همین اساس از سال 81 
تا 84 یکی پس از دیگری سنگرهای قدرت را به رقیب واگذار کردند. اوج این اتفاق روی 
کارآمدن احمدی نژاد بود. احمدی نژاد آمد و با رفتارهای پوپولیستی تمام ساختارهای 
اداره کشور را برهم زد و هزینه های گزافی را به جامعه تحمیل کرد.این روزها بسیاری 
از تحلیلگران نسبت به تکرار تجربه احمدی نژاد هشدار و انذار می دهند. اکبر ترکان 
گفته »خطر یک رئیس جمهوری غیرقابل پیش بینی که مقید به هیچ چیز نیست بزرگ 
است«. این خطر زمانی بیشتر محسوس می شود که زاکانی نیز »انتخابات مجلس شورای 
اسلامی را دوربرگردان انقلاب خواند«. معنا و مفهوم صحبت زاکانی این است که ساختار 
تشکیلاتی جریان رقیب اصلاحات به جد وقوع چنین اتفاقی را پیگیری می کند.مشروح 

گفت وگوی خبرآنلاین با هاشمی طبا را در ادامه بخوانید:
* در فضای رسانه ای و تحلیلی مطرح می شود که اوضاع کنونی جامعه به 
لحاظ سیاسی شباهت های زیادی با سال های 81 تا 84 دارد، بر همین اساس 
برخی معتقدند از انتخابات مجلس به بعد شاهد یک چرخش در ذائقه سیاسی 
مردم خواهیم بود و خطر روی کار آمدن یک رئیس جمهور غیرقابل پیش بینی 
که مقیّد به هیچ چیز نیست جدی به نظر می رسد، به نظر شما آیا ما در معرض 

یک دوربرگردان سیاسی قرار داریم؟
این مسئله خیلی به عملکرد هیأت های اجرایی در استان ها و ترکیب مجلس بستگی 
دارد. انتخابات را در ایران نمی توان پیش بینی کرد. نظرخواهی های قبل انتخابات تاکنون 
خیلی جواب نداده است. از الان نمی توان گفت رئیس جمهور بعدی چه طور و چه کسی 
است. این به بررسی صلاحیت ها و نوع مسائلی که در جامعه برای مردم مطرح شود، 
بستگی دارد. مردم صحبت نامزدها را می شنوند و احساس می کنند انتخاب کدام نامزد 
به نفع شان است. به نظر من صحبت درباره وضعیتی که در انتخابات ریاست جمهوری 
آینده رقم خواهد خورد غیرقابل پیش بینی است. البته بعضی آنچه را در دل می پسندند 
بیان می کنند و بعضی ها هم یک احساسی دارند اما من چنین پیش بینی را نمی توانم 

انجام دهم.
* آیا فضای سیاسی کشور به گونه ای است که خطر بازگشت پوپولیسم 

محسوس باشد؟
پوپولیسم همیشه بوده و الان هم است. به این سادگی نیز از بین نمی رود. معتقدم 

پوپولیسم باعث ایجاد خطرات بزرگ برای جمهوری اسلامی است.
* اینکه پیش بینی می شود احمدی نژاد جدیدی در سال های آینده در 

صحنه سیاسی کشور بروز و ظهور می کند، تا چه میزان محتمل است؟
احمدی نژادها در قیافه های مختلف هستند ولی مسیر حرکت و سیاست شان یکی 

است.
* به نظر شما احتمال دارد کسی بیاید که همچون احمدی نژاد به هیچ نظام 
و قاعده ای خود را ملتزم نداند و یک به هم ریختگی در ساختار مدیریت کشور 

ایجاد کند؟
احمدی نژاد اینقدر }ساختارها را{ به هم ریخت که آقای روحانی نتوانست درست 

کند، طبیعتا این به هم ریختگی بعداً نیز ادامه پیدا می کند.
* شما می بینید که یک کسی همچون احمدی نژاد با گفتمان پوپولیستی 

در انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 پیروز شود؟
هیچ بعید نیست که کسی بیاید یکسری حرف های جذاب بزند و توده های مردم را به 
سمت خودش بکشاند. بخصوص آنکه صلاحیت ها را هم شورای نگهبان تأیید می کند.

* راه پیشگیری از وقوع این اتفاق را چه می دانید؟
قیافه ها فرق می کند ولی پوپولیسم وجود دارد. اگر کسی پوپولیست نباشد نمی تواند 
کارش را ادامه دهد. اصلاحات در مملکت ما شجاعت و همفکری همگانی می خواهد. یعنی 
از صدر تا ذیل مسئولان کشور باید یک طور حرف بزنند و یک سیاست را در پیش بگیرند. 
آن وقت ممکن است یک اصلاحاتی اتفاق بیفتد وگرنه در روی همین پاشنه خواهد چرخید.
* برخی معتقدند اصلاح طلبان باید در رویکرد سیاسی خود تجدیدنظر 
کنند تا جامعه تحریک نشود که همچون سال های 81 تا 84 در انتخابات 
مجلس، شورای شهر و ریاست جمهوری به سمت یک تفکر احمدی نژادی 

جدید برود، نظر شما چیست؟
خود اصلاح طلبان نیز پوپولیست هستند. هیچ کس نمی آید یک حرف جدی با مردم 
بزند و بگوید »آینده مملکت چگونه باید باشد و باید چه کار کرد«، همه دنبال رأی هستند. 

وقتی کسی دنبال رأی است یعنی پوپولیست است.
* در واقع می فرمایید اصلاح طلبان شعار اصلاحات می دهند اما اراده ای 

برای آن ندارند؟
اسمش اصلاحات است اما همان حرف ها، حرکات و رفتار پوپولیستی را دنبال می 

کنند. برای آنکه اصلاحات تبعات دارد و کسی تبعات اصلاحات را قبول نمی کند.

نکتـه

گفت و گو

 محمود صادقی مطرح کرد

احتمال حمایت اصلاح طلبان از لاریجانی
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با دفاع 
از مدیریت لاریجانی در مجلس و حرفه ای و تحسین برانگیز 
خواندن آن درباره احتمال حمایت اصلاح طلبان از لاریجانی در 
انتخابات ریاست جمهوری گفت: این احتمال را رد نمی کنم که 
اصلاح طلبان در انتخابات 1400 ناگزیر به حمایت از فردی با 

ویژگی های آقای لاریجانی شوند.
محمود صادقی همچنین عملکرد فراکسیون امید را قابل دفاع 
اما مطلوب ندانست و حتی با انتقاد از نحوه هماهنگی ها در صحن 
مجلس برای رای دادن به طرح ها و لوایح به این فراکسیون نمره 
1۲ داد.این نماینده اصلاح طلب مجلس همچنین با اذعان به 
این موضوع که اصلاح طلبان از دی ماه جایگاه گذشته را در افکار 
عمومی ندارند، دلیل آن را احساس تعهد و مسوولیت رهبران 
اصلاح طلب به ایران،  انقلاب و نظام برای جلوگیری از اخلال در 

امنیت کشور عنوان کرد.
محمود صادقی نماینده تهران و دبیرکل انجمن اسلامی 
مدرسین دانشگاه ها  در گفت و گو با ایسنا در موضوعاتی همچون 
پشت پرده پیامک های تهدیدآمیز به نمایندگان، ارزیابی عملکرد 
فراکسیون امید، راه اندازی پارلمان اصلاحات و غیره پرداخت. 

مشروح این گفت وگو را در زیر می خوانید:

* قبل و بعد از تصویب لایحه الحاق ایران به کنوانسیون 
مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( پیامک هایی بعضا با 
محتوای تهدید و توهین آمیز به نمایندگان ارسال شد، به 

نظر شما پشت پرده ارسال این پیامک ها چیست؟
بنده اهمیتی برای این حرکت ها قائل نیستم چون خیلی 
هم بی سابقه نیست و در گذشته هم شاهد این حرکت ها بودیم. 
اما در نگاه کلی تر این گونه اقدامات ابزاری برای تاثیرگذاری بر 
نمایندگان است؛ اقداماتی که تا حدی در دنیا برای بیان مطالبات 
استفاده می شود لذا از این بُعد نشان دهنده زنده بودن، پویابودن و 
در صحنه بودن مردم و داشتن احساس مسئولیت آنهاست که باید 
استقبال کرد ولی با این پیش فرض که چنین مجالی به همه افراد 
با دیدگاه ها و طیف های مختلف داده شود نه اینکه تنها یک طیف 
خاص بتواند نظراتش را ابراز کرده و حتی از آن برای فشار و تهدید 

آن هم بعضا تهدید جانی استفاده کند.
البته همواره شاهد حضور گروه های مختلف مقابل مجلس 
برای بیان مطالبات  صنفی شان هستیم که معتقدم برگزاری چنین 
تجمعاتی مقابل مجلس باعث تقویت دموکراسی، مردمی  ماندن 
و مردمی شدن مجلس و در نهایت کمک به حاکمیت می شود 
به همین دلیل پیشنهاد ایجاد فضایی مقابل مجلس برای بیان 
خواسته های مردم را داده ایم اما باید این فضا برای بیان مطالبات 
سیاسی همه طیف ها فراهم شود نه اینکه تنها یک طیف خاص 
بدون مجوز از مرجعی بتوانند مقابل مجلس تجمع کنند و تجمع 
هر گروه و فرد دیگری منجر به برخورد پلیس و حتی بازداشت 
شود. نمونه آن تظاهرات تعدادی از وکلا در میدان بهارستان برای 
انتقاد از کنوانسیون خزر و یا اعتراض به فرآیند انتخابات و نظارت 

شورای نگهبان بود که باعث بازداشت آن ها شد.
به هر صوت رویه این دوستان برای بیان نظراتشان مدنی 
نیست، اعتراضاتی با مضامین اغلب توهین آمیز که از مراکزی 
سازماندهی می شود. برخی از پیامک ها به اندازه ای مستهجن و 
توام با رکیک ترین فحش های ناموسی است که امکان انتشار آنها 
هم وجود ندارد. لذا این نوع اعتراضات برخاسته از یک بلوغ مدنی 

نیست و بیشتر جنبه تهدید دارد.      
   اهمیتی برای اعتراضاتی از جنس پیامک به نمایندگان در 
اعتراض CFT قائل نیستم؛ البته این پیامک ها بیشتر با شماره های 
شخصی مربوط به استان خراسان بود که برخی از آن ها محتوایی 

توام با رکیک ترین فحش های ناموسی داشت.
با وجود همه این موارد باز هم معتقدم این اتفاقات مهم نیست 
و نباید اینقدر برای آن اهمیت قائل شد که تبدیل به دغدغه شده 
و آن را پیگیری کنیم. به هرحال جریانی است که وجود دارد و 

باید با این واقعیات کنار آییم.
* این صحبت های شما در حالی است که انگار توهین به 
مسئولان توسط جریانی خاص تبدیل به رویه شده است 
که نمونه آن توهین به رییس مجلس، نوه امام )ره( و رییس 
جمهور در چند سال گذشته است. چقدر می توان رواج 

بداخلاقی در جامعه را منشاء این تحرکات دانست؟
قطعا اگر افراد در این توهین ها مرتکب جرم شده و کارشان 
عنوان مجرمانه پیدا کند در جای خود قابل پیگیری است همان 
طور در زمانی که با آقای لاریجانی مُهر پرت کردند پیگیری های 

لازم صورت گرفت.
بنده شخصا بنایی برای پیگیری این اتفاقات ندارم، حتی 
برای برخی از این پیامک ها جواب هایی با این مضامین داده ام 
که »آجرکم الله« و »اجرکم عندالله« چون این کارها را با نیت 

خالص انجام می دهند.
این پیامک ها در گذشته از طریق سامانه ای منتشر می شد اما 
افراد این بار با شماره های شخصی پیامک ارسال کردند که خیلی 
از پیش شماره ها ۹1۵ و مربوط به استان خراسان است آنها حتی 
در مواردی خودشان را اینگونه معرفی می کنند که دانشجوی 

انقلابی، مادر شهید، ایثارگر و غیره هستند.
 CFT از تصویب لایحه بعد  از کارشناسان  برخی   *
از تاثیر رییس مجلس سخن گفتند،  شما چقدر آقای 
لاریجانی را در این باره و سایر تصمیمات مهم مجلس 
تاثیرگذار می دانید؟ آیا آقای لاریجانی بانگاهی به انتخابات 

ریاست جمهوری 1400 این اقدامات را انجام می دهد؟
بنده مشخصا درباره ی روند بررسی لایحه CFT به آقای 
بررسی،  روند  شدن  طولانی  معتقدم  دارم.  انتقاد  لاریجانی 
را  آن  اگر  است، حتی  انتقاد  تصویب CFTقابل  و  رای گیری 
سوء مدیریت ندانیم یک نوع مسامحه بوده که باعث تصویب این 

لایحه در وقت اضافه شد.
به نظرم آقای لاریجانی بنابر ملاحظات خاصی که در مورد 
انتخاب هیأت رییسه داشت بررسی این لایحه را به تاخیر  انداخت 
این گونه که برخی نمایندگان اخطار قانون اساسی می دادند و 
ایشان با توجه به این سیگنال ها بررسی را به تعویق انداخت و در 
نهایت حق مجلس را ضایع کرد چرا که اگر لایحه آن زمان به رای 
گذاشته می شد شاید رای بیشتری می آورد و به موقع در مهلت 
موردنظر مراحل تصویب نهایی را طی می کرد. با این نگاه معتقدم 
رییس مجلس در بررسی CFT مماشات و ملاحظه کاری زیادی 
کرد. شاید می خواست ضمن احترام به آرای مخالف اجازه پخته 

تر شدن بحث ها را دهد تا مجال بررسی بیشتری فراهم شود.
به طور کلی با وجود تمامی انتقادات به آقای لاریجانی مدیریت 

ایشان را در موارد مختلف تحسین می کنم نمونه مدیریت سطح 
بالای ایشان در روز حمله تروریستی به مجلس است، با وجودی 
که در لحظه حمله در مجلس به دلیل جلسه ای در بیت حضور 
نداشت اما خود را بلافاصله به جلسه رساند و تا زمان خروج آخرین 

نماینده هم در پارلمان ماند.
نمونه دیگر داشتن شرح صدر زیاد در اداره جلسه بررسی 
لایحه CFT بود، نماینده ای آیین نامه را پاره و به سمت او پرتاب 
کرد اما واکنشی نشان نداد یا اینکه با پذیرش تذکر آقای پژمانفر 
درمورد قطع سخنان آقای نقوی حسینی عذرخواهی کرد. این 
یعنی این فرد ظرفیت بسیار بالایی دارد که در آن بحبوحه واکنش 

مناسب از خود نشان می دهد.  
 آقای لاریجانی بعضا برخلاف آیین نامه مداخله هایی در اداره 
مجلس دارد اما در مجموع  مدیریت او را بسیار حرفه ای و تحسین 

برانگیز است.
در مجموع به نظرم جدا از پاره ای از نقدها، آقای لاریجانی در 
مدیریت مجلس ضمن اشراف به آیین نامه تسلط کافی به فضای 
صحن داشته و ظرفیت بالا و تحسین برانگیز دارد، هرچند که 
معتقدم بعضا برخلاف آیین نامه مداخله هایی هم می کند مثلا در 
جریان طرح سوالم از وزیر اقتصاد درباره حساب های قوه قضاییه 
برخلاف آیین نامه آن را از دستور خارج کرد که سوال با خروج 

ایشان از مجلس و در زمان ریاست آقای پزشکیان مطرح شد.
حال اینکه ایشان نگاهی به آینده و انتخابات ریاست جمهوری 
دارد هم موضوع محتملی است که ممکن است هر شخصیت 

سیاسی داشته باشد.
* این یعنی شما ریاست آقای لاریجانی را بر ریاست 

آقای عارف ترجیح می دهید؟
بدیهی است که ریاست آقای عارف را ترجیح  دهم و از نظر 
فراکسیونی از کاندیدای خودمان حمایت  کنم، اما این به معنای 
عدم تایید مدیریت خوب آقای لاریجانی نیست. از آن طرف هم 
اگر مدیریت آقای لاریجانی را تحسین می کنم بدان معنا نیست 
که اگر رقابت بین او و آقای عارف باشد به آقای لاریجانی رای دهم. 
حرف بنده آن است که آقای لاریجانی در مدیریت مجلس بسیار 
حرفه ای عمل کرده و تسلط کامل بر آیین نامه دارد. همچنین 
می تواند در لحظات خاص، بحران و تنش تصمیم گیری مناسب و 
کاملا مدیریت شده داشته باشد کما این که نقاط ضعفی هم دارد.
توسط  مجلس  اداره  نحوه  از  شما  که  همان طور   *
از  لاریجانی دفاع می کنید برخی معتقدند که بخشی 
فراکسیون امید پشت علی لاریجانی رفته و حتی در 
انتخابات هیات رییسه سال سوم به او رای دادند آیا چنین 

موضوعی صحت دارد؟
بنده اطلاعی ندارم  که عضوی از فراکسیون امید در انتخابات 
هیات رییسه به آقای لاریجانی رای داده باشد. البته شائبه هایی 
درباره ی برخی افراد وجود دارد که از صحت آن مطلع نیستم. 
اما در ارزیابی از انتخابات هیات رییسه مجلس در سال سوم 
همین قدر کافی که رای آقای عارف در دور اول از آقای لاریجانی 
بیشتر بود و در دور دوم با اینکه آقای حاجی بابایی کاندیدای 
فراکسیون ولایی با او ائتلاف و برای او  تبلیغ کرد اما آقای عارف 
1۲4 رای را کسب کرد و حدود ۲0 رأی با او فاصله داشت، حتی 
شاهد بودم که افرادی خارج از فراکسیون امید هم به آقای عارف 
رای  دادند. البته شاید هم همه کسانی که ظاهرا عضو فراکسیون 

امید هستند به آقای عارف رای نداده باشند.
* اخیرا برخی از فعالان اصلاح طلب صحبت از حمایت 
از لاریجانی در انتخابات 1400 داشته و حتی او را فرزند 
خلف مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی تعبیر کرده اند، 
محتمل  لاریجانی  از  را  طلبان  اصلاح  حمایت  چقدر 

می دانید؟
فضای سیاسی در ایران بسیار سیال و غیرقابل پیش بینی است. 
به طوری که کسی یک یا دو هفته مانده به انتخابات ریاست 
جمهوری فکر نمی کرد کاندیدای اصلاح طلب به نفع روحانی 
کنار رفته و همه به او رای دهند هرچند که از رای خود هم دل 
خوشی نداریم. به هرحال شرایط سیاسی به گونه ای است که 
گاهی برای تصمیم گیری به جایی می رسیم که چاره ای جز رای 
دادن به یک فرد را نداریم.این که آقای لاریجانی نگاهی به انتخابات 
ریاست جمهوری داشته باشد موضوع محتملی است؛ از آن طرف 
این احتمال را رد نمی کنم که اصلاح طلبان در انتخابات ریاست 
جمهوری ناگزیر به حمایت از فردی با ویژگی های لاریجانی باشند.

با این پیش فرض بنده این احتمال را رد نمی کنم که در 
انتخابات 1400 اصلاح طلبان در شرایطی قرار بگیرند که ناگزیر 
به حمایت از فردی با ویژگیهای لاریجانی شوند. در عین حال با 
توجه به تجربه نه چندان موفق حمایت اصلاح طلبان از روحانی 
بویژه در دولت دوم او که باعث تنزل سرمایه اجتماعی اصلاح 
طلبان شد راهبرد تعامل با جناح اعتدالی یا اصولگرای میانه نیاز 
به تامل و دقت نظر بیشتری دارد اصلاح طلبان در حمایت از 
روحانی تمام سرمایه اجتماعی خود را به میدان آوردند اما روحانی 

یا نخواست یا نتوانست به این اعتماد پاسخ درخوری دهد.
با این وجود همه چیز به شرایط بستگی دارد، چون در عالم 
سیاست نمی توان موضوعات را صفر و صدی مطرح کرد به 
خصوص از این جهت که اصلاح طلبان همواره با محدودیت هایی 
مواجهند و باید انعطاف پذیری داشته باشند. نمونه آن انتخابات 

مجلس است که اکثر کاندیداهای اصلاح طلبان حذف شدند. در آن 
هنگام راهبرد دیگر قهرکردن با صندوق های رای بود اما ما راهبرد 
انتظارات حداقلی و مشارکت حداکثری را انتخاب کردیم گرچه 
نتیجه ایده آل نبود، اما قابل قبول شد. خروجی مجلس محصول 
این ترکیب است. هرچند بسیاری از نمایندگان فراکسیون امید 
توانمندی های ایده آل را برای کار پارلمانی ندارند، اما در طول دو 
سال گذشته در مقاطع مختلف تاثیر خود را گذاشتند که بارزترین 
آن لوایح مرتبط با مبارزه با پولشویی و طرح ممنوعیت بکارگیری 
بازنشستگان است که می توان منشاء تحولات شگرفی در بدنه 

مدیریت کشور شود.
البته به نظر می رسد مجموعه اصلاح طلبان باید برای حرکت 
آینده از پویایی تحرک  و جسارت بیشتری برخوردار شوند و 
ضرورت دارد راهبردهای خود را به روز کنند به نظرم نکته ای 
که اخیرا آقای خاتمی در جلسه با شورای هماهنگی اصلاحات 
مطرح کردند در تدوین راهبردهای جدید باید مورد توجه و تاکید 
قرار گیرد و آن ضرورت برانگیختن احساس شهروندی در آحاد 
مردم یعنی احساس ذی حق بودن در برابر حاکمیت و احساس 
مسئولیت اجتماعی  و بدنبال آن تقویت جامعه مدنی است این 
امر باید به مثابه سنگ بنای توسعه در ایران مورد توجه و تاکید 

قرار گیرد.
* این صحبت های شما در حالی است که بسیاری از 
مردم از عملکرد فراکسیون امید ناراضی هستند، آیا شما 
معتقدید نمایندگان عضو این فراکسیون آنقدر عملکرد 

مطلوبی داشته که بتوانند رضایت مردم را جلب کنند؟
فراکسیون امید یکی از سه فراکسیون مجلس است و فعال 
مایشاء نیست. آیا مردم از عملکرد کلیت مجلس و دیگر فراکسیون 
ها رضایت دارند؟ به نظر من در طول زمان به علت سیاست هایی 
که اعمال شده مجلس دوره به دوره کارآیی اش ضعیف تر شده 
است لذا برای ارزیابی عملکرد فراکسیون امید باید انتظارات را 
متناسب با مقدورات کرد و اقدامات آن را مورد بررسی قرار داد 
کما اینکه بخش قابل توجهی از عملکرد این فراکسیون گزارش 
نشده و به تبع آن دیده نشده است. این خود یک ضعف است 

که فراکسیون امید از نظر رسانه ای بسیار ضعیف عمل می کند.
البته به هر دلیلی مشی آقای عارف حرف زدن نیست که قطعا 
حکمتی پشت آن است. قاعدتا سخنگوی فراکسیون هم باید با 
رسانه ها تعامل داشته باشند که شاید برای او هم محدودیت هایی 
از جانب هیات رییسه اعمال شود و خیلی آزادی عمل نداشته 
باشند.از طرف دیگر اصلاح طلبان در  رسانه ی ملی مجال ظهور و 
بروز ندارند هر شش شبکه اصلی رسانه ملی در اختیار اصولگرایان 
است حتی فیلمبرداری از صحن مجلس به گونه ای انجام می شود 
که چهره های فراکسیون امید نشان داده نشود. صداوسیما در طول 
دو سال گذشته طوری عمل کرده که انگار نمایندگان اصلاح طلب 
در مجلس حضور ندارند و دائما با ترفند خاصی اعضای فراکسیون 

امید را بصورت سیستماتیک سانسور می کند.
به عنوان مثال براساس رویه ای نمایندگان هر شهر و استان 
باید در شبکه های استانی تریبون داشته و فعالیت هایشان از 
آن شبکه پخش شود، اما شبکه پنج)تهران( کماکان به صورت 
محدود با تعداد خاصی از نمایندگان تهران مصاحبه کرده و طوری 
فعالیت ها را بازتاب می دهد که انگار اصلا نمایندگان تهران وجود 

ندارند یا اقدامی انجام نمی دهند.
نمونه  دیگر را می توان در کمیسیون امنیت ملی دید. در 
دو سال قبل که آقای نقوی حسینی سخنگوی این کمیسیون 
بود مدام روی آنتن بود، اما امسال که آقای نجفی خوشرودی 
سخنگوی این کمیسیون شد به ندرت تلویزیون با او مصاحبه 
حسینی  نقوی  آقای  هنوز  صداوسیما  نظر  از  گویا  می کند، 
سخنگوی این کمیسیون است. اینها نشان می دهد که در کنار 
ضعیف بودن استراتژی فراکسیون امید برای استفاده از رسانه ها، 
رسانه  ملی هم سعی در ندیده شدن نمایندگان عضو فراکسیون 

دارد و شاید رسانه های هم سو هم خوب عمل نمی کنند.
در  امید  فراکسیون  اعضای  مطلوب  عملکرد  نباید  البته 
هیات های نظارت را نادیده گرفت به طور نمونه آقای میرزایی 
و خانم مافی به عنوان ناظر در کمیسیون ماده 10 احزاب نقش 
موثری در صدور مجوز برای تشکل ها و احزاب داشتند و یا این که 
تاثیر حضور اعضای فراکسیون امید در هیات های مرکزی نظارت 

بر انتخابات شوراها به خوبی دیده شد.
فراکسیون امید در مقاطع رای اعتمادها هم بسیار موثر 
ها  این  است  داده  انجام  هم  خوبی  نظارتی  کارهای  و  بوده 
همه بدان معناست که باید نقاط مثبت و منفی را کنار هم 
دید و بعد به ارزیابی عملکرد پرداخت. با وجود این بنده هم 
معتقدم فراکسیون امید از پتانسیلش به خوبی استفاده نکرده 
و می توانست عملکرد بهتری داشته باشد.رسانه ملی در اختیار 
اصولگرایان است و به گونه ای عمل می کند که انگار نمایندگان 
اصلاح طلب در مجلس حضور ندارند؛ البته با وجود چنین 
ضعفی عملکرد فراکسیون امید را مطلوب نمی دانم و به آن 

نمره 1۲ می دهم.
به هر حال در مجموع عملکرد فراکسیون امید را قابل دفاع 
می دانم ولی مطلوب نیست. نمره فراکسیون امید را از ۲0، 1۲ 
می دهم. قبلا به فراکسیون امید نمره 10 می دادم که به خاطر 

عملکردش در بررسی CFT دو نمره اضافه کردم.

* شما در حالی از عملکرد فراکسیون امید در بررسی 
لایحه CFT دفاع می کنید که آمار مخالف و موافق این 
لایحه و انتشار برخی اسامی مخالفان نشان دهنده مخالفت 
برخی از اعضای این فراکسیون با این لایحه است از طرفی 
دیگر عملکرد برخی از اعضای فراکسیون در استیضاح 
وزرا شائبه انشقاق در فراکسیون را تشدید می کند. آیا 

شما با این موضوع موافق هستید؟
عملکرد هر نماینده  تابع متغیرها و عوامل مختلفی است که 
یکی از آنها تاثیر فراکسیون بر نمایندگان است. به عبارت دیگر 
عملکرد فراکسیون امید حزبی نیست برخی از نمایندگان عضو 
این فراکسیون پیشینه اصلاح طلبی و تجربه کار سیاسی ندارند و 

تنها به خاطر شرایط در لیست امید گذاشته شدند.
متغیر مهم دیگر مسائل منطقه ای نمایندگان است که در 
خیلی از موارد آن را ترجیح می دهند در موضوعاتی مانند رای 
اعتماد یا استیضاح اولویت را به مسائل منطقه خود همچون کم 
آبی و یا مشکلات دیگر می دهند آن هم در شرایطی که بیشتر 

اعضای فراکسیون پشتوانه سیاسی ندارند.
مشخصا در بررسی لایحه CFT جنبه ارعابی حاکم تاثیرگذار 
بود. پیش بینی می کردم که اگر شرایط عادی بود حداقل رای 
موافق این لایحه 1۶0 رای بود. استدلال آن است که براساس 
اعلام صورت گرفته دو فراکسیون امید و مستقلین رای موافق 
داشتند کما این که آقای عارف رسما موضع گیری آشکار نکرد ولی 
رویکرد چیز دیگری را نشان می داد. با این حساب باید لایحه 

CFT بیشتر از 14۳ رای را کسب می کرد.
زمان  در  امید  فراکسیون  اعضای  از  برخی  دیگر  از طرف 
رای گیری لایحه CFT در مجلس به دلایلی همچون ماموریت 
حضور نداشتند و دو نفر هم علی رغم حضور در رأی گیری 
مشارکت نداشتند، متاسفانه این موضوع مسبوق به سابقه است 
که در زمان رای گیری موضوعات حساس حداقل 1۵ نفر از 
نمایندگان فراکسیون امید نیستند. این بی مسئولیتی و ضعف 

بعضی از اعضای فراکسیون است.
یکی از ضعف های فراکسیون امید برخلاف فراکسیون ولایی 
آن است که در مدیریت صحن فعال نیست .با اینکه این موضوع 
همواره مطرح شده ولی نتوانستیم در این رابطه عملکرد خوبی 
داشته باشیم. شاید یکی از دلایل آن نوع جایگاه حضور نمایندگان 
و صندلی های آنها در مجلس است که هماهنگی شان در صحن 
شلوغ مجلس بسیار سخت است حال اینکه در خیلی از مجالس 

دنیا به هر فراکسیون محدوده معینی اختصاص داده شده است.
به هر حال فراکسیون ولایی هنگام رأی گیری در مورد 
طرح ها و لوایح مهم به سرعت رای خود را جمع کرده و هماهنگ 
می شوند اما فراکسیون امید از این نظر ضعیف تر است. نمونه آن 
طرح مربوط به عفو عمومی است که هنگام رأی گیری درباره 
فوریت آن خود آقای فتحی به عنوان طراح در جلسه حضور 
نداشت و آقای کاظمی نماینده ملایر از آن دفاع کرد. البته این 
طرح در دستور کار مجلس نبود ولی به دلیل خارج شدن یک 
سوال از دستور کار به صورت پیش بینی نشده مطرح شد. اگر 
فراکسیون امید هماهنگی و مدیریت خوبی در آن لحظه داشت 
اجازه نمی داد طرح به این مهمی بدون برنامه ریزی و پیش بینی 

در دستور کار قرار گیرد.
اینها همه نشان می دهد ما نتوانستیم فضای صحن را به خوبی 
در دست بگیریم و اصولگرایان عملکرد منسجمتری داشتند؛  
باید این را هم در نظر گرفت که اغلب دوستان اصولگرا سابقه 
نمایندگی بیشتری دارند که این باعث افزایش تجربه پارلمانی 

آنها شده است.
* وضعیت دانشجویان ستاره دار چگونه است؟احکام 
دانشجویان بازداشتی اجرا نشده این تعامل وزارت علوم 
با قوه قضاییه است که به شکل دیگری اجرا شود؛ شنیدم 

دانشگاه محل تحصیل آن ها را تغییر دادند.
دانشجویان ستاره دار مربوط به ورود به  مقاطع تحصیلی 
ارشد و دکتری است تا آنجایی که بنده مطلع هستم و پیگیری 
کردم مشکل بیشتر  دانشجویان ستاره دار حل شده و به صورت 
مشروط با ثبت نام آنها موافقت کردند، ولی مراجعات موردی هم 
وجود دارد که می گویند هنوز برای ثبت نام مشکل دارند ما پیگیر 

هستیم.
* با روی کار آمدن دولت روحانی و بعد از آن مجلس 
قشری  سوی  از  شدت  به  حصر  رفع  مطالبه  دوازدهم 
این موضوع چه  برای تحقق  دنبال می شود،  از جامعه 

آینده ای را متصور هستید؟
رفع حصر یکی از مطالبات بسیاری از مردم و نمایندگان بوده 
و فراکسیون امید در قالب کمیته ای آن را پیگیری می کند. دولت 
هم پیگیر بوده و ظاهرا در شورای امنیت ملی تصویب شده، در 
مقطعی شنیدیم مساله دیگر فیصله پیدا می کند گشایش های 
خوبی هم خوشبختانه رخ داده هرچند که از نظر ما و از دید 
حقوقی عمل غیرقانونی بوده چون محاکمه ای نشده  و روند 
قضایی رخ نداده که حکم آن حصر باشد لذا اقدام خلاف قانون 
اساسی است اما از نظر سیاسی به نظرم خیلی زودتر می توانست 
مساله حل شود محصورین هم نشان دادند که بنایی ندارند عمل 
اعتراضی خاصی انجام دهند نهایتا آقای کروبی نامه ای نوشته که 
خیلی ها هم می نویسند. برخی می گویند به خاطر آن نامه ها رفع 
حصر به تعویق افتاده که از آن اطلاعی ندارم. در مجموع از دولت 

آقای روحانی انتظار بیشتری می رفت که پیگیرانه تر عمل کنند.
* سوال مردم آن است که چه طور آقای احمدی نژاد به 
این راحتی می تواند به اظهارنظر بپردازد و هیچ برخوردی 
با او صورت نگیرد؟ حتی انتقاداتی از برخوردهای دوگانه 

مطرح می شود؟
در این باره باید از آقایان بپرسید. البته اصولاً ما از حصر و 
حبس هیچکس استقبال نمی کنیم و تأکید داریم باید درباره 
همه از هر طیفی موازین قانونی و دادرسی عادلانه رعایت شود. به 
نظر می رسد در برخورد با نزدیکان آقای احمدی نژاد نیز برخی از 
موازین دادرسی رعایت نشد. طبق اصل ۲۳ قانون اساسی متهم و 
حتی محکوم از حقوقی برخوردار است و هتک حیثیت او ممنوع 
و جرم است. البته در این مورد بنده یک مزاح دارم مبنی بر این که 
گویا برخی افراد مشمول حدیث رفع هستند در این حدیث آمده 
«رفع ارقام عن تسعة« یعنی از ۹ طایفه قلم تکلیف برداشته شده 
است. ظاهرا قلم تکلیف از بعضی  افراد برداشت شده و آنها را از نظر 
حقوقی مشمول حدیث رفع می دانند. البته سخنگوی محترم قوه 
قضاییه گفته حکمتی در آن است و اخیرا هم گفته دیر و زود دارد 

سوخت و سوز ندارد!

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی اضطراری ترین مساله کشور را 
تنازعات سیاسی حاکم بر جامعه دانسته و گفت: تنازعات و اختلافات کسانی که ذیل 
نظام جمهوری اسلامی، جناح های مختلفی را تشکیل داده اند، از مرز منافع جناحی 

عبور کرده و منافع ملی را هدف قرار داده است.
حجت الاسلام احمد مازنی در مجمع عمومی همدلان در سالن خلیج فارس که 
در نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شد، خاطرنشان کرد: برای مدیریت و کنترل 
اختلافات بایستی بدنبال راهکاری فراگیر و راهگشا باشیم که به نظر من بهترین راهکار، 

گفت وگوی ملی است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: گفت وگوی ملی براساس 
سه مبنای قانون اساسی، اندیشه امام و سیاست های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری، 
قابل پیگیری است و کسانی که این مبانی را قبول دارند، می توانند با یکدیگر به گفت وگو 

بپردازند.
وی با اشاره به اینکه دستور کار برای شروع این گفت وگو باید موضوعات مشترک 

باشد، تصریح کرد: شروع کار نباید مسائل اختلافی باشد این مسائل بر اساس موضوعات 
مشترک مانند مسئله اشتغال، تروریسم و یا محیط زیست می تواند باشد.

مازنی ادامه داد: موضوع اشتغال، سیاسی و جناحی نیست. فرزندان همه مردم از 
جناح های مختلف بیکار هستند. بنابراین روی این مساله باید تمرکز ملی کرد. همانطور 
که وقتی اقدام تروریستی در مجلس اتفاق افتاد و آنها تا پشت درب پارلمان آمدند و 
عزیزان پاسدار و مراجعین را به شهادت رساندند، اگر وارد پارلمان می شدند، دیگر برای 
آنها آقایان عارف، حاج بابایی، کاظم جلایی، لاریجانی، مازنی، ذوالنور تفاوتی نداشت. 

همه را به رگبار می بستند. تروریسم یک مسئله مشترک است.
وی افزود: همچنین در ارتباط با محیط زیست، وقتی که هوای آلوده را استشمام 
می کنیم از ما پرسیده نمی شود که اصلاح طلب یا اصول گرائیم، آیا مسلمان، زرتشتی، 
کلیمی و یا مسیحی هستیم؟ به هر حال همه شهروندان ایران می خواهند از این هوا 

استفاده کنند. ما مسائلی از این قبیل فراوان داریم که مسائل مشترک ما هستند.
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس با اشاره به این که باید راه حل ها علمی باشد، 

گفت: در این کشور قوه عاقله ای وجود دارد که همه  این ها را جمع بندی کند و همه 
کمک کنیم که مشکلات حل بشوند.

مازنی به تشریح بخشی از اقدامات خود برای پیگیری گفت وگوی ملی پرداخت و 
تصریح کرد: در پیگیری این مسئله من با حدود پنجاه نفر از شخصیت های تاثیرگذار 
که از جناح ها و در سطوح مختلف بوده اند، صحبت کرده ام. آنها درحیطه های مختلف 
تاثیرگذار بوده اند. آقایان خاتمی، سیدحسن خمینی، موسوی خوئینی ها، حداد عادل، 
توکلی، باهنر، ابوترابی، مجید انصاری، عارف، محسنی اژه ای، علی عسگری،  بعضی از 
مسئولین دفتر مقام معظم رهبری، بعضی از مسئولین در قوه قضائیه و سایر قوا، برخی 
از شخصیت های علمی در رشته های مختلف مانند فرشاد مومنی. درحوزه علمیه قم 
خدمت آیت الله اعرافی رسیدیم. با چهره های متعدد و مختلف که حدود پنجاه نفر 

بودند دیدار داشتیم.
وی افزود: در مجلس هم کمیته هایی تشکیل شد و این مساله را مورد بررسی قرار 

داد که امیدوارم با مشارکت و همکاری عقلای قوم به سرانجام خوبی برسد.

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی:

 اختلافات جناحی، منافع ملی را هدف گرفته است



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir229 تحف العقول ص 

امام حسن مجتبی علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح:4/51 طلوع آفتاب: 6/13 اذان ظهر: 11/51  اذان مغرب: 17/47

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

 بین حقّ و باطل به اندازه چهار انگشت فاصله 
است، آنچه با چشمت بینى حقّ است و چه بسا با 

گوش خود سخن باطل بسیارى را بشنوى
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در گفت و گو با علی لاجوردی مطرح شد

مرکز تهیه غذای لاجوردی در کیفیت و بهداشت معدل بالایی دارد

گسترش مناسبات اجتماعی و اشتغال خانواده ها در مشاغل بیرون از منزل 
در جامعه کنونی فرصت چندانی برای طبخ غذا همچون گذشته در منازل باقی 
نگذاشته و از اینرو برای پاسخگویی به نیاز خانواده ها و افراد شاغل؛ مراکز تهیه 
غذایی بیرون بر )که به آشپزخانه موسوم هستند( از چند سال قبل در شهرها و 

مناطق مختلف تأسیس و راه اندازی شده است.
بدون شک این مراکز همچون دیگر صنوف مرتبط با تغذیه تحت کنترل نظارت 
و رصد مراجع بهداشتی قرار دارند. با این وجود کیفیت و طعم و مزه غذاهای طبخ 
شده، در کنار مقوله بهداشت معیار اصلی استقبال مشتریان از این مراکز محسوب 
می شود. بدیهی ست تمامی مراکز تهیه غذای بیرون بر یا آشپزخانه ها از سطح 
کیفی یکسان برخوردار نبوده و تعداد اندکی از این مراکز از نظر کیفیت غذایی برتر 

از مرکز مشابه ارزیابی می شوند.
واحد غذاسرای لاجوردی دربلوار عماریاسربه عنوان یکی از مراکز شاخص و 
خوشنام در رسته ی شغلی آشپزخانه به شمار می رود که به لحاظ کیفیت و تنوع 
غذایی و رعایت اصول و موازین بهداشتی معدل بالایی داشته و خدمات آن مورد 

استقبال چشمگیر مشتریان قرار گرفته است.

* آشپزی حرفه ی خانوادگی ما به شمار می رود 
علی لاجوردی که به همراه برادر خود امیرلاجوردی این مرکز تهیه غذا را اداره 
می کند و به عنوان بازرس اتحادیه این صنف انتخاب شده در مصاحبه با خبرنگارما 
اظهار کرد: برادر بزرگ تر من امیر مسوولیت این مرکز را به عهده داشته و من به 

عنوان سرآشپز در اداره امور آشپزخانه مشارکت و فعالیت دارم.
وی که دانش آموخته ی رشته ی اتوماسیون نفت با مدرک کارشناسی ارشد 
است؛ افزود: دوره های علمی آشپزی را طی کرده و موفق به دریافت مدرک بین 

المللی آشپزی ایتالیایی هندی و لبنانی و مدارک تخته کاری شدم.

با وجود افزایش  قیمت مواد اولیه 
غذای این مرکز با کیفیت یکسان و حتی برتر از غذای رستورانی 

یک سوم قیمت غذای رستوران است 

علی لاجوردی با اشاره به اینکه آشپزی به نوعی حرفه ی خانوادگی ما به شمار 
می رود؛ خاطرنشان کرد: پدر، دایی های من از دیرباز در این حرفه اشتغال داشته و 
در تهیه غذای هیأت و مراسم مذهبی در مناسبت های مختلف فعالیت و مشارکت 
فعال داشتند که ما نیز از دوران کودکی در فضای کاری پخت و پز برای مراسم 
مذهبی و مساجد و هیأت ها؛ پرورش یافتیم و در کنار تحصیل در مدرسه و دانشگاه 

با پدر و دایی ها همکاری می کردیم.
وی با بیان اینکه قبل از تأسیس و راه اندازی غذاسرای لاجوردی همراه برادر 
خود حدود 9 سال با آشپزخانه تحت مدیریت پدر همکاری داشتیم، افزود: مدتی 
قبل تصمیم گرفتیم این حرفه را به طور مستقل و حرفه ای ادامه دهیم که متعاقبا 

آشپزخانه لاجوردی را تأسیس و راه اندازی کردیم.

واحد غذاسرای لاجوردی دربلوار عماریاسربه عنوان 
یکی از مراکز شاخص و خوشنام در رسته ی شغلی آشپزخانه به شمار 

می رود که به لحاظ کیفیت و تنوع غذایی و رعایت اصول و موازین 
بهداشتی معدل بالایی داشته و خدمات آن مورد استقبال چشمگیر 

مشتریان قرار گرفته است

* قبول سفارش غذایی برای مجالس و مراسمات مختلف و همچنین 
ارگان ها و ادارات 

علی لاجوردی همچنین با اشاره به اینکه برای تجهیز و راه اندازی این مرکز 
تهیه غذا سرمایه گذاری خوبی صورت گرفته است  اظهار کرد: بخشی از این مبلغ 
درقالب تسهیلات بانکی و بخشی نیز از منابع سرمایه گذاری شخصی تأمین و 
پرداخت شده است. البته من و برادرم با کمترین میزان سرمایه به این عرصه ورود 
کردیم. وی آنگاه اعلام کرد: مرکز تهیه غذا )آشپزخانه( لاجوردی در دو وعده اصلی 

ناهار و شام به همشهریان، مشتریان عزیز خدمت ارایه می کند.
وی افزود: منوی غذایی این مرکز شامل طیف متنوعی از انواع غذاهای سنتی 

ایرانی است که با کیفیت و طعم و مزه عالی طبخ و عرضه ورود کردیم. 
وی افزود: منوی غذایی این مرکز شامل طیف متنوعی از انواع غذاهای سنتی 

ایرانی است که با کیفیت و طعم و مزه عالی طبخ و عرضه می شود.

آشپزی از جمله مشاغل بسیار سخت و فرسایش به شمار می رود،
با این وجود هیچ سوبسید بیمه ای به این واحد اختصاص نیافته و سختی 

کار نیز برای ما در نظر گرفته  نشده است 

علی لاجوردی همچنین از قبول سفارش غذایی برای مجالس و مراسم مختلف 
و همچنین ارگان ها و ادارات مختلف خبرداد و متذکر شد که در حال حاضر برخی 
نهادهای دولتی و مؤسسات آموزش عالی قرار داد همکاری داشته و غذای پرسنل 

آنها را تأمین می کنیم.

* از بهترین و مرغوب ترین مواد اولیه استفاده می کنیم
وی آنگاه با اشاره به ظرفیت پخت غذا در این آشپزخانه اظهار کرد: به طور 

میانگین روزانه 350 پرس غذا طبخ و به مشتریان عزیز عرضه می کنیم.
علی لاجوردی همچنین کیفیت غذایی این مرکز را مورد تأکید قرار داد و تصریح 
کرد. همه سعی و تلاش ما اینست که بهترین کیقیت غذایی را به همشهریان 
گرامی عرضه کنیم. در این راستا از بهترین و مرغوب ترین مواد اولیه استفاده می 
کنیم که بالاترین رنج قیمتی را در بازار دارند.  گوشت مصرفی ما از نوع گوسفندی 
به صورت تازه و گرم تهیه می شود و برنج مورد استفاده ما صد درصد ایرانی درجه 
یک است. همچنین از روغن حیوانی و دیگر اقلام درجه یک و ممتاز استفاده می 
کنیم. وی سپس از اشتغال به کار 10 نفر به صورت مستقیم در این مرکز تهیه غذا 
خبرداد و افزود: بیش از 50 نفر هم به صورت غیر مستقیم در بیرون از این مکان 

با ما همکاری می کنند.

منوی غذایی این مرکز شامل طیف متنوعی 
از انواع غذاهای سنتی ایرانی است که با کیفیت و طعم و مزه عالی 

طبخ و عرضه ورود کردیم 

* مسوولان تصمیم گیرثبات درقیمت ها را محقق کنند 
وی با اشاره به اینکه نوسان و افزایش قیمت مواد اولیه از مشکلات اصلی 
این صنف محسوب می شود، خاطرنشان کرد: به دلیل نوسانات قیمت که 
در فاصله های زمانی بسیار کوتاه صورت می گیرد، اتحادیه نرخ جدیدی 
مصوب و ابلاغ نکرده است. اما در مجموع می توانیم اذعان کنیم غذای این 
مرکز با کیفیت یکسان و حتی برتر از غذای رستورانی یک سوم قیمت غذای 

رستوران است. 
علی لاجوردی همچنین تعرفه های سنگین حق بیمه را از دیگر مشکلات 
عنوان کرد و افزود: در حالی که کار در مراکز تهیه غذا و آشپزخانه روزانه 14 گاهی 
18 ساعت برآورد می شود و آشپزی از جمله مشاغل بسیار سخت و فرسایش به 
شمار می رود، با این وجود هیچ سوبسید بیمه ای به این واحد اختصاص نیافته و 

سختی کار نیز برای ما در نظر گرفته  نشده است. 

مرکز تهیه غذا لاجوردی در دو وعده اصلی ناهار و شام به همشهریان، 
مشتریان عزیز خدمت ارایه می کند 

وی سپس خطاب به مسوولان تصمیم گیر خواستار ثبات بخشیدن به قیمت 
ها شد. وی در ادامه بر شمردن مشکلات مسأله پسماند را مورد اشاره قرار داد و 
اظهار کرد: زباله های قابل بازیافت که در سطح جهانی به طلای سیاه شهرت دارند 
به عنوان یک بیزینس منبع تأمین درآمد به شمار می رود در حالی که مدیریت 
پسماند ما را مجبور به تحویل آن نموده و درعین حال مبلغی نیز هر ماه بابت 

پسماند از ما دریافت می کند.
علی لاجوردی افزود: پسماند قابل تبدیل و بازیافت است که معلوم نیست برچه 

اساس و مبنایی باید علاوه بر تحویل آن، مبلغی هم پرداخت کنیم!
وی از مسوولان ذیربط خواستار رسیدگی به این موضوع شد و در پایان ابراز 
امیدواری کرد: با رفع و تعدیل مشکلات به خصوص مهار قیمت ها و کنترل نرخ 
تورم از سوی مسوولان مرکز تهیه غذا ) آشپزخانه ( لاجوردی بتواند خدمات 

گسترده تری به مردم شریف منطقه و شهرستان ارایه نماید.

نامحـرمانه 
تجمع دراعتراض به عدم گازرسانی مقابل استانداری قم

روز گذشته تعدادی اهالی کوچه شهید نجف زاده  منطقه جمکران در اعتراض به عدم گازرسانی 
به منازل آنها مقابل استانداری قم تجمع کردند.یکی از این تجمع کنندگان به خبرنگار ما گفت : 
علیرغم  پی گیری مکرر از شرکت گاز 11 سال  است که از نعمت گاز محروم هستیم این درحالی 
است  لوله گاز تا 10متری منازل ما آمده است.وی افزود . حدود 79 خانوار که بیشتر آنها از اقشار 
ضعیف و محروم  جامعه هستند دراین محله ساکن هستند.وی افزود: با توجه به اینکه در آستانه 
فصل سرما قرار  گرفته ایم از مسئولان  تقاضا داریم  گاز رسانی به منازل ما را قبل  فرارسیدن فصل 
زمستان  در دستور کار قرار دهند تا بیش از این متحمل سختی تامین سوخت برای گرم کردن 

منازلمان در فصل  سرما نشویم.

خاموشی رئیس سازمان اوقاف شد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکمی حجت الاسلام والمسلمین سیدمهدی خاموشی را به 
عنوان رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه منصوب کرد.به گزارش وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، در 
حکم سیدعباس صالحی خطاب به سیدمهدی خاموشی آمده است: »نظر به مراتب دانش، تعهد و 
تجارب مدیریتی جنابعالی و تأیید و اجازه مبارک مقام معظم رهبری) مدظله العالی( به جنابعالی در 
تصدی اموری که در سازمان موکول به اذن ولی فقیه است، به موجب این حکم به عنوان ریاست 
سازمان اوقاف و امور خیریه منصوب می شوید. از خداوند متعال توفیق خدمتتان را در جهت توسعه 
فرهنگ والای وقف و گسترش خیرات عمومی در جهت احیای سنت حسنه پیامبر اکرم)ص( و 
اهل بیت)ع( خواستارم.«خاموشی که با حکم وزیر ارشاد جایگزین حجت الاسلام علی محمدی شده 
است، متولد 1341 در تهران و دارای مدرک تحصیلی دکترای فقه و حقوق جزا از مدرسه عالی 
شهید مطهری است و سابقه 15 سال درس خارج فقه و اصول حوزه علمیه و تحصیلات حوزوی 
دارد.خاموشی پیش از این عهده دار ریاست سازمان تبلیغات اسلامی بود.مراسم معارفه رئیس جدید 

سازمان اوقاف و امور خیریه اوایل هفته آینده برگزار خواهد شد.

تکذیب »شنود« در شهرداری تهران
مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران در اطلاعیه ای »شنود« در شهرداری تهران 
را تکذیب کرد.به گزارش این مرکز در اطلاعیه مذکور آمده است: در پی فضاسازی های رسانه ای 
غیراخلاقی اخیر، به اطلاع عموم می رساند اتهام واهی اعمال شنود از طرف شهردار و عوامل شهرداری 
تهران قویاً تکذیب می شود.در ادامه تاکید شده حوزه حقوقی شهرداری تهران به منظور صیانت از 
منافع، مصالح جامعه و برخورد با چنین رفتارهای غیرقانونی و خلاف اخلاق، نشر اکاذیب، توهین 
و افترای وارده را از طریق طرح شکایت در مراجع قانونی پیگیری خواهد کرد و تا حصول نتیجه 
از پای نخواهد نشست.به گزارش ایرنا صبح دیروز مطالبی در فضای مجازی مبنی بر اینکه شهردار 
تهران پس از شنود مکالمات دو تن از مدیران این نهاد نسبت به برکناری آنها اقدام کرده است منتشر 
شد.سید محمدعلی افشانی شهردار تهران طی چند روز اخیر رئیس مرکز ارتباطات و نیز معاون برنامه 

ریزی، توسعه شهری و امور شورای شهر خود را تغییر داده است.

محسن هاشمی: از ماجرای شنود شهردار بگذرید
محسن هاشمی، رئیس شورای شهر تهران همچنین درخصوص موضوع شنود افشانی از دو مدیر 
برکنار شده شهرداری )کریمی و میرزایی(  بیان کرد: از موضوع شنود گذر کنید. ابزار شنود آنقدر ارزان 
شده که زن و شوهرها هم از آن استفاده می کنند. تا این لحظه هنوز نامه وزارت کشور درخصوص 
شمولیت شهردار تهران درخصوص قانون منع بکارگیری بازنشستگان به دست بنده نرسیده است. 
معاون حقوقی ریاست جمهوری نیز اطلاعیه ای در این زمینه داده اما در هر صورت فرآیند این کار 

باید از طریق وزیر کشور انجام شود.

کنایه زنگته به قاچاق سوخت 
زنگنه گفت: از من پرسیدند وضعیت قاچاق سوخت چگونه است؟ گفتم الحمدالله خیلی خوب 
است از همه مرزها با موفقیت در جریان است. این نکته را زنگنه با زبان طنز پشت تریبون اعلام کرده 
و قاچاق بنزین را از زاویه ای دیگر مورد بررسی قرار داده است . او می گوید وقتی از من پرسیدند 
یعنی چه؟ قاچاقچی ها چکار می کنند؟ گفتم قاچاقچی کجا بود؟ قاچاقچی در کار نیست. وزیر نفت 
در توضیح دقیق تر گفت: ما گاز مایع را می دهیم کیلویی 150 تومان ، یعنی کمی بیش از یک 
سنت در کیلو . هر تن از گاز مایه در ایران حدود 10 دلار می شود در حالی که در بازار جهانی این 

کالا 500 دلار است.

اخبــار
سرپرست سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم:

تور قم گردی ویژه ایام اربعین برای زائران 
پاکستانی در قم برگزار می شود

سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: تور قم گردی با حضور 
زائران پاکستانی از جمله برنامه های فرهنگی سازمان در ایام اربعین در داخل 
و خارج از کشور است. ابراهیم معتمدی در مورد برنامه های این سازمان برای 
مراسم اربعین سال جاری، اظهار داشت: سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 
قم از سه سال پیش حرکتی تحت عنوان نظافت مسیر پیاده روی را شروع 
کرد که حرکت خوبی را در شهرداری رقم زد.وی با بیان اینکه سازمان با 
همکاری شهرداری قم هر ساله مسیر عمود 1070 تا 1170 را پاک سازی 
می کند، افزود: در سه ایستگاه مسجد جمکران، موکب حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و قم فارغ از انجام نظافت مسیر، سازمان فرهنگی و ورزشی 

کار فرهنگی نیز انجام می دهد.

شهردار منطقه دو قم عنوان کرد

شروع تخریب املاک 
تملک شده واقع در بلوار جمهوری 

شهردار منطقه دو قم گفت: فاز دو بلوار جمهوری اسلامی حد فاصل میدان 
امام حسین )ع( تا تقاطع بلوار یادگار امام )ره( و خیابان معصومیه شمالی وارد 
فاز اجرایی شد.رضا رحیمی با اعلام آغاز تخریب املاک تملک شده در طرح 
فاز دو بلوار جمهوری اسلامی حد فاصل میدان امام حسین )ع( تا تقاطع بلوار 
یادگار امام )ره( از اجرایی شدن احداث این طرح خبر داد.شهردار منطقه دو 
قم بیان کرد: در این طرح 78 پلاک مسکونی و تجاری قرار دارد که تمامی 
پلاک ها دارای پرونده تملکی هستند و مراحل قانونی و اداری آن در دست 
انجام می باشد.وی افزود: از تعداد پلاکهای موجود 10 پلاک توافق نهایی، 
20 پلاک ارزیابی و 10 پلاک در مرحله ارزیابی و کارشناسی قرار دارند که 
پلاکهای توافق شده در مرحله تخریب و آزاد سازی قرا گرفته اند همچنین 15 

قطعه زمین تفکیک شده در این مسیر در حال توافق نهایی است.

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم:

تاکنون 30مجوز ایستگاه صلواتی در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( صادر شده است

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از صدور 
30مجوز ایستگاه صلواتی در بلوار پیامبر اعظم)ص( خبر داد.سید محسن 
میرهادی در جلسه هماهنگی کمیته های ده گانه ستاد اربعین قم که با 
حضور فرماندار قم برگزار شد، با بیان این که این نهاد در اربعین سال قبل 
مجوز ایجاد 110 موکب را در بلوار پیامبر اعظم )س( صادر کرد، افزود: 

تاکنون 30 مجوز ایستگاه صلواتی در مسیر یاد شده صادر شده است.

شهردار منطقه چهار قم عنوان کرد

تبادل بیش از 200 توافقنامه 
برای تملکات بلوار آیت الله بروجردی

شهردار منطقه چهار قم گفت: برای تملکات پروژه بلوار آیت الله بروجردی 
بالغ بر 200 توافقنامه  مبادله کردیم تا حقی از مالکین ضایع نشود.

مجید متین فر با اشاره به اجرای بلوار آیت الله بروجردی در منطقه چهار 
و هشت، گفت: حدود 7 کیلومتر از مسیر انتهایی بلوار آیت الله بروجردی 
در منطقه چهار بود و اقدامی ویژه در تملک مسیر، طی این سال ها صورت 

گرفته است.

و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
توسعه منابع استانداری قم گفت: نظارت 
بر کنترل قیمت کالاها با همکاری دستگاه 
های مربوطه به صورت مستمر در استان 
پیگیری شده تا وضعیت بازار مدیریت 

شود.
در  روز سه شنبه  مهرداد غضنفری 
جلسه ستاد تنظیم بازار در سالن جلسه 
های امام جواد)ع( استانداری قم اظهار 
داشت: قیمت های مصوب کالاها اعلام 
اتحادیه ها  امر و  شده است و متولیان 
موظف به پیگیری این امر هستند و اگر 
کالایی بالاتر از قیمت مصوب در بازار به 
فروش برسد مصداق گرانفروشی دارد و 
با آن برخورد می شود.وی افزود: وضعیت 
از  مردم  ضروری  اقلام  و  کالاها  تامین 
داخل و خارج استان تامین می شود و بر 
روند ورود و فروش کالاها نظارت صورت 
می گیرد تا احتکار و اختفا صورت نگیرد.

وی از توزیع مناسب لاستیک در قم 
خبر داد و گفت: روند پیگیری وضعیت 
خودروهای  نیاز  مورد  های  لاستیک 
عمومی با پیگیری دستگاه های مربوطه 

در استان به خوبی پیش می رود.
استان  کنار  در  قم  گفت:  غضنفری 

تهران دارای بیشترین سهم را در توزیع 
لاستیک ها داشته است که این امر به 

خوبی اجرا شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به این که رسانه ها نباید در شرایط 
موجود کشور حساسیت ایجاد کنند گفت: 
در جلسه ها مسائلی از جمله ورود کالاها 
به استان قم از جمله روغن و نحوه توزیع 
آن مورد بحث و بررسی قرار می گیرد که 
باید صحت موضوع از مسئولان زیربط و 

دبیر کمیته های مربوطه مورد سوال قرار 
گیرد.

غضنفری ادامه داد: افراد غیر مسئول 
حق پاسخگویی به مسائل را ندارند، از 
این رو مسئولان مربوطه باید به صورت 
کارشناسانه مسائل را مورد تجزیه و تحلیل 
قرار داده و به سوال های خبرنگاران پاسخ 
دهد، چرا که بازتاب خبرهای منتشر شده 
مورد تحلیل افکار عمومی قرار می گیرد. 

وی خاطرنشان کرد: باید به صورت 

درست مسائل را مطرح کرده و در جامعه 
التهاب ایجاد نکرد.

* سخت گیری غیرمنطقی قیمت ها 
به جامعه لطمه می زند 

فرماندار قم  نیز در این جلسه گفت: 
افزایش قیمت برخی از کالاها به خاطر 
بسته بندی، منطقی است و سخت گیری 
های غیرکارشناسانه و بدون منطق به 
قیمت ها، به جامعه لطمه می زند.رضا 
سیار اظهار داشت: یک سری از کالاها از 
جمله لبنیات به علت نوع بسته بندی با 
افزایش قیمت مواجه شده است که اگر 
سختگیری شود کارخانه ها دچار ضرر 
می شوند.وی افزود: کارخانه ها به عنوان 
تولیدکنندگان نباید دچار ضرر شوند بلکه 
باید راستی آزمایی صورت گیرد تا طبق 
قیمت مصوب کالاها را ارائه کنند، در غیر 
این صورت با فشارهای غیرکارشناسی، 
کارخانه ها از چرخه فعالیت و تولید خارج 
می شوند.فرماندار قم ادامه داد: همچنین 
تعدادی از کالاها از خارج از استان وارد 
قم می شود که اگر سخت گیری های 
غیرمنطقی صورت گیرد، کالاها را به این 
استان نمی فروشند و شاهد کمبود کالا 

می شویم.

معاون استاندار قم:

نظارت بر کنترل قیمت ها به صورت مستمر پیگیری می شود

حالا که داری  میری سفر زِه پراید رو با خودت نبَرَکاریکاتور

محمد على رجبى 


